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Vprašanje nemarnega odnosa ds dolžnosti je za nas 
nemalaga pomena, — Od tega je odvisno, ali bomo 
hitreje ali počasneje uresničili naš petletni plan, ali 
bomo laže ali teže izpolnili naše naloge. TITO

SINDIKATOV SLOVENIJE
Štev. 2 Ljubljana, 9. januarja 1948. Cena din 3

Od pravilnih proizvodnih posvetovanj 
so odvisni večji proizvodni uspehi

- Po podatkih, s katerimi razpolaga bila predložena 10.302 predloga; od teh 
®vni odbor Enotnih sindikatov Slove- je bilo 7051 osvojenih in uresničenih.

“•Je in so še nepopolni, saj se nanašajo
!e na 58 do 67“/o sindikalnih podružnic, Po njihovem pomenu, uspehih in po- 
je bilo v prvih devetih mesecih lanskega manjkljivostih bi vsa ta proizvodna po-
leta v naših podjetjih 8760 proizvodnih 
Posvetovanj. Na teh posvetovanjih sta

svetovanja lahko razdelili 
skupini.

dve glavni

Zastopniki sindikalnih podružnic 
80 hodili na proizvodna posvetovanja večkrat le poslušat 

poročila in predloge uprav podjetij
0 ^Tftežno večino posvetovanj so doslej obstojala. Na posvetovanjih se je pogre 
npS^izirali in tudi vodili zastopniki šala tudi udeležba udarnikov, racionali-
prav poedinih podjetij. Posvetovanj 
e sicer udeležili tudi zastopniki sindi- 

ki pa so največkrat hodili nanje le 
Poslušat razglaševanje uspehov s strani 
h" ne da k* sa™i kaJ pokrenili, da 

• dvignili proizvodnjo. Ponekod pa še 
izv T!h!a udeležba pri razgovorih o pro- 
•ned yPrašanjih na skupnih posvetih 

u sindikatom in upravo podjetja ni

zatorjev in izumiteljev. Seveda na ta na
čin tudi uprave podjetij niso bile dovolj 
podprte pri svojih naporih od strani sin
dikalne podružnice. Ta posvetovanja niso 
omogočala sodelovanja delavcev in zato 
tudi niso dosegala zaželenih uspehov; saj 
članstvo pa tudi funkcionarji sindikalnih 
podružnic sami večkrat niso poznali kon
kretnih planskih nalog.

Povezava kolektivov, ki so vezani med seboj 
po proizvodnem procesu, je zelo koristna

p0s^et^ruS° skupino sodijo proizvodna
so v ®v®nja ob koncu lanskega leta, ki 
izpol *£or izdatno razgibala borbo za 

ni*®v planskih nalog prvega leta pet- 
ortf e". a teh posvetovanjih so sindikalne 

sanizacije v celoti sodelovale pri reše- 
,..n)U problemov. Ta posvetovanja so 
l,a organizirana v onih podjetjih, kjer 

s° Se poedine subjektivne slabosti (ne
zanimanje sindikalnega aktiva in član
ova za dosego plana podjetja, izostan- 
arji itd.) odražale v neizpolnjevanju 

Proizvodnih nalog, za katere so bi'i dani 
objektivni pogoji. Ta proizvodna posve- 
te^aP,'i aa!j bi ugotovila vzroke stanja v 
močP°^,e*Pk k**3 v neposredno po- 
20 X Za,.dvig proizvodnje. Vršila so se v 
nih J*'fzskih, 10 usnjarskih, 12 tekstil- 
sj,’ a kemičnih in 9 kovinskih, torej 
kupno v 56 podjetjih.

rodiJ8 Zadn’a posvetovanja so vsekakor 
pri a znaten uspeh, ki se je pokazal na 
dr„»er T za‘nteresiranju sindikalnih po- 
pla nic ln,.uP.rav podjetij za problematiko 
P ana podjetij, za povezavo sindikalnih 
P»druzmc in uprav podjetij, ki 

proizvodnih — so vezane
Potrebno za od^pravo^eklte^ih napak"* ki 
iektiLVnn,a,° 50 Prosto izrazito sub- 
ter^T116^3 značaja (neredna dostava ma
lo ! ,a> slaba kvaliteta dostavljenega ma- 
doh8*3 itdl)‘ Tovarna kIyia v .Ljubljani 
ki lVa aa Primor iz raznih krajev kosti, 
giih"° Ve.akrat pomešane s peskom in dru- 
slah- Primesmi, kar ovira proizvodnjo in 
kai* kvaliteto izdelkov. Če bi se sindi- 
s a Podružnica v tej tovarni povezala 
oj k uU^n*co na kiavuioi iu še_ drugod, 
$l®bo°'«■ Prejema tovarna kosti, bi teh
ton„i 1 Prav gotovo ne bilo. Podobno bi “oralo hiti t___ Vn.
slabosti
lektiv° k*** tudi sodelovanje večine ko- 
niCa ?v na primer s sindikalnimi podruž- 
dobav* v rudnikih, da bi dosegli hitrejšo 

Na°’ kvaliteto premoga itd.
je v a tek .proizvodnih posvetovanjih se 
lavcj j Uogih primerih ugotovilo, da de- 
3e vedn Ca^° u.pravld odbori podružnic 
uiflii n ? niso kiH seznanjeni s proizvod- 
kližani» °^?mi svojih kolektivov. S pri- 
sleherne^iunrlJaZloŽitvi,° Planskik ”aIog
dvignila tudi .^cu se !e takoi in znatno 

plana* podjetja V^a. "esniče- 
obratna posvetov«.- ‘ T ln tam 80 ta 
dotična sindikalna a°d°Z-r*-la ”a to’ da 
uporabljati evidence in°j”flca ne zna 
kdizacijo svojega Članstt^agramov za mo' 
^Polnjevanje planskih naw. uspesne1,8e 

o tehniki sicer trudijo z risa’ . mnotiokJe 
8»niem diagramov, ki pa £P»- 
kaVV’ d°oim delavci pri strojih* n' |a,°, v 
S0° dosegajo svoje naloge 'tratil?’

K
amPanjski način dela doseže 

le delni uspeh
skoro VfSta posvetovanj, ki so imela 
dosegaV8eP°vsod za posledico uspešnejše 
Potnanivi- Plana> Pa ie imela tudi svoje 
visti, 1‘vosti, Predvsem mnogi akti- 
njih ’ „• s° sodelovali na teh posvetova- 
prohjp *®o biti natančno seznanjeni s 
moglj a?.ko kolektivov; zato tudi niso 
kadru 'p1** še večje pomoči osnovnemu 
tudi " posvetovanja je stiskala in ovirala 
časa ,Z*n,a’ ker s® zaradi pomanjkanja 
aktiv. 8,e a *e ozJ"i upravni in sindikalni 

y"
v°dnihnadalin,em organiziranju teh proiz- 
njihav Posvetovanj je treba odstraniti 
Zadiih kampanjski značaj, ki je bil lia

dobju lanskoletne bitke za izpolnitev let
nih proizvodnih nalog sicer nujno po
trebno v posameznih kolektivih zaradi že 
omenjenih pomanjklivosti, ki so obstojale 
zaradi slabe organizacije in pomanjkanja 
kontinuitete v tekmovanju, ker se je 
borba za plan podjetja odvijala brez do
brih proizvodnih posvetovanj in brez do
bro organiziranega tekmovanja.

Kaj naj proizvodna posveto
vanja predvsem obravnavajo

Že v osnovi so bila zgrešena ona pro
izvodna posvetovanja, ki so se bavila 
prvenstveno z brezplodnim razpravlja
njem o nekaterih obj'ektivnih težavah (to 
je onih pomanjklivosti, za katere so bili 
vzroki izven kolektiva: pomanjkanje toka 
itd.), ne da bi prinesla kakršne koti po
zitivne zaključke. Na mnogih proizvodnih 
posvetovanjih so na primer upravni in 
sindikalni aktivisti ure in ure dolgo brez
plodno ugotavljati le to, da ovira pro
izvodnjo podjetja na primer pomanjkanje 
toka, kar je bil nekaterim izmed njih 
celo dobrodošel izgovor in ščit za pri
krivanje raznih napak, kot na primer 
slabe organizacije dela itd. Glavni namen 
proizvodnih posvetovanj je namreč pred
vsem v odkrivanju in odstranjevanju sub
jektivnih vzrokov za stvarno Stanje, t. j. 
napak in pomanjkljivosti, katerih vzroki 
ležijo v kolektivu samem (neiniciativnost 
v primeru pojavljanja objektivnih težkoč, 
slaba organizacija dela, slaba delovna 
disciplina itd.).

Bolj ali manj uspešna proizvodna po
svetovanja so se vršila v preteklem letu 
predvsem v. rudnikih zasavskega bazena 
ter v rudnikih sploh, dalje v jeseniški že
lezarni, v nekaterih podjetjih kemične in
dustrije itd. Na preveč formalni značaj 
pa so se omejila posvetovanja v večini 
tekstilnih tovarn; tu so uprave podjetij 
le formalno vabile na posvetovanja še 
posamezne zastopnike sindikata, pač le 
toliko, da je »bil zraven nekdo od sin
dikata«. V teh kolektivih se je premalo 
mislilo na to, da zlasti sindikalna podruž

nica lahko mobilizira svoje članstvo za 
doseganje večjih uspehov,

To je dovedlo celo do tega, da imamo 
posamezne primere, ko je uspelo neka
terim delomrznežem in oportunistom iz
riniti probleme proizvodnje kot najvaž
nejšo točko dnevnega reda, ter so name
sto njih forsirati zgolj drobna, manj po
membna vprašanja, ki so se nanašala na 
osebne zahteve teh oportunističnih ele
mentov, in to brez volje do istočasnega 
obravnavanja teh vprašanj v zvezi s pro
izvodnimi nalogami. Ponekod, kjer akti
visti niso znati razbiti takih oportuni
stičnih zahtev, se je pojavila težnjo po 
preskrbi lastnih članov, ki je temeljila 
zgolj na zahtevnosti in tekanjem za pro
izvodi, ne pa za osnovanjem preskrbo
valne mreže itd., in to celo brez ozira 
do potreb članstva ostalih kolektivov. To 
je dovedlo na primer do tega, da si je 
neka mariborska tekstilna tovarna naba
vila večjo količino samih moških čevljev; 
čeprav zaposluje večinoma delavke, jim 
je dodelila moške čevlje, namesto da bi 
jih odstopila neki podružnici lesnih de
lavcev v okolici Maribora, kjer so biti 
delavci resnično potrebni čevljev. Posa
mezne uprave tekstilnih tovarn in sindi
kalne podružnice pa so zahtevale na pri
mer dodelitev ostankov za svoje član
stvo, s čimer se prav gotovo ne dviga 
zainteresiranost delavcev za čim manjši 
odstotek odpadkov itd.

Kakšna naj bodo bodoča 
proizvodna posvetovanja

Iz teh lanskoletnih izkušenj se lahko 
učimo, kakšna naj bodo uspešna in pra
vilno organizirana proizvodna posvetova
nja. Ta bi zopet lahko razdelili v dve 
skupini, čeprav zasledujeta oba eden in 
isti končni smoter, t. j. boljše proizvodne 
uspehe.

Uprave podjetij naj organizirajo in 
vodijo tehnična posvetovanja, katerih na
men je vsekakor uspešnejša borba za 
plan, Ta posvetovanja spadajo prav za 
prav že v službeno dolžnost upravnega 
aktiva in tehničnega vodstva.

Drugo vrsto, t. j. proizvodna posve
tovanja, pa naj vodijo na iniciativo sin
dikalnih podružnic upravni odbori po
družnic in uprave podjetij. Na teh po
svetovanjih se rešujejo vsekakor proble
mi, kot na tehničnih posvetovanjih, samo 
da v tem primeru ne sloni delo zgolj na 
uradni dolžnosti, temveč predvsem na 
sindikalni zavesti članstva in najširši 
iniciativi celotnega delovnega kolektiva, 
kakor tudi posameznikov. Vsekakor pa 
sodeluje na teh posvetovanjih tudi uprav
no in tehnično osebje kot članstvo sin
dikalne organizacije.

Nikakor pa ne sme manjkati na teh 
posvetovanjih udarnikov, izumiteljev in 
racionalizatorjev, katerih nasveti bodo 
lahko mnogo pripomogli k dosegi večjih 
uspehov.

Obojna posvetovanja pa se nikakor ne 
smejo odtujiti drug drugemu, temveč se 
morajo prenašati predlogi iz enega na 
drugo. Uprave podjetij bodo našle na ta 
način tudi izdatnejšo pomoč v članstvu 
sindikalnih podružnic, okrepilo se bo so
delovanje od spodaj navzgor, t. j. od de
lavcev in nameščencev, kar bo vsekakor 
močno obogatilo naše uspehe v drugem 
letu Titove petletke.

»Prvomajska« v uporni bitki za plan
Nekateri oddelki tovarne orodnih 

strojev »Prvomajske« v Zagrebu so že 
izpolnili letno proizvodno nalogo, zato 
pomagajo sedaj tovarišem v montažnem 
oddelku, da bo tako tovarna v celoti iz
vršila svoj letni plan. Nič več ne veljajo 
zanje predpisi o delovnem času; udarna 
gesla jih vzpodbujajo, da posamezne sku
pine delajo namesto po 8, tudi po 15 ur 
na dan.

Vseskozi pa v »Prvomajski« ni bilo 
tako; dolgo je prevladovalo mnenje, da 
plana ne bodo mogli doseči, ker primanj
kuje surovin. Ko je bila ta nevarnost od

stranjena, so začeli odločno borbo proti 
miselnosti, da plana ne morejo doseči. 
Vsi, delavci in inženirji, so začeti z reše
vanjem dnevne problematike, zaradi šte
vilnih proizvodnih posvetovanj se je za
čela proizvodnja dvigati, starejši delavci 
so s prenašanjem znanja na mladino do
segli, da je 50% mladincev nadomestilo 
veliko števil^ povprečno kvalificiranih 
delavcev. Sedaj je »Prvomajska« v zad
nji stopnji bitke za plan, k čigar izpol
nitvi bo pripomogla v zadnjem času 
ustanovljena tretja izmena, normirano 
delo, 40 udarnikov, udarne trojke in nji
hove obveze.

V okraju Prijedor so lansko leto zgradili 
11 zadružnih domov

dveh in pol letih so v prijedorskem V poslovanju in pri odkupu so dosegle 
ja,u ustanoviIi 26 nabavno-prodajnih največje uspeh zadruge v Kamičanih, 
jUS> eno nameščensko in 3 obrtno- Kozarcu in Orlovcih, 

včlan" °V-?o-7oz'dru^f' y tek zadrugah je Okrajna zadružna zveza je posvečala 
Pa~ka posvetovanjih potreben, v" nadalje stva nv • 97/0 JprijedorskeŽa prebival- največjo pozornost gradnji zadružnih do- 
- bl bil ^4-:- .nadal!e ?‘va- Okrajna zadružna zveza v Prijedoru mov. V letošnjem letu so dogradili 11

je med letom odkupila velike količine ............... " "
zlta m 277 vagonov sliv, plan odkupa

St> nr„4* škodljiv. Zadnja posvetovanja 
Večil ec”sem obravnavala borbo za čim 
-i Ui ucmek dela tudiski za ceno nedelj- 

—, - na-
To je bilo v zadnjem ob-

;» * .-------- vvjiu uci

Por^Ho!** nadurnega dela, za izreden 
avstva, To ie bilo v zadniem

zadružnih domov; s prostovoljnim delom 
pa so zgradili domove v Palančišču, Or-

sr^JdL50 .preseSli za 10%; zveza je s po- lovcih, Lamoviti, Bistrici in Volar«! V teh 
čine. t-- iBm ?adrug odkupila večje koli- dneh dograjujejo zadružne domove 

lizola, ,a,c m drugih proizvodov. Gradini, Jelički in Rakeliču.

ODNOS SINDIKATOV DO ŽENA 
S PROIZVODNJI

V najkrajšem času se bo vršil II. kon
gres AFŽ organizacije, da bo zajel vse 
tiste velike naloge, ki so bile postavlje
ne na II. kongresu Ljudske fronte in jih 
prenesel na stvarno dejavnost množične 
organizacije Antifašistične fronte žena 
kot načrtno borbo za graditev socializma 
v naši domovini ter s tem vzporedno 
borbo demokratičnih sil za mir in demo
kracijo proti svetovnemu imperializmu. 
Plan je za nas bojni program vsega na
šega sedanjega in bodočega življenja in 
zato bo treba ženam, ki se vsak dan bolj 
vključujejo kot delavke v našo produk
cijo, s tem pa v vrste delavskega razre
da, kot izvrševalca največjih nalog pla
na, posvečati mnogo več življenjske skrbi, 
zlasti v sindikalnih organizacijah.

Izvedba plana zahteva vsak dan več
je število delovnih sil. Razumljivo je za
to, da je tudi vsak dan večji dotok žen
ske delovne sile v produkcijo. Danes 
imamo žene-delavke na vseh deloviščih, 
v tovarnah, na graditiščih, v rudnikih, na 
železnici, žena-delavka stoji ob stroju in 
vsak dan se ji odpirajo širše možnosti 
zaposlitve v naši vedno bolj razvijajoči 
se industriji. Delovni polet naših žen 
ogromno prispeva k izpolnjevanju plana. 
Njihov odnos do dela je postal v osnovi 
drugačen, kakor odnos do dela v stari 
Jugoslaviji. Delo jim je postalo čast in 
domovinska dolžnost. To nazorno izpri
čuje veliko število udarnic, ki so podalj
šale svoje prvotno udarništvo še v drugo 
in tretje.

Toda naša delavka še vse premalo so
odloča potom sindikalne organizacije, ki 
je najboljša šola delavskega razreda, o 
normah, o proizvodnji in delovni disci
plini, o izboljšanju svojega položaja kot 
delavka-mati. Vse premalo so žene-de- 
lavke in žene-nameščenke zastopane v 
sindikalnih upravnih odborih, v tarifnih 
komisijah, v tekmovalnih komisijah, v 
komisijah za zaščito dela, v komisijah za 
kulturno-prosvetno delo itd. Primeri v 
nekaterih podjetjih kažejo še vedno ten
denco omalovaževanja žene kot delovne 
sile, žene kot funkcionarke, žene kot pol
novredne tovarišice v borbi-za plan, v 
borbi za lepše življenje, v borbi za so
cializem. Tako imamo primer v tovarni, 
ki zaposlujejo 90% ženske sile, da ni v 
upravnem odboru sindikalne podružnice 
niti ene žene. Na splošno je odstotek sin
dikalnih funkcionark zelo majhen, v tret
jem četrtletju lanskega leta je znašal ko- 
manj 21%, kar zgovorno priča, kakšen ie 
odnos mnogih sindikalnih organizacij do 
žen-delavk in nameščenk in pa kakšen 
ne sme biti.

Kje leži poglavitna krivda za to?
Kadar koti smo do danes govoriti o 

naši ženi v produkciji, se je zgodilo pri 
nas v sindikatih tako, kakor se je že zgo
dilo z marsikatero važno stvarjo: Zale
teli smo se, zavpiti na ves glas, žena- 
delavka sem, žena-delavka tja, potem pa 
je spet vsa ta velika stvar nekoliko za
mrla in smo jo reševati s papirjem. Ta
kih velikih stvari pa, o katerih važnosti 
si mnogi upravni odbori sindikalnih po
družnic še niso dovolj na jasnem, ne 
moremo reševati s papirjem. Je res ati 
ni res? Seveda je, saj smo to veliko stvar 
vsi bolj ali manj gledati kot nekakšno 
stvar AFŽ, to se pravi bolj kot akcijo 
AFŽ, namesto da bi jo gledati kot stvar 
sindikatov, kot stvar tiste organizacije, ki 
je najbolj poklicana, da s pomočjo osta
lih frontnih organizacij, zlasti pa s po
močjo AFŽ, jača delavski razred z mo
bilizacijo vedno novih kadrov, ter tako s 
tem vzporedno dviga produkcijo, ki jo 
plan točno postavlja za vsak dan, za 
vsak mesec, za vsako leto gospodarske 
petletke. Kar priznajmo si, da je bil od
nos marsikatere sindikalne podružnice do 
ženske delovne sile stvar omalovaževa
nja pa tudi stvar brezbrižnosti, kar vse 
izvira iz podedovane stare miselnosti, ki 
pravi in trdi, da ženska ni tega zmožna 
kakor moški. Mnogo hudo smešnih pri
merov takšnega napačnega odnosa do 
ženske delovne sile je še med nami, kar 
je treba vedno in dosledno pobijati kot 
tendenco, ki močno zavira izpolnjevanje 
našega plana. Zakaj?

Prvič, ker so žene v narodno osvobo
dilni borbi tako ognjevito dvignile pa
triotizem, da so mnoge moške prekosile 
v borbenosti, nepopustljivosti, dosledno
sti in požrtvovalnosti. Drugič, ker so v 
času obnove bile prve povsod tam, kjer 
je bila stiska največja. Tretjič, ker so 
tiste žene, ki so že pritegnjene v pro
dukcijo, pokazale na mnoge možnosti za
poslitve. Tudi tamkaj, kjer smo v svojem 
napačnem moškem napuhu trdovratno 
dokazovali, da je tista možnost edinole

stvar moških rok. Četrtič, ker so ženske 
s tem dokazale, da se znajo boriti, da 
znajo delati, da znajo tudi stroje obvla
dovati, da znajo upravljati podjetja, vo
diti, soditi, utrjevati ljudsko oblast, da so 
torej v resnici in že s svojimi dokazani
mi izkustvi zares enakopravne.

Mi vemo, da se ob vstopu žene v pro
izvodno lomi ženina zaostalost v kul
turnosti ter njen konzervatizem, se krepi 
njena razredna in s tem tudi njena poli
tična zavest. Sindikati so najbolj pokli
cani, da to mlado delovno s-:lo prepriču
jejo in jo prevzgajajo v zavestne člane 
delavskega razreda, zlasti s tem, da ji 
dvigajo sindikalno zavest.

Ženske, da so premalo zgrajene ... Ta
ko tolmačijo ponekod napačen odnos sin
dikalnih organizacij do delavk in da žen
ske nimajo časa delati v organizaciji, ker 
so doma preobložene še s kuho, z otroki, 
z žehto... in sploh, kaj bi ženske še tod 
motovilile!

No, povsod ni tako, je pa marsikje in 
in prav takšno mnenje o ženah-delav- 
kah bije tisto podružnico po glavi. Kjer 
so taki odnosi med sindikalno organiza
cijo in delavkami, tudi za te delavke ni 
ničesar storjenega, da bi se te delavke 
zgradile, da bi te delavke lažje delale, 
kajti ženske, ki bodo razumele, da je 
plan pot v boljšo bodočnost, bo laže 
mobilizirati za dnevne planske naloge 
in zlasti še, če se bomo pobrigali isto
časno tudi za dvig njene kvalifikacije. 
V podružnicah ,kjer nimajo na skrbi vse
ga tega in pa ki se ne trudijo, da bi 
osvobodile delavke vsaj nekaj gospodinj
skih in materinskih skrbi, kjer ni niče
sar storjenega za njeno ideološko pre
vzgojo, vlada docela nepravilen odnos do 
žen-delavk. Če se v takih podjetjih še 
ni dvignila žena-delavka na prve polo
žaje fronte dela in do zavestnega izpol
njevanja plana,, tega bojnega programa 
naše razredne borbe za socializem — je 
kriva dotična sindikalna organizacija.

Razumljivo je, da je v vedno večjem 
številu delavk tudi velik odstotek zao
stalih, nezavednih. Toda, mar bomo ved
no govorili, da so žene-delavke premalo 
zgrajene? Mar bomo kar naprej jadiko
vali, da je premalo zavestnih, borbenih, 
socialističnih delavk? To je ena največjih 
naših napak, ki se vedno znova ponav
lja in ki služi kot nekak izgovor vsem 
takim podružnicam, kjer je ostalo to 
vprašanje na mrtvi točki. Čim ie delav- 
ka-udarnica s tem, da socialistično dela, 
stopila med prve graditelje naše petlet
ke,-jo je kaj lahko prepričati, da ustvar
ja veliko stvar ne samo zase, ampak za 
vse, ki postavljajo našo domovino na trd
ne temelje novega, mno4o lepšega živ
ljenja. Kajpak pa leži krivda tudi na 
ženah-delavkah samih, ker se podcenju
jejo in si tako ne znajo nriboriti sood- 
Iočujočega položaja v sindikatih. V Slo
veniji imamo zato še zelo malo otroških 
jasli. Prav otroške jasli na, ki v veliki 
meri razbremenjujejo doieče matere in 
ki jim omogočajo polno vključitev v pro
dukcijo, so izključno stvar sindikatov! 
Prav tako so sindikalne organizacije kri
ve, da je v nekaterih podjetiih premalo 
storjenega za zaščito ženske delovne sile, 
če so ponekod noseče žene zanoslene 
pri nočnem delu, če se branijo delavke 
nositi zaščitnih mask, kjer nevarno delo 
to zahteva.

Pred kongresom žena je treba vse te 
stvari temeljito pregledati in vključevati 
vsa ta vprašanja v vsakodnevno življe
nje podružnice v oodjetjih, kjer so zapo
slene žene. Zavedati se moramo, da se 
žene vključujejo v borbo za izvršitev 
plana, prav tako pa se morajo žene-de
lavke zavedati, da je prav borba za plan 
istočasno učvrstitev ženske enakoprav
nosti. Peti plenum ESJ prav določno go
vori, da morajo sindikati ob pomoči AFŽ 
plansko mobilizirati žensko delovno silo 
za našo industrijo in v ta namen skupaj 
z upravami podjetij določiti delovna me
sta,^ kjer bi mogle delati žene, ki so se 
prej strokovno usposobile.

Tudi strokovno usposabljanje žena za 
posamezne stroke dela je stvar, ki bi jo 
morali sindikati kot prevzgojna organi
zacija kadrov bolj in smotrnejše uvaže- 
vati. Toda o vseh teh stvareh bomo od
slej budno vodili evidenco in mnogokrat 
pisali o njih. Pred II. kongresom AFŽ je 
treba zlasti tole premisliti: S tem, da 
postajajo naše žene delovne tovarišice v 
bitki za plan, moramo vse naše doseda
nje izkušnje prenašati nanje. Žena je za
radi tisoletnega suženjskega položaja do 
družbe, pa tudi do moža samega, bolj 
konzervativna kot moški in zato laže 
dostopna tendencam sovražnikov delav
skega razreda. V sindikalni podružnici, v 
kateri bo videla žena-delavka svoj drugi 
dom, svojega učitelja in vzgojitelja ter 
zaščitnika, bo zaostala, konzervativna 
žena kmalu spregledala in kmalu, z no
vim delom in z novo miselnostjo oboro
žena, zaživela lepše in sproščenejše živ« 
lienie.



Smrti a. »DELAVSKA ENOTNOST«, 9. januarja 1948, Štev. 2.

ZDA zadržuje o jugoslovanske zlate rezerve
ker hočejo ovirati obnovo naše države

Tržaški delavec o življenji 
italijanskih delavcev v Jugoslaviji

Jugoslovanski veleposlanik v Wa- 
shingtonu je v imenu svoje vlade izročil 
vladi ZDA v zvezi z vprašanjem naše va
lutne rezerve, ki je že od leta 1941. shra
njena pri federalni rezervni banki v New 
Yorku, noto, v kateri se zahteva vrnitev 
zlate rezerve. V pogledu tega vprašanja 
se odkriva skrajno nepravilno in brez
obzirno stališče ameriške vlade do zako
nitih pravic Jugoslavije. Ameriška vlada 
je z zadrževanjem našega zlata razpršila 
zadnje utvare o svoji namišljeni pomoči 
Evropi, kajti noče nam vrniti niti tega, 
kar je naše, do česar imamo polno pra
vico. Jugoslavija ni prosila nikakšne do
larske pomoči, ki bi pomenila teptanje 
njene suverenosti, zahtevala je samo to, 
kar ji pripada. To je bila zahteva države, 
ki se je borila proti fašističnim osnim 
silam in ki je pretrpela silno vojno opu
stošenje, države, ki s svojim vnetim delom

za obnovo in zgraditev dežele, služi za 
vzgled prizadevanja vsem evropskim na
rodom.

Ameriška vlada pa je nasprotno sto
rila vse, da bi poteptala pravico_ narodov 
Jugoslavije do uporabljanja svojega zla
ta; in skuša doseči, da bi uporabila de
narne rezerve jugoslovanskih narodov za 
kritje svojih namišljenih terjatev, čeprav 
so te rezerve naložene v drugi državi ne
dotakljive. Ameriška vlada pa je kljub 
temu skušala zadržati naše zlato, ki je 
bilo prepeljano v Ameriko zaradi hit
lerjevskega napada na Jugoslavijo. Na
čela je vprašanje odškodnine nacionalizi
ranega ameriškega imetja v Jugoslaviji. 
Našim zastopnikom v ZDA so izjavili, da 
vlada ZDA zadržuje naše zlato zato, da 
bi zavarovala svoje terjatve, pri čemer 
ne upoštevajo, da je bilo to imetje po
škodovano pri nas zaradi bombardiranja.

Tako zahteva ameriška vlada od Ju
goslavije, ki se je udeležila vojne proti 
osnim silam, hujše pogoje, kakor jih vse
bujejo predpisi mirovne pogodbe z Ita
lijo, bivšo osno deželo, ki je bila dolžna 
povrniti le 30% predvojne vrednosti 
takšnih investicij.

Zadrževanje našega imetja s strani 
ZDA, vzbuja upravičeno ogorčenost vseh 
narodov Jugoslavije, saj nam so že po
vzročile ogromno škodo s protizakonitim 
zadrževanjem jugoslovanskih ladij, sedaj 
pa nas hočejo ovirati v naši obnovi z za
drževanjem naših denarnih rezerv. Naše 
ljudstvo obsoja to najnovejšo krivico, ki 
nam jo dela vvallstreetska demokracija 
ter odločno zahteva, da nam izročijo 
imetje, ki je naša last, in do katerega 
nima nihče pravice, da bi se okoriščal z 
njim.

Kdo so pristaši »triconije«?

ZDRUŽENE DRŽAVE AMERIKE, ANGLIJA 
IN FRANCIJA RUŠIJO JALTSKE 

IN POTSDAMSKE SKLEPE
Za vse resnične pristaše miru je po- • 

poilnoma jasno, da je vprašanje mirovne 
pogodbe z Nemčijo najvažnejše in naj
bolj nujno vprašanje. »Ta mirovna po
godba« — je rekel na londonskem zase
danju Sveta ministrov za zunanje zadeve 
Vjačeslav M. Molotov — »ni potrebna 
samo Nemčiji, ampak tudi vsem evrop
skim narodom, in ne samo evropskim ... 
In to je povsem razumljivo, ker brez po
polnega miru v Evropi tudi ni mogoče 
doseči trdnega in splošnega miru.«

Vsak bi sodil, da bodo predstavniki 
zapadnih sil, ki so skupno s sovjetsko 
delegacijo zasedali v Londonu, pokazali 
voljo, da bi čimprej rešili eno izmed naj
važnejših vprašanj v povojni ureditvi 
sveta. Takšna pričakovanja so bila upra
vičena toliko bolj, ker so jaltske in pots
damske sklepe, ki določajo načela o ure
ditvi Nemčije, podpisali tudi zapadni za
vezniki.

Toda. izjave političnih voditeljev zdru
ženih držav Amerike, Anglije in Francije, 
praksa v okupacijskih conah in njihova 
propaganda dokazujejo, da se ti ljudje 
ukvarjajo z načrti, ki nimajo v pogledu 
Nemčije ničesar skupnega s potsdamskimi 
sklepi. Jasne ifi stvarne ■ predloge sevjet-- 
ske delegacije, ki je želela, da bi prišlo 
čimprej do rešitve nemškega vprašanja, 
so zavračali zdaj zato, ker je bilo vpra
šanje »preveč ozko«, zdaj zopet zato, ker 
so predlogi postavili vprašanje »preveč 
široko«. V vsej tej politiki zavlačevanja, 
raztezanja, sprejemanja različnih sklepov 
in različnih poskusov je vendar nekaj 
skupnega: zapadnc sile niso hotele, da 
bi ustvarile demokratičen mir, ki bi mo
ral prav za Nemčijo sloneti na demokra
tičnih načelih.

Njihova politika je izraz tistega vzduš
ja, kakršnega ustvarjata Hoower in DuT- 
les, ki zahtevata prekinitev sodelovanja 
s Sovjetsko zvezo in hočeta sklenitev 
ločenega miru z Nemčijo.

Sumljivo kričanje reakcionarnega ti
ska o predstoječem neuspehu londonske
ga zasedanja — pri čemer so krivdo že 
vnaprej valili na Sovjetsko zvezo — ima 
prav tako svoj pomen. Medtem, ko je 
Hearstov «Daily Mirror« kar naravnost 
opozarjal, da so »razgovori s Sovjetskp 
zvezo brezpomembni«, so drugi ameriški 
reakcionarni listi prinesli izjavo ameri
škega senatorja, ki je pozival, da se skle
ne separatni mir z Nemčijo »brez Sovjet
ske zveze«,

Takšno ločeno zadržanje ZDA, Angli
je in Francije dokazuje, da so se že 
izoblikovali precej obsežni načrti, Neiz* 
vršena razorožitev in demokratizacija v 
zapadnih conah Nemčije, ustanovljena 
»bizonija« (ki pomeni začetek razkosa
vanja Nemčije) in nov načrt enostranske
ga povečanja industrijske proizvodnje za 
združeno anglo-ameriško cono, potrjujejo 
vse to. Vključitev zapadnih con Nemčije 
v »Marshallov plan« kot temelj temu 
planu, ustanovitev »nemške premogovne 
uprave« v Porurju pod anglo-ameriško 
kontrolo in končno dejanska ločitev Po
sarja od Nemčije — vse to dokazuje, da 
nima ta politika ničesar »kupnega z na
čeli skupne politike zaveznikov v Nem
čiji, kakor je bilo dogovorjeno v Pots-

Pred kratkim je angleški »Daily Wor- 
ker« objavil, da je poslanik Združenih 
držav Amerike v Londonu pred začetkom 
londonskega zasedanja izročil angleški 
vladi tajni načrt o razdelitvi Nemčije. V 
načrtu je med drugim omenjena tudi ne
uradna vlada treh con, ki pa se zaradi 
prikrivanja zaenkrat naj še ne imenuje 
»vlada«, ampak »triconski odbor«,

Da dejansko obstojajo takšni načrti, 
potrjuje končno tudi obnašanje Marshal
la, Bevina in Bidaulta do vseh predlo
gov, kater^ je predložila na londonskem 
zasedanju sovjetska delegacija. Kakor je 
že znano, je sovjetska delegacija predla
gala, da se naj smatra kot nepravilen 
predlog o ustanovitvi vlade te ali one 
cone Nemčije, ker je to v nasprotju s 
pogledi vlad velikih sil.

Toda pokazalo se je, da to vendar 
ne nasprotuje pogledom vlad Anglije, 
ZDA in Francije, ker so vsi ti predstav
niki zavrnili razpravljanje o jasnem so
vjetskem predlogu.

V svoji izjavi na konferenci 8. de
cembra je šef sovjetske delegacije spro
žil vprašanje o posebnih načrtih v za
padnih conah in opozoril na škodljive 
posledice, ki bi nastale za Nemčijo in

za mir v Evropi, če bi ZDA s takšno 
nedemokratično politiko še nadalje oma
lovaževale jaltske in potsdamske sklepe 
in jih skušale ovreči.

»Iz izjav uradnih predstavnikov ZDA 
in Anglije« — je rekel Molotov — »je 
razvidno, da bi hoteli ovenčati to politi

ko z ustanovitvijo vlade za zapadni del 
Nemčije. To bi bila krona politike raz
dvajanja Nemčije, ki hoče odpraviti Nem
čijo kot neodvisno državo. Popolnoma 
jasno je, da taka politika nima ničesar 
skupnega z ustanovitvijo demokratične
ga miru v Evropi.«

Prav nobenega dvoma ni, da je takšno 
obnašanje zapadnih sil naperjeno proti 
življenjskim koristim nemškega naroda in 
tudi proti interesom miru in varnosti v 
Evropi.

Demokratične sile evropskih držav, ki 
zagovarjajo obnovo Nemčije kot miro
ljubne države, ne bodo dovolile, da bi 
anglo-ameriški načrti o obnovi nasilnega 
nemškega imperializma postali kdaj res
nica.

V eni prejšnjih številk DE smo objavili 
govor vodje delegacije Enotnih sindikatov 
STO-ja tov. Renata Rizzotti-ja, ki je na 
svojem obisku po Jugoslaviji videl vse
povsod vesele obraze delavcev, ki z 
radostjo in brez strahu pred brezposel
nostjo, ki jo tako dobro poznajo vsi trža
ški delavci, gradijo in delajo za svetlo 
bodočnost. Sliko o življenju delavcev pri 
nas in prav tako o življenju italijanskih 
delavcev v Jugoslaviji pa so prebivalci 
STO-ja lahko spoznali tudi iz pisma de
lavca Zupančiča Flora iz Trsta, ki je 
preživel v Kopru nekaj dni počitnic po 
enem letu dela v Jugoslaviji in se sedaj 
navdušen vrača nazaj na svoje delovno 
mesto v bližino Beograda. Pismo je ob
javil »Primorski tednik« in se dobesedno 
glasi:

»Prišel sem iz Jugoslavije pred de
setimi dnevi na kratek dopust. Čutim 
dolžnost, da pred odhodom povem nekaj 
besed, ker novice, ki jih širijo nekateri 
listi o položaju italijanskih delavcev v 
Jugoslaviji, zavajajo nepoučene. Šest me
secev sem delal v neki tovarni za avto
mobile, šest kilometrov od Beograda. Bil 
sem eden izmed prvih italijanskih delav
cev, ki so bili sprejeti v tovarno v Ra
kovici Četudi so nas dobro sprejeli, srb
ski delavci, se skraja nismo počutili do
bro zaradi nepoznanja jezika, različnosti 
življenja in navad naših srbskih tova
rišev.

Dva meseca smo stanovali v gostil
nah, prenočiščih, dokler nam niso priskr
beli lastnih stanovanj. Nekaj dni pozne
je je prišlo še 50 italijanskih delavcev. 
Srbski tovariši so si na vse načine pri
zadevali, da bi nam pomagali zmagovati 
jezikovne težave.

Italijanski delavci, ki delajo v tovarni 
motorjev v Rakovici, zaslužijo 20 do 25 
dinarjev na uro, To se pravi, da v eni 
uri in pol dela zaslužijo toliko, da si lah
ko plačajo celodnevno hrano, ki obstoja

iz treh obilnih obrokov. Bilo je med nami 
več delavcev, kateri so pošiljali mesečno 
do 4000 tisoč in tudi več dinarjev domov.

Ta nova avtomobilska industrija, ka
tero je postavila ljudska oblast, proiz
vaja dnevno osem kamionov. Ponosen 
sem, da sem poleg veliko drugih italijan
skih delavcev tudi jaz k temu pripo
mogel.

Šest mesecev sem delal pri gradnji 
neke tovarne za predelavo olja, kjer sem 
dobil jasen pogled v socialistično obnovo. 
Tovarne in poslopja naglo rastejo. Nav
dušenje pri tem ustvarjalnem delu kar 
samo sili delavce k medsebojnemu tek
movanju. Veliko izmed naših delavcev 
je bilo proglašenih za udarnike in odli
kovanih z udarniškim znakom.

Navajam pomemben primer, ki. je za
pustil v meni globok vtis, in kateri doka
zuje, kakšna je moč dela tedaj, kadar 
to delo ni predmet špekulacije in izko
riščanja.

Treba je bilo sezidati velik silos. — 
Ljudstvo je na množičnem sestanku skle
nilo, da bo z udarniškim delom pripo
moglo k temu. Silos je bil sezidan v 22 
dneh. Poleg velikega števila delavcev, 
so se dela udeležili inženirji, tehniki, 
uradniki in študenti. K temu ne dodajam 
nobenega komentarja. Mislim samo na 
tisti tisk, ki z lažnivimi in tendencioznimi 
poročili o usodi italijanskih delavcev v 
Jugoslaviji hoče prestrašiti one, ki bi 
radi šli v Jugoslavijo,

Italijanski tovariši, ki delajo ob strani 
slovenskih, hrvatskih in srbskih delavcev 
za socialistično izgradnjo Jugoslavije, ki 
se je že iztrgala iz krempljev imperia
lizma, so me naprosili, da izročim po
zdrave solidarnosti vsem delavcem, ki 
se borijo za svojo neodvisnost.

Italijanski delavci so slišali, da se. tu 
zbirajo prispevki za otroško božičnico 
in bodo tudi oni prispevali pri tej člove
čanski manifestaciji.

Razseljeni v Avstriji in na Slovenskem 
Koroškem ogrožajo življenje in 'movino 

našega življa

0 čem so še pred meseci pisali laburistični 
listi in kako je v resnici?

Ko se je v marcu lanskega leta naha
jal ob priliki zasedanja Sveta ministrov 
za zunanja zadeve v Moskvi tudi dopis
nik lista »Daily Heralda« Evers, se v 
svojih poročilih ni omejil samo na zase
danje, temveč je v njih neprestano opo
zarjal na potrebo po sklenitvi imperiali
stičnega miru z Nemčijo, za kakršnega 
so se vnemali Ango-amerikanci, Zato ni 
poročal le o razvoju dogodkov v Domu 
letalcev, kjer se je vršilo zasedanje, am
pak je pisal o vsem, kar je videl in če
sar sploh ni videl v Sovjetski zvezi. Kot 
rezultat tega se je v »Daily Heraldu« 
pojavila cela vrsta njegovih člankov o 
položaju v ZSSR, ko je pisal, kakor so 
mu naročili njegovi gospodarji, o »gospo
darski krizi« v Sovjetski zvezi in tem po
ročilom dodajal stvari, ki so bile daleč 
od resnice in stvarnosti.

Več kot pol leta je minilo od tega. 
Življenje se je zaničevalno nasmehnilo 
nad tem laburističnim dopisnikom in nje
mu podobnim »poznavalcem« sovjetske
ga gospodarstva. Vpliv krize, o kateri je 
govoril in pisal ta dopisnik »Daily He
ralda«, se je v resnici pojavil, toda ne v 
Moskvi, ampak v Angliji in v nekaterih 
drugih državah, med drugimi tudi v ZDA.

Prehod na povojno gospodarstvo so 
spremljali v kapitalističnih državah 
zmanjšanje proizvodnje, povečanje brez
poselnosti, znižanje realne mezde in dvig 

tistim predmetom, ki so naj-cen vsem------------  F
potrebnejši za življenje.

Črtale! člankov tega angleškega dopis
nika najbrže dobro vedo to, da sov An
gliji na primer znižali obrok sla,dik0r)a v 
primeri z vojnim časom za 20/» m da so 
se zmanjšali obroki mesa in maščobe, 
dočlm je kruh in krompir, ki ga )e bilo 
celo med vojno dovolj in brez vsake ome
jitve, danes mogoče dobiti le na živilske 
nakaznice. Morda gospod Evers zaradi 
visokih honorarjev, ki jih je prejemal ta
krat za svoja izmišljena poročila, še danes 
tega ne občuti. Toda navadni povprečni 
ljudje v Angliji so .morali zategniti svoje 
pasove in jih zategujejo vedno bolj m 
bolj. Ti ljudje bodo danes najlaže ocenili 
pisanje laburističnih laži v zvezi z novi- 

da so bile ukinjene živilske nakaznice 
izvedena denarna reforma v SZ. 
Kakor je že znano, je bila ukinitev 

živilskih nakaznic in prehod na svobod
no prodajo ena izmed nalog sovjetske 
povojne petletke. ,

Izredno huda suša, kakršne še m bilo 
v Rusiji v poslednjih 50 letih, je zavra 
ukinitev živilskih nakaznic, ki je bila 
predvidena že v letu 1946. Toda kljub 
temu predvsem Zaradi velikih prednosti 
socialistične gospodarske ureditve je bila 
Sovjetska zveza v stanju, da je. v tako 
kratkem času po uničevalni vojni in ko
maj eno leto po nepričakovani elemen
tarni nesreči v kmetijstvu že lahko uki
nila sistem kart in utrdila sov. rubelj.

Ustvarjalno delo sovjetskega ljudstva 
je dvignilo industrijo in kmetijstvo in

V Avstriji se nahaja 546.000 prese
ljenih oseb — emigrantov iz različnih 
držav, ki so že med vojno, največ pa 
ob zlomu fašistične Nemčije pribežali 
skupno s poraženo Hitlerjevo armado 
in se z dovoljenjem okupatorskih in 
avstrijskih oblasti naselili v Avstriji. 
To število predstavlja izrazit in zakrk
njen reakcionarni element, ki .močno 
krepi domačo avstrijsko reakcijo. Se
danja avstrijska reakcionarna vlada 
dosedaj ni pokazala prav nobene res
ne volje, nitj ni poizkušala rešiti 
vprašanje preseljenih oseb, ampak je 
nasprotno podelila celo avstrijsko. dr
žavljanstvo tistim preseljencem, ki so 
se izdajali za »volksdeutscherje«.

Približno 56.000 teh razseljenih oseb 
— ena desetina od vseh, kar jih živi 
v Avstriji, — se potika in zadržuje 
na Koroškem. Ti ljudje živijo nekaj 
po taboriščih, nekaj pa izven taborišč 
po različnih občinah v zasebnih in 
javnih službah ter v službi okupacij
ske oblasti. Med razseljenimi osebami 
na Slovenskem Koroškem je večina 
Jugoslovanov. Med seboj So tesno or
ganizacijsko povezani, vsj bodisi v ta
boriščih ali izven njih pa so podrejeni 
takozvanemu »Narodnemu odboru Slo

venije«, ki se nahaja na Koroškem. 
Politično so povezani v takozvani »Ka
toliški akciji«, katero vodijo pobegli 
duhovniki. Disciplino v . taboriščih 
vzdržujejo predvsem z izvajanjem pri
tiska. Njihova taborišča predstavljajo 
istočasno politične in vohunske centra
le za delo v Jugoslaviji. Okupacijske 
oblasti nudijo tem taboriščem vso po
moč. V njih je dovoljeno tiskanje ča
sopisov. katerih nulo*" to predvsem,
da blatijo novo Jugoslavijo in demo
kratične sile z najbolj gnusno propa
gando ter onemogoČnjejo povratek za
peljancem. Vsi. od prvega do zadnje
ga pa so najbolj aktivni in glavni čr
noborzijanci na trgu avstrijske črne 
borze. Poleg tega pa se dnevno pojav
ljajo primeri tatvin, ropov in umorov, 
katere izvršujejo prav te razseljene 
osebe.

Vse avstrijske napredne sile sf pri
zadevajo, da bi rešile vprašanje razse
ljenih oseb in se najodločneje bore 
proti njim. Tudi slovenski protifašisti 
na Slovenskem Koroškem odtočno zah
tevajo takojšnjo odstranitev teli oseb 
iz Slovenske Koroške, ker resno ogro
žajo življenje in imovino našega živ
lja in ovirajo napredek.

co
in

danes državljani Sovjetske zveze zares 
zasluženo uživajo sadove svojega dela 
in svojih naporov. Čeprav so nemške 
tolpe samo na premoženju sovjetskih lju
di, kolhozov, raznih organizacij in dr
žavnih podjetij in ustanov napravile ško
de za 679 milijard rubljev, sovjetsko 
ljudstvo pod vodstvom Boljševiške partije 
vendar z uspehom obvladuje povojne tež. 
koče. Brez inozemskih posojil je sovjet
ski državi uspelo, da je v kratkem času 
dosegla splošni vzpon narodnega gospo
darstva

V primeri s kapitalističnimi državami 
je bila denarna reforma v Sovjetski zve
zi izvedena v korist ljudstva in ne na 
njegovo škodo. Sovjetska denarna refor
ma skrbi za koristi širokih delovnih mno
žic, Ona nima namena, da bi škodovala 
delovnemu zaslužku, zato mezde in pla
če delavcev in nameščencev, kakor tudi 
dohodki kmetov v vseh državnih odku
pih in drugi delovni zaslužki vseh plasti 
prebivalstva niso bili prizadeti s to re
formo, temveč jih izplačujejo v novem 
denarju v isti višini. Še več, realna pla
ča in mezda delavcev in nameščencev se 
je zaradi denarne reforme, zaradi ukini
tve živilskih nakaznic in uvedbe enotnih

cen v državni trgovini še znatno pove
čala, Prebivalstvu je odprava visokih trž
nih cen prinesla le ogromne koristi, Ne 
bo odveč, če omenimo, da čeprav so bile 
tržne cene znatno višje od uradno dolo
čenih, je tržna prodaja najvažnejšega in
dustrijskega blaga znašala nad 40% mest
nega tržnega fonda v državi. Ta številka 
je še en dokaz več o neresničnih in ne- 
osnovanih trditvah nekaterih angleških 
in ameriških dopisnikov, med njimi se
veda tudi Eversa, o »železni zavesi« tr
govskih podjetij, ki baje niso bili pri
stopni prebivalstvu. Z ukinitvijo trgov
skih cen se je še bolj povečala življenj
ska raven prebivalstva ZSSR. Zaradi 
tega je sovjetsko ljudstvo z velikim na
vdušenjem ih veseljem sprejelo denarno 
reformo in ukinitev živilskih nakaznic, 
v čemer se izraža Stalinska skrb za dvig 
blagostanja sovjetskih ljudi.

Denarna reforma in ukinitev živilskih 
nakaznic v Sovjetski zvezi sta še en nov 
in prepričljiv dokaz moči in življenjske 
sile sovjetske družbene državne ureditve, 
katero poskušajo plačana gospoda Ever- 
sovega kova in drugi tako nespretno iti 
brez uspeha očrniti.

V AMERIKI JE BILO LANSKO LETO 3325 STAVK

Ameriška vlada pripravlja nove 
protidelavske ukrepe

Tako so založene z blagom trgovine v Sovjetski zvezi

Medtem ko države, kjer je delovno 
ljudstvo vzelo oblast v svoje roke, z vsa
kim dnem bolj dvigajo življenjsko raven 
delovnega ljudstva, izboljšujejo delovne 
pogoje in nudijo ob danih pogojih de
lavcem vse, kar potrebujejo za življenje, 
pa v Združenih državah Amerike, kjer 
vlada surov zakon kapitalistov, čedalje 
bolj narašča nezadovoljstvo delovnih mno
žic. Samo v novembru lanskega leta je 
bilo v ZDA 160 različnih stavk, v katerih 
je sodelovalo 45.000 delavcev, d očim je 
v vsem letu od januarja do konca decem
bra bilo v ZDA 3325 stavk, katerih se je 
udeležilo preko 2,200.000 stavkajočih. Ka
ko narašča nezadovoljstvo v kapitalistič
nem svetu, posebno v ZDA — kaže naj
bolj ugotovitev, da so se stavke v posled

njih desetih mesecih lanskega leta kar 
podvojile v primeri za isto razdobje v 
letih 1935 do 1939.

Vse kaže, da bo nezadovoljstvo v pri
hodnjih mesecih naraščalo še bolj in da 
se pripravlja akcija večjega obsega, v ka
teri bodo delavci zahtevali povišanje svo
jih dosedanjih plač. Že sedaj namreč pre
ko štiri milijone delavcev osnovnih indu
strij in železničarjev zahteva izboljšanja 
svojih plač. Zato pripravlja ameriška vla
da poleg že sprejetega in uveljavljenega 
Taft-Hartleyevega zakona nove protide- 
iavske ukrepe, ko namerava objavili pre
poved o sklepanju kolektivnih pogodb J 
raznih industrijah. Zato poziva sindikalni 
tisk ves delavski razred, da poveča svojo 
borbo za gospodarske in politične pravice«
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Ob prvih pripravah za 
gradn o zadružnih domov

Borba za socializem v naši domovini 
ec ne bije samo v tovarnah, na gradi- 
liščih in v ustanovah, tu je sicer v naj
večjem razmahu in dobiva že povsem 
jasne oblike, ampak se bije tudi na 
vasi, »Vsakdo ve«, pravi med drugim 
tov. Kardelj, »da naš petletni plan ne 
predstavlja samo nekakšne ekonomske 
r»čunice; samo nekakšnega gospodarske
ga računa v velikem, splošnodržavnem 
merilu, ampak da predstavlja obsežno 
In globoko ekonomsko, socialno in po
litično preobrazbo dežele, To je naloga, 
ki se ne rešuje samo na enem področju 
našega življenja, temveč na vseh.«

Jz teh besed se da povzeti tudi to, 
da bi pomenilo podcenjevanje ali za
nemarjenje preobrazbe vasi in naše kme
tijske proizvodnje, ki nosi v sebi še 
grmado kapitalističnih oblik in ki te
melji predvsem na slabo produktivni, 
razdrobljeni strukturi kmečkih gospodar
stev, veliko napako pri uresničevanju 
plana v naši domovini. Še več, prav naš 
današnji razvoj industrializacije zahteva 
tako rekonstrukcijo kot dvig kmetijstva
Pri nas. , , •

»Praktično to’ pomeni«, piše tov. 
Kardelj, »da moramo vnesti v naše 
kmetijstvo take organizacijske oblike, ki 
ho,do na eni strani omogočile uvajanje 
Planiranja, znanstvenih metod, strokov
nega operativnega vodstva, na drugi 
strani pa zagotovile možnosti rentabilne 
uporabe tehnike in uvajanja najnapred
nejših načinov obdelovanja zemlje. Tak
šna najprimernejša oblika ekonomske or
ganizacije našega drobno lastniškega 
kmetijstva je kmetijsko zadružništvo. V 
tem je njegova današnja velikanska važ
nost. ki je neprecenljiva.«

Na ta način dobiva kmetijsko zadruž
ništvo pomen najprimernejšega gospo
darsko organizacijskega prijema za pri
tegnitev drobno proizvajalnih kmečkih 
množic v plansko gospodarstvo in soci
alistično graditev naše dežele. Vendar, 
govori tov. Kardelj, »za nadaljnji razvoj 
in napredek zadružništva ne zadošča samo 
splošna politična in ekonomska pomoč 
zadrugam s strani države. Potrebno ,e 
predvsem, da Ljudska fronta in druge 
naše ljudske organizacije dajejo polno 
Pomoč razvoju zadružništva.«

Brez dvoma mora ta pomoč temeljiti 
ua razvijanju socialističnih prvin za
družništva. Govoreč o nadaljnjem raz
voju zadružništva piše namreč tov.. Kar
delj, Ja bosta ta razvoj spremljali dve 
različni težnji, na kateri bomo tudi mi 
različno reagirali. Dobesedno pravi tov. 
Kardelj takole: Ena se bo kazala v pri
zadevanjih, da bi zadruga ostala instru
ment grupe ljudi, da se omeji članstvo, 
organizacijska mreža in delovno področ
je zadruge, da se dobiček izkorišča v 
osebne namene, da se zadruga potegne 
v najrazličnejše špekulacije itd. To je 
kapitalistična tendenca zadružništva. 
Druga tendenca bo stremela za tem, da 
oi zadruga postala čim bolj množična, 
Za razširitvijo zadružne organizacijske 
rureže, za demokratičnim vodstvom za
druge, za uporabo dobička, v produk
tne namene same zadruge in v splošno 
dobro delovnih kmetovi gradnje hiš,
doi-— 1—1 ■ mi —  73.oinov kulture itd.), za razvijanjem za
druge v širino in za vse naprednejšimi 
oblikami. Ta druga tendenca, to je so
cialistična tendenca, to bomo vsestran
sko razvijali in podpirali, dočim bomo 
Prvi, obenem z vsemi pojavi kraje, špe
kulacije, nereda itd napovedali srdit 
hoj.«

Razvijanje in podpiranje te druge 
težnje, o kateri govori tov, Kardelj, po
meni, pomagati razvoju našega kmetij
skega zadružništva tako v globino kot 
v širino, ki vodi k stalnemu utrjevanju 
haze tistega delovnega kolektiva v naši

deželi, o katerem pravi tov. Tito ta
kole:

»V naši deželi je samo en kolektiv 
in to so delavci, kmetje, delovni me
ščani im ljudska inteligenca. Razlike, ki 
je nekdaj bila in ki je bila pojmovanje 
zaostale kapitalistične države, ni več. 
Vsi naši delovni ljudje so se zlili v en 
sam velikanski kolektiv, v krepko, pest, 
v močan kolektiv enotnosti misli in ak
cije. In ta kolektiv, združen v največji 
organizaciji, ki jo pozna naša dežela, 
v Ljudski fronti, mora postati še . enot
nejši in mora vztrajno nadaljevati pot, 
po kateri smo krenili k izgradnji dežele,, 
k čuvanju pridobitev naše velike osvo
bodilne borbe, k ustvarjanju naše bolj
še in srečnejše bodočnosti.«.

To so torej glavni temelji, iz katerih 
raste velika akcija Ljudske fronte, s ka
tero se pripravlja v sami Sloveniji grad
nja okrog 500 zadružnih domov v teko
čem letu, ki naj predstavljajo prva 
prava žarišča novega zadružništva na 
naši vasi. V tej velikanski akciji, v ka
teri se bo manifestiral visok patriotizem 
naših frontovcev, v akciji, ki pomeni 
vzvod Za prenos zavednega ustvarjal
nega duha naše mladine z mladinske 
proge v našo vas, v tej akciji mora priti do 
ponovnega izraza politična zrelost čla
nov sindikata, saj bo ta akcija nedvomno 
postala ponoven dokaz uporne ustvarjal
nosti delovnih ljudi, ki si pri nas. pod 
vodstvom Ljudske fronte in Komunistič
ne partije grade socializem.

Že teh nekaj osnovnih misli jasno 
pove našim sindikalnim organizacijam 
do poslednjega pododbora ali grupe, da 
ne obstoji naloga članov sindikata samo 
v tem, da se vključijo v to veliko politi
čno akcijo Ljudske fronte, ampak, da po
stanejo členi njenih osrednjih nosilcev. 
To se pravi, da bodo sindikalne organi
zacije prevzele nase del nalog, ki jih 
zahteva gradbena aktivnost. To se na
dalje pravi, da bodo sindikalne organi
zacije sodelovale pri celotni akciji od 
izdelave načrtov preko gradnje do. do
graditve domov. To se nadalje pravi, da 
bodo sindikalne organizacije dostojno 
vključene v po edinih pripravljalnih od
borih in da bodo nosilec cele vrste pro
stovoljnih delovnih akcij.

To je torej pot utrjevanja ekonomske 
baze »delovnega kolektiva« v naši deželi 
in pot k ustvarjanju najvažnejših pro
svetnih žarišč na vasi, to pa v svojem 
bistvu pravi, kot piše tov, Kardelj »po
magati našemu kmetu, da bi .postal za- 
vednejši in naprednejši graditelj planske
ga kmetijstva.«

Predvsem obstoja sedaj jasen. plan: 
to je dograditev nekaj sto zadružnih do
mov in to v določenih krajih z najširšo 
mobilizacijo prostovoljne delovne sile in 
iniciativo delovnih množic ter ob podpori 
naše ljudske oblasti, v katerega bo 
treba vključiti doslej raztresene in cesto 
nesmotrene prostovoljne delovne akcije 
sindikalnih kolektivov. Poleg tega pa je 
mogoče ob tem planu pomoč s strani 
sindikalnih organizacij pri gradnji zadruž
nih domov še poglobiti na ta način, da 
poleg običajnih nedeljskih delovnih iz
letov, nadalje kulturnih izletov, posamez
ni delovni kolektivi tudi s prekournim 
prostovoljnim delom v tovarnah izdelajo 
gotove predmete, ki zahtevajo profesio
nalnega dela.

Teh nekaj pripomb ob začetku pri
prav za gradnjo zadružnih domov, po 
naših vaseh naj pokaže, da pomeni ta 
akcija veliko politično akcijo naše Fron
te, ki jo bodo uresničevali s svojim po
žrtvovalnim delom tako sami kmetje kot 
mladinci, kot člani sindikatov in naše 
žene ob skrbni podpori in razumevanju 
naše ljudske oblasti,

Albreht Roman

Analiza uspehov in napak
v delu IjiuMianskega KSS-a

Prš pregledovanju dela KSS Ljub
ljana v preteklem letu je treba vse
kakor priznati znatne uspehe, ki so 
bili doseženi predvsem zaradi požrtvo
valnega in zavestnega dela večine sin
dikalnega članstva, kot tudi sindikal
nih aktivistov. Obenem pa se morajo 
izluščiti iz teli uspehov tudi vse po
manjkljivosti, ki še ovirajo sindikalne 
organizacije v borbi za še več je uspehe.

Delavci in nameščenci, zaposleni na 
področju krajevnega sindikalnega sve
ta v Ljubljani predstavljajo približno 
petino vseh Zaposlenih delavcev in na
meščencev v Sloveniji. To število pa se 
stalno in hitro narašča, saj se je samo 
v zadnjem tromesečju v letu 1947. dvi
gnilo za 2904 moških in 1766 žensk. 
Od celokupnega števila vseh zaposle
nih je na področju KSS Ljubljana 
59.58% delavcev in 40.42% nameščen
cev, ki so 98.5 odstotno včlanjeni v 
356 sindikalnih podružnicah ki j;h vo
dijo in usmerjajo v delu KSS, trije 
sindikalni sosveti, štirje rajonski sin
dikalni sveti in 17 krajevnih odborov 
Zvez.
Krajevni odbori Zvez so v večini

zapadli v administrativno delo
Večina krajevnih odborov Zvez v 

Ljubljani praktično ne predstavlja sin- 
dikalno-poMčnih organov, ki bi uspeš
no vodili podružnice svojih Zvez; po
stali so več ali manj le nekakšni admi
nistrativni forumi, »tuje dete« v sin
dikalni organizaciji, ki kljub požrtvo
valnosti in prizadevanju posameznih 
tajnikov do neke mere celo ovirajo 
delo višjih forumov. Dogaja se na pr., 
da posamezni KOZ in KSS vsak po 
svoje skušajo reševati probleme ter 
vsak po svoji »liniji« pošilja direktive 
podružnicam, katerih upravni odbori 
se zaradi poplave direktiv z raznih 
strani skoraj več ne znajdejo.

Osrednja slabost je v nenačrtni 
in šibki kadrovski politiki

Na področju ljubljanskega KSS.de- 
luje 730 srednjih in preko 4000 nižjih 
sindikalnih funkcionarjev. Te številke 
vsekakor predstavljajo delni uspeh v 
kadrovski poli tki KSS, ki bi ob načrt
nejšem ravnanju s kadri prav gotovo 
našel odmev v boljši organizaciji m 
političnem dvigu sindikalnih podruž
nic.

Vendar pa ne moremo mimo po
java, da posebno od osnovnega kadra 
deluje praktično in operativno le de
setina aktivistov. KSS že odkriva vzro
ke tej slabosti in jiH je deloma že 
začel odstranjevati. . .

Osrednja slabost tiči v premajhna 
skrbi KSS za pravilno kadrovsko po
litiko. To se maščuje s tem, da je bil 
KSS poleg drugega tudi zaradi slabe 
evidence nad kadri ob nujnih primerih 
prisiljen k nenačrtnemu razmeščanju 
sindikalnih kadrov, h »krpanju lu
kenj.« Tudi sam način ideološke vzgo
je kadrov j c bil kampanjski, ker so se 
kadri iz nuje dvigali prav hitro s po
močjo 14 dnevnih tečajev, ter se . tudi 
potem, ko so tečajniki dokončali te
čaje, ni vodila evidenca, kje itn kako 
60 razmeščeni in kako delujejo..

Tej nenačrtnosti v kadrovski poli
tiki KSS je tudi pripisovati vzroke, da 
ni uspelo v večji meri utrditi ljubljan
skih sindikalnih organizacij in dvigni
ti politično raven, tako funkcionarjev 
samih kot tudi celokupnega. članstva. 
Borba se je v tej smeri razvajala kam
panjsko (razna kratka tekmovanja) ne

pa načrtno, kar je vzrok, da se v po
sameznih podružnicah (Indus, ljubljan
ska tovarna hranil, mizarska zadruga, 
podružnica brivcev itd.) še vedno čuti 
močan vpliv oportunizma celo s stra
ni sindikalnih funkcionarjev, .

Brez dvoma nudijo funkcionarji 
KSS izdatno pomoč osnovnim organi
zacijam, le način te pomoči ni vedno 
pravilen im dovolj uspesen. Funkcio
narji se pri svojih obiskih v nižjih 
sindikalnih organizacijah vedejo bolj 
kot nekakšni uradni kontrolorji, ne pa 
kot zastopniki višjega foruma, k-i ima
jo namen pomagti v delu nižjim akti
vistom. Obiski nižjih sindikalnih or
ganizacij s strani višjih sindikalnih 
funkcionarjev so ogromnega .P^JHena 
zr izgradnjo aktivistov, tako nižjih kot 
tudi višjih. Toda vsak napačni prijem 
v debi, površnost in premajhna poglo
bitev v probleme, vsako prenagljeno

tekanje iz ene podružnice v drugo da 
bi se v kratkem času čim vec »opravilo«, 
ima lahko za posledico, da se na pod
lagi takšnega dela ne more odstraniti 
raznih problemov, temveč se večkrat s 
prenagljeno, neupravičeno kritiko za
mori celo volja do dela šibkejše, zgr 
jenim nižjim aktivistom, ki pričaku
jejo od višjih funkcionarjev pomoči m 
nasvetov, a teh ne prejmejo.

Obiskovanje podružnic tudi ne sme 
več služiti le zbiranju poročil, kar se 
na področju ljubljanskega KSS se ved
no dogaja. To je popolnoma nezadost
no. Obisk je treba izkoristiti pred: 
vsem za to, da se na licu mesta nudi 
stvarna pomoč nižjim sindikalnim or
ganizacijam pri nakazovanju odloču
jočih problemov in dajanju navodil za 
njihovo rešitev. S tem se doseže tudi 
dviganje usposobljenost] sindikalnih 
aktivistov.

Proizvodna posvetovanja se nikakor ne bi smela vršiti brez 
udeležbe udarnikov, iznajditeljev in racionaiizatorjev

Na področju ljubljanskega KSS se 
je opazil v II. polletju leta 1947. naj?el 
porast udarnikov, ki jih je okrog 300. 
Večina ljubljanskih sindikalnih po
družnic jim posveča vso pozornost. 
Vendar pa so v tem pogledu ponekod 
še vedno škodljivi pojavi. Posamezne 
podružnice smatrajo proglašanje udar
nikov le kot kampanjsko zadevo; taks
ni kolektivi proglašajo udarnike, iz
najditelje in racionalizatorje le ob po
sameznih svečanih prilikah, kar je ne
pravilno, ker jih je treba proglašati 
takoj, čim dosežejo pogoje za to.

Napačno so ocenili prizadevanje po
sameznih članov svojega kolektiva tudi 
pri direkciji državnih železnic v Ljub
ljani, kjer je ob neki priliki prejelo 
vodilno osebje od 6—16.000 din nagra
de, prometno osebje pa le od 500 do 
1000 din.

Pri »Jugopetrolu« je bil preprost 
delavec, iznajditelj posebne naprave 
za premikanje bencinskih sodov celo 
izpostavljen šikaniranju tako dolgo, da 
je zapustil službeno mesto, seveda 
brez priznanja ali nagrade. v

Napačni odnos sindikalnih podruž
nic in uprav podjetij do udarnikov, iz
najditeljev in racionaiizatorjev se oc - 
tuje tudi v tem, da jih te največkrat 
ne vabijo na proizvodna posvetovanja, 
kjer bi s svojimi nasveti lahko mnogo 
koristili razvoju proizvodnje.

KSS je v tem pogledu že ukrenil 
vse potrebno, da se bodo sklicevala v 
posameznih kolektivih redna proizvod
na posvetovanja, na katerih bodo so- 
delavali tudi udarniki, racionalizatorja 
in iznajditelji. Skrbel bo tudi v večji 
meri za popularizacijo njihovih uspe
hov.

Tovarniška mladina uveljavlja brigadni sistem tekmovanja

O delavskih preskrbovalnfcah
V zveznem Službenem listu je bila
XII. 1947 objavljena Uredba ministr- 

s!va za trgovino in preskrbo FLRJ 0 
delavskih preskrbovalnicah. S to uredbo 
s® ureja preskrba delavstva, ki je zapo- 

v državnih gospodarskih podjetjih 
ln Ustanovah, zlasti v podjetjih, ki bi bila 
ZaTa<& •ddaljenosti od prometnih zvez 
m trgo.yske zveze prizadeta v pogledu 
Preskrbe, tako s prehrano, kakor z in
dustrijskimi predmeti. To jasno dokazu
je, da naša ljudska oblast posveča vso 
Pozornost delovnemu ljudstvu, ki največ 
'kvprinaša za plan in ga skuša popolnoma 
Osvoboditi materialnih skrbi.

Uredba navaja dve vrsti delavskih 
Preskrbovalnim popolne in nepopolne.

Popolne delavske preskrbovalnice bo-
9o ustanovljene v onih podjetjih, ki so 
oddaljena od prometnega in trgovskega 
omrežja, kjer bi v nasprotnem primeru 
Preskrbovati j c delavstva trpelo. Pri nas 
■d prišla v poštev velika industrijska 
Podjetja, rudniki, gozdna gospodarstva, 
Podjetja državnih železnic, državna kme
tijska gospodarstva itd., ki se zaradi od
daljenosti po redni trgovski mreži ne 
morejo uspešno preskrbovati. Zaradi tega 
s® bodo morali obstoječi industrijski ma
gazini (odslej naprej se imenujejo delav
ce preskrbovalnice) prilagoditi določ
bam gori omenjene uredbe. To vprašanje 
*\e rešuje ministrstvo za trgovino in pre
skrbo s prizadetimi ministrstvi ob so
delovanju sindikatov. Izmed obstoječih 
mdustrijskih magazinov jih je doslej le 
malo dobro poslovalo. Razlogi za slabo 
delo so predvsem v nenačrtnosti pri 
ustanavljanju magazinov, zaradi česar 
jih velika večina ni bilo vnesenih v plan
jo preskrbo, kakor tudi zaradi pomanj
kanja in slabih kadrov sploh. Večina ma
gazinov pa je bilo nepotrebnih, ker bi

se lahko delavci oskrbovali v sosednih 
N apr o z ah in trgovskih podjetjih.

Naloga »popolnih delavskih preskrbo- 
vailnic« je, da oskrbijo delavca odnosno 
usltižbenca ter njihove družine z vsemi 
predmeti, ki so potrebni za življenje in 
gospodinjstvo, in po možnosti tudi s po
trebščinami, ki so v prosti prodaji. Po
polna delavska preskrbovalnica enega 
podjetja lahko preskrbuje tudi delavce 
drugih gospodarskih podjetij v istem 
kraju. Delavske preskrbovalnice bo ne
posredno oskrbovalo republiško ministr
stvo, vnesene bodo v razdelitveni plan. 
V vseh ostalih državnih gospodarskih 
podjetjih in ustanovah pa se lahko orga
nizirajo nepopolne delavske preskrboval
nice, ki se razlikujejo od popolnih v tem, 
da ne vodijo trgovine, pač pa imajo sa
mo menzo za skupno prehrano delavcev 
in uslužbencev določenega, podjetja, 
ustanove ali urada. Poslovanje menz je 
urejeno s Pravilnikom o ustanavljanju, 
organizaciji in delovanju delavskih usluž- 
benakih menz in delavsko uslužbenskih 
restavracij, s čimer so bile sindikalne 
organizacije razbremenjene operativnega 
vodstva, ki je prešlo na uprave podjetij, 
ustanov ali krajevne ljudske odbore.

Nepopolne delavske menze oskrbujejo 
okrajni odnosno mestni ljudski odbori 
predvsem s predmeti, ki so potrošnikom 
zagotovljeni. Nabavljati pa morajo tudi 
artikle, ki so v prosti prodaji, tako za 
potrebe svoje menze, kakor tudi za do
polnilno preskrbo delavcev. Izjemoma pa 
lahko OLO odnosno ML O dodeljujejo 
delovne artikle in najpotrebnejši mate
rial (kakor premog, drva itd.) neposredno 
nepopolnim delavskim preskrbovalnicam, 
da jih razdelijo med svoje delavce in 
nameščence.

Popolne, kakor tudi nepopolne delav
ske preskrbovalnice bodo lahko imele 
svoja gospodarstva (ekonomije), ki se bo
do ukvarjale v prvi vrsti z vrtnarstvom, 
prašičjerejo, kokošjerejo itd. ter tako 
mnogo pripomogle k izboljšanju prehrane

delavstva. Pomen takšne ekonomije se 
bo pokazal zlasti v povečanju kmečke 
proizvodnje, ko bodo delovni kolektivi 
izvršili večja dela prostovoljno, s čimer 
se bo zmanjšalo vprašanje delovne sile; 
cene proizvodov bodo padle, celotna 
prehrana se bo pocenila. V Sloveniji je 
sedaj osnovanih okrog 80 ekonomij ter 
bo zemlja, ki je ostala od agrarne re
forme, dobila v delovnem kolektivu naj
boljšega lastnika in obdelovalca.

Nadzor nad poslovanjem delavskih 
preskrbovalnic bodo vršili pristojni 
okrajni in mestni ljudski odbori. Zlasti 
sindikalnim organizacijam je v smislu 
sklepov V plenuma naložena naloga, da 
podpirajo in pomagajo ljudskim oblastem 
pri preskrbovanju delavstva. Sindikalne 
organizacije, ki so na eni strani razbre
menjene neposredne vloge pri preskrbi, 
pa morajo zato povečati kontrolo in nu
diti pomoč operativnim voditeljem. Biti 
morajo iniciator za ustanavljanje delav
skih preskrbovalnic, menz in ekonomij 
ter spremljati vse delo, odstranjevati 
napake ter skrbeti za njihovo nemoteno 
delovanje, ab

V devetih ljubljanskih podjetjih je 
osnovanih 17 mladinskih brigad. Pri 
ustanavljanju teh brigad, ki so resni 
začetek višjega, brigadnega sistema 
tekmovanja sploh, se je delavska mla
dina marsikje morala borit; celo proti 
oportunizmu posameznih sindikalnih in 
upravnih funkcionarjev; ti skraja nam
reč niso smatrali mladinskih brigad 
tud; kot zelo važno politično vprašanje.

Mladinske brigade v podjetjih so 
dokazale svojo življenjsko silo že s 
tem, da prekoračujejo norme za 20 
do 38 odstotkov. v .

V bodoče bodo morale posvečati 
ljubljanske sindikalne organizacije 
večjo skrb tudi političnemu delu v teh 
brigadah. Skušnje so namreč dokazale, 
da v brigadthh, ki žive nepolitično živ
ljenje, tudi ni večjih uspehov. Tako 
se je n. pr. mladinska brigada v pod
jetju Čemažar začasno razšla, v to
bačni tovarn; pa se je reorganizirala.

Poleg že obstoječih mladinskih bri
gad v podjetjih so v teku tudi vse
stranske priprave za organizacijo no
vih brigad.
Več pažnje dvigu strokovnega znanja 

zaposlenih žena
Tudi v ljubljanskih sindikalnih or

ganizacijah se opaža škodljiv pojav, da 
je skrbo za žensko delovno silo oziroma 
za ustvarjanje pogojev, da bi žene 
lahko y večjem številu vstopale, v pro
izvodnjo (dečje jasli, domovi igre in 
dela) prepuščene v glavnem organiza
cijam AFZ, dočim se uprave podjetij 
in sindikalne organizacije, ki so naj
bolj in neposredno zainteresirane na 
pridobivan ju nove delovne, sile, ne ba- 
vijo dovolj s tem vprašanjem.

V Ljubljani je od celokupnega šte
vila zaposlenih 60.39% moških in le 
39.41% žensk. V preteklem letu je bilo 
do konca novembra res pritegnjenih 
na delo 3493 novih žena, vendar je to 
število še vedno premajhno, če vza
memo v obzir vse možnosti, ki pri
dejo v tem pogledu v poštev.

Dosedanje število učencev v gospo
darstvu je v Ljubljani še prenizko

Dosedanje število učencev v gospo
darstvu v Ljubljani kljub znatnemu 
porastu še vedno ne odgovarja dejan
skim potrebam naše industrije po stro
kovnih kadrih, niti ne vsem dejanskim 
možnostim za zaposlitev večjega števi
la novih učencev.

Tudi ideološko-politična in kulturna 
vzgoja teh učencev je ponekod v Ljub
ljani še prepuščena brezbrižnosti ali 
pa celo nazadnjaškim elementom.

V domu za učence v gospodarstvu 
v Komenskega ulici vlada slabo sta
nje v pogledu preskrbe, higiene kot 
tudi vsesplošne vzgoje.

V domu za učenke na Rakovniku 
pa vladajo v tem pogledu naravnost 
nemogoče razmere. Učenke stanujejo v 
istem poslopju z nunami, katere s.po
močjo duhovnikovih nasvetov vzgajajo 
mlade učenke po svoji mili volji,. 6e" 
veda nikakor ne v duhu današnjega 
časa. Tudi hrana učenk je nezadostna. 
Nune imajo na razpolago prostorna 
stanovanja, učenke pa so natrpane v 
malih sobicah. Kljub vsem tem nedo- 
statkom pa trdi upravnica doma, da je 
pri njih »vse v najlepšem redu«.

Deloma bo rešen problem pravilne 
vzgoje učencev v gospodarstvu z do
graditvijo novega doma v Št. Vidu; 
vendar je dolžnost podjetij, da tudi 
sama zidajo nove domove za svojce 
učence' da hi dobival; vsi naši rastoči 
strokovni kadri v teh domovih.vso po
moč pri svoji rasti v bodoče stro
kovnjake.
Kako poteka kulturno-prosvetno delo 
v ljubljanskih sindikalnih organizacijah

Precejšnje uspehe beleži kulturno 
prosvetno delovanje, ki se je v zad
njem letu znatno razmahnilo.

V podjetjih je osnovanih 61 agit- 
kolektivov, ki se polagoma krepijo v 
močan politični aparat ter postajajo 
močan vzvod za dvig idejno-politične 
ravni sindikalnega članstva. Vendar }e 
njihovo število še znatno preskromno 
v primeri s številom sindikalnih po
družnic (336). Tudi njihov povprečni 
številčni sestav (3—10 članov) je pre
majhen. Praksa namreč pove, da so 
doseženi večji uspehi v podružnicah, 
ki imajo številčnejše agitkolektive, kot 
je primer v kemični tovarni v Mostah, 
v kateri šteje agitkolektiv okrog 40 
članov. Bolj smelo je treba dvigati 
tudi njihovo ideološko raven, ker mno
gi agitkolektivi še niso samostojni^ v 
svojem delu ter zaradi svoje politične 
šibkosti ne znajo hitro in temeljito 
reagirati na vse sovražne parole.

Več temeljitosti, evidence in načrt
nosti mora posvečati ta sektor tudi 
dviganju kadrov. Kulturno-prosvetm 
oddelek pri KSS si je zato stavil v 
nalogo organizacijo 6 sindikalnih te
čajev v letošnjem letu.

Opozoriti je treba tudi na napako v 
nekaterih delovnih kolektivnih, ki upo
rabljajo svoje direktorske fonde iz
ključno le za podeljevanje raznih na
grad, premalo pomoči pa dobiva iz te
ga fonda kulturno-prosvetno delo ki 
je eden najvažnejših sektorjev dela.

Tekmovanje naj vodijo sindikalne organizacije
ne, finančne in druge ustanove). V teh 
primerih sliči tekmovanje, ki je orga
nizirano in vodeno po upravni liniji, 
v večji ali manjši m er j le privijanju 
upravnega vijaka, s čemer tekmovanje 
izgublja svoj pravi smisel in namen-

Mnogokje v ljubljanskih delovnih 
kolektivih se dogaja, da vodijo tekmo
vanje uprave podjetij, namesto sindi
kalne podružnice. Tak je primer v ko
lektivu Gradis-Litostroj in »Megradu«.
V teh podjetjih hodi podružnični aktiv 
tako rekoč le poslušat razglašanje re
zultatov s stran; uprav, sam aktiv pa 
ne pokrene ničesar, da bi poštal or
ganizator večjih uspehov, kar. nujno 
vodi polega slabega tekmovanja tudi 
do padanja avtoritete sindikalne, or
ganizacije, ki se v takšnih slučajih 
spreminja le v nekakšen privesek 
uprave podjetja.

Podobni so primeri tudi v nekate
rih neproduktivnih Zvezah (pravosod-

»♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦»♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦m*

Naš film naj pokaže svetu življenje in ljudi nove Jugoslavije!
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Te napake in pomanjkljivosti, ki so 
ob vseh znatnih in vidnih uspehih 
ljubljanskih sindikalnih organizacij še 
ostale nerešene, pa bodo prav gotovo 
odstranjene s še večjim tekmovalnim 
poletom celokupnega sindikalnega 
članstva in aktiva v drugem letu naše 
petletke.
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lase tovarne so dale že v prvem letu petletke nove proizvode O birokratlziran.il sei in sestankov
,1§iCE$A" ¥ Hran u - tetrama - si©yaf@r
Tovarna — novator, delovni kolektiv 

novatorjev — ta misel te objame nehote, 
ko stopaš po tovarniških objektih »Iskre«, 
v katerih zaman prisluškuješ, da bi ujel 
oglušujoč ropot, ki nas spremlja v ve
čini tovarnah. Skoraj brez šuma delajo 
delavci ob strojih in vse kar izdelujejo 
v številnih oddelkih te tovarne, je novo 
za našo industrijo, novo za našo državo 
in novo za delavce same.

Kino projektor razstavljen na zagreb
škem velesejmu in stenske ure po izlož
bah naših trgovin, so nam dale slutiti, 
da je petletni plan »Iskre« čisto nekaj 
posebnega, da ne temelji le na povečani 
proizvodnji, temveč na tem, da najde de
lovni kolektiv načine in sredstva za osvo
jitev proizvodnje, ki nam je bila doslej 
neznana. Ustvariti težko industrijo za 
stroje, to je naloga naših železarn m to
varn težke industrije, izdelovati proiz
vode, zaradi katerih smo bili življenjsko 
vezani na inozemstvo, to je naloga to
varn, kakršna je »Iskira«. Doma bomo 
raztovarjali žitno bogastvo našega Ba
nata in doma bomo natovarjali vagone z 
enakovrednimi in še boljšimi proizvodi, 
katere nam je dobavljalo doslej za drag 
denar inozemstvo!
KINOPROJEKTORJI BODO GLAVNI 

PROIZVOD TOVARNE »ISKRA«
Kinoprojektor, ki ga je dala »Iskra« 

na ogled obiskovalcem zagrebškega vele
sejma, je bil takrat prvi primer, ki so 
ga izdelali v tovarni predvsem z ročnim 
delom. Sedaj so preuredili veliko skladi
šče v delavnico, kjer na številnih stro
jih izdelujejo posamezne dele, jih mon
tirajo, v majhni, nalašč za to zgrajeni 
kino-dvorani pa bodo vsak posamezen 
kinoprojektor preizkusili, preden ga od
pošljejo v resnično kinematografsko dvo
rano. Serija, ki je sedaj v delu in bo v 
najkrajšem času gotova, je izdelana ve
činoma na strojih, še popolnejša pa bo 
izdelava naslednjega števila kinoprojek
torjev, ki so določeni po planu za ta 
oddelek v letu 1948. Letos bodo kino- 
oddelek še znatno povečali, podvojili 
število strojev in kinoprojektorji bodo 
glavni proizvod te tovarne.

V sosednjem oddelku so po vsej dvo
rani razmeščene dolge mize. Na eni iz
med njih sestavljajo delavke vijake', ko
leščke, kamenčke, peresa. Delo je meha
nično, saj se vrši kakor na tekočem tra
ku — iz rok v roike — in po preroma 
vso mizo, je kompliciran mehanizem go
tov. V preizkuševalnico ur pride

vsak dan več novih ur,
kjer jih kontrolirajo in šele nato odpoš
ljejo v trgovine. Električna stikala, na
tikače, števce, ročne vrtalne stroje in 
drugo sestavljajo delavke pri sosednjih 
mizah — in vse to so predmeti, za katere 
smo bili vezani na inozemstvo. V drugem 
letu petletke se bodo v delavnici in pre
izkuševalnim pridružile velikim, elegant
nim stenskim uram tudi budilke, kar bo 
velik napredek za ta oddelek.

NOVA INDUSTRIJA - 
MLADI KADRI

NOVI

Tovarn za fino mehaniko pri nas do
slej ni bilo, ni bilo strojev in tudi ne 
ljudi, ki bi poznali to delo. Ko so Nemci 
v bivši »Jugočeški«, sedanji »Iskri«, po
trebovali ljudi za izdelovanje svojega 
orožja in drugih vojaških naprav, niso

razlaga eden izmed tovarišev predavate
ljev, da so učne prostore preuredili s 
prostovoljnim delom tisti mladinci, ki so 
v počitnicah zaradi slabe ocene v kakem 
predmetu ostali v tovarni in niso odšli 
skupno z drugimi učenci na progo Ša- 
mac—Sarajevo.

»Prosim vas, poleg učenja za poprav
ne izpite so učenci prestavili stene učil-

V delavnici kino-projektorjev delajo pri strojih sami mladi delavci

mogli drugače, kakor da so privlekli k 
strojem našo mladino, jo pričeli učiti fi
nega mehaničnega dela in jo vzgajati v 
svojem duhu, Velika večina te mladine 
se je odločila za borbo za svojo bodoč
nost in za bodočnost svojega naroda ter 
je našla zveze im pota k tovarišem v hri
bih. Namesto da bi Nemcem delala orož
je, jim ga je v bojih jemala in preganjala 
okupatorje do njihovega končnega zloma.

Večina mladincev in še mnogo drugih 
iz Kranja ter iz bližnie in daljne njegove 
okolice se je ob osvoboditvi venila v 
»Iskro«, kjer so dokončali delo in stopili 
k strojem. Sedaj predstavlja ml anilina ve
liko večino članov delovnega kolektiva 
tovarne »Iskra« in v kateri koli oddelek 
vstopiš, vidiš samo mlade, vedre obraze 
mladincev.

Filipič Lojze — nekoliko presenečen 
je bil nad vprašanjem, če dela »zares« 
ali za šalo na veliki stružnici v kino- 
oddelku,

»Zares, seveda zares, kako pa!«
A kako bi človek ne podvomil, da 

dela mladi, živahni mladinec zares, če 
veš od predsednika sindikata, da delo 
v krno-oddelku ni posebno lahka stvar. 
A v vsej veliki dvorani so sami mladinci. 
Živahne oči tovariša Lojzeta sila resno

Montiranje kino-projektorja

SAME NOVE STVARI IZDELUJEJO, 
A NOVATORJEV V »ISKRI« NI
15. decembra 1945 so pričeli v »Iskri« 

reševati pereč problem, ki tare zlasti

begajo od predmeta, ki ga obdelava 
stružnica, pa do risbe, ki je pritrjena 
nad strojem. Kdo bi vedel, da je tudi on 
pobegnil iz te tovarne v partizane, kdo 
bi vedel,, da je danes najboljši

nic in namesto dveh velikih sob naredili 
tri manjše — a kaj za vraga iščete, po
vejte mi to?«

»Ženske vendar, dekleta, kaj ni dejal 
tov. Djuro Salaj v svojem govoru na V. 
plenumu ESJ, da je za proizvodnjo mno
go bolj koristno, če usposobimo žene za 
fizično lažja dela, kot je na primer delo 
v finomehanični tovarni, kakor pa, da jih 
rinemo v jame.«

»Torej mladinke iščete, ne, teh pa v 
naši industriji in,« mi je dejal predavatelj.
V resnici — med 180 učenci ni niti ene 
učenke, kajti
vprašanje ženske delovne sile so v »Iskri« 

rešili na najbolj oportunistični način
Popolnoma nerazumljivo mi je bilo, 

kako je to. mogoče, da ženske, ki so da
nes že v vseh poklicih, s takim nezaupa
njem gledajo na delo v finomehanični 
delavnici.

A kar naenkrat se je izkazalo, da ni 
vzrok temu položaju nezaupanje s strani 
deklet, temveč nerazumevanje s strani 
vodstva in s strani mladinske organiza
cije.

Prva napaka je bila, ko so dali v ogla
su za sprejem učencev v industrijsko šolo 
le poziv na učence. Kljub temu se je pri
javilo nekaj deklet, ki pravilno razumejo 
enakopravnost, če bi tudi one lahko ob
iskovale šolo. Prišle so, a malo deklet 
med tolikimi mladinci se je neugodno 
počutilo in omahljivo so predlagale uprav
niku šole, da bodo iskale znanja in dele 
kje drugod, kjer je žensko delo že bolj 
v tradiciji. Niti mladinska organizacija ni 
našla pravega načina, da bi odvrnila de
kleta od tega sklepa, vodia šole ing. Hro
vatin, pa se je kar nekoliko oddahnil ob 
tem predlogu. Morila ga je že skrb, kako 
preskrbeti in nastaniti mladinke. V mo
ški internat ne morejo, za lasten pa 'ih 
je premalo Mnogo bolj enostavno je bilo, 
sprejeti predlog mladink, kakor pa po
iskati še več kandidatk za šolo in tak c 
spremeniti sorazmerje med mladinci in 
mladinkami ter pokazati pot mladinski 
organizaciji za pravilno delo v svojem 
aktivu.

Tako je v tovarni poleg priučenih 
delavk, ki opravljajo mehanična dela pri 
montiranju in sestavljanju ur in drugih 
proizvodov, le dvoje deklet, ki stremita 
po kvalifikaciji. Meserič Ma;da dela z 
velikim uspehom v orodjarni na stružnici, 
Černivec Darinka pa se je ojunačila ter 
dela z ostalimi vajenci v prototipni de
lavnici, po učni dobi bo šla tudi ona v 
orodjarno.
V TOVARNI, KJER JE VEČ KOT 
600 MLADINCEV, NI NOBENEGA 
KULTURNO-PROSVETNEGA DELA

Stroji-avtomati počivajo, v manjših in
naše avtomobiliste. Kako priti do avto- kino-oddelku! Ko pa nekaj časa opazuješ večjih skupinah posedajo delavci in de-

■ " * " *........... * ’ ” ' vse te mlade ljudi v oddelku, ki se s 'avke ter s tekom jedo vsak svojo iu-
skrbjo sklanjajo eni nad stroji, drugi nad 
risbami, se nenadoma zaveš, da ne na
stajajo v tej finomehanični tovarni le novi 
mehanizmi, temveč, da raste in se razvija 
v teh prostorih tudi nov človek

mobilskih vžigalnik tuljav, ki poženejo 
motor?

V preizkuševalni delavnici (prototipni 
delavnici), kjer izdelujejo prve primere 
novih strojev, potrebnih v proizvodnih 
oddelkih, so pripravili potrebno orodje 
in stroje za navijanje tuljav in v proiz- 
nem oddelku so pričeli s proizvodnjo. 
Enega izmed strojev za sekundarno na
vijanje kot las tanke žice so preuredili 
na prav poseben način. Istočasno se nam
reč navijata namesto ene, dve tuljavi. 
Nedvomno pomembna preureditev in 
prav rada bi napisala nekaj besed o ini
ciativnem novatorju, ki je iznašel to 
stvar.

»O novatorju bi radi kaj zvedeli? Pri 
nas v ,.Iskri' nimamo novatorjev, ker je 
prejšnji upravni odbor sindikalne podruž
nice smatral, da je novatorsko delo v 
naši tovarni nekaj samo po sebi umev
nega, kar ne zasluži posebne pozornosti 
in nagrade« — tako so dejali v oddelku 
Naj se sliši še tako nenavadno, vendar 
je res: tovarna — novator nima nova
torjev. Nepravilno delo prejšnjega vod
stva pa se odraža tudi na drugih sektor
jih.

V INDUSTRIJSKI ŠOLI VZGAJAJO 
NOV KADER ZA POVEČAN OBRAT 

»ISKRE«
Iz iskre je nastal plamen. Iz prvih 

poizkusov so nastale serije novih pro
izvodov in vse to je šele začetek, vse to 
je še vedno prvo leto petletke. Proiz
vodnja bo vedno večja, zato bo treba 
vedno novih ljudi. Da so kadri v našem 
planu pereč problem in da kadri rešuje
jo vse — tega se v »Iskri« dobro zave
dajo. Okrog 180 mladincev se pri strojih 
in pri teoretičnem pouku seznanja z de
lom v tovarni, kakršna je »Iskra«, ter se 
usposabljajo za kvalificirane delavce. A 
čudno, vendar resnično — če se v indu
strijski šoli »Iskre« še tako oziraš po 
učencih, preletiš s pogledom vse stroje 
in pokukaš tudi v razrede, tega, kar 
iščeš, ne najdeš. Nekoliko nervozno mi

1

lavke
žino. — Opoldanski počitek.

Tu je prav gotovo hrup, kadar brne 
vsi stroji ter mečejo iz svojih žrel naj
različnejše ventile in vijake. A prav se
daj, ko vsi upehani čakajo na nove ukaze 
delavcev, je kaj primeren čas za kratek 
razgovor.

»Ogledala sem si delo pri vas,« se 
obrnem k prvemu mladincu, »a kako rada 
bi videla kakšno vašo prireditev, ko se 
vsi ti mladi ljudje »proste, ko plane pe
sem iz mladih grl ter vstajajo na odru 
slika za sliko, za kulisami pa se pote 
mladi igralci.«

»Mhm, jaz bi tudi rad to videl,« je 
kratek odgovor na moje navdušene bese
de. A na vprašanje, kakšna je bila zadnja 
kulturna prireditev in kdaj bo naslednja, 
sem dobila kaj kratek odgovor: »Kakšna 
je bila zadnja, ne vem, ker je ni bilo, 
bo kdaj naslednja, mi tudi ni znano; če pa 
bo, bo to vsekakor prava kulturna prire
ditev v naši tovarni!«

Več kot 600 mladincev je v tovarni, 
pa nimajo pevskega zbora, niti dramatske 
skupine, niti. , no, kratkomalo — nič 
nimajo.

Že v sindikalni pisarni so omenili, da

Pravilno organizirani sindikalni se
stanki in seje so velikanskega pomena za 
uspešno delovanje sindikalnih organiza
cij, ker služijo vzgoji ter dvigu sindikal
nega kadra in članstva, reševanju pro
blemov in izpolnjevanju naših nalog.

Vendar lahko za precejšnje število 
sestankov in sej, posebno v osnovnih 
sindikalnih organizacijah trdimo, da po
tekajo po nekakšnem poenostavljenem 
načinu. Na njih se pogosto obravnavajo 
le splošna vprašanja, ki birokratizirajo 
celoten potek seje ali sestanka, kot na 
primer: »čitanje zapisnika zadnjega se
stanka«, »poročila po sektorjih«, »tekoča 
vprašanja«, »čitanje došlih dopisov in 
okrožnic« itd. Kadar se jim zdi ta dnev
ni red še preskromen, mu organizatorji 
sestanka pritaknejo še »ugotovitev na
vzočih« ter »splošni pregled dosedanjega 
dela«.

Takšen dnevni red sestanka ali seje 
odkriva marsikaj! Predvsem opozarja na 
to, da se funkcionarji niso pripravili na 
sestanek in da ne poznajo najbolj pere
čih problemov svojega kolektiva, ki bi 
morali zavzeti najvažnejše mesto tudi v 
dnevnem redu sestanka ali seje. Takšni 
funkcionarji sklicujejo sestanke pač zato,, 
»ker sestanka že dolgo ni bilo«. Pogosti 
so na primer primeri, da se je vršil v 
podružnici sestanek s takšnim zbirokra
tiziranim dnevnim redom baš v času, ko 
je bilo uresničevanje plana podjetja 
ogroženo zaradi velikega odstotka ne
upravičenih izostankov; vendar se to 
važno vprašanje na sestanku ni obravna
valo ali pa se ga je dotaknil ta ali oni 
funkcionar le v nekaj načelnih stavkih

Ali more takšen sestanek ali seja ko
ristiti in pomagati pri odstranjevanju te
žav in pomanjkljivosti v delu? Nikakor 
ne! Takšen sestanek namreč nikakor ne 
more mobilizirati članstva za uresniče
vanje nalog, temveč se na njem ljudje 
dolgočasijo, v bodoče pa se ga celo iz
ogibljejo z izgovorom: »Kaj bi hodili na 
sestanek, saj se na njem govori vedno 
le eno in isto, stori se pa ničesar ne!«

Resnica je, da so tudi sklepi takšnih

sestankov največkrat obsojeni na ne
uspeh, ker so to pač sklepi zaradi skle
pov. Ker niso sprejeti na podlagi obrav
navanja konkretnih vprašanj (na primer 
pomanjkanje delovne sile v podjetju, or
ganizacija dela v tem ali onem oddelku, 
potek študija itd.), temveč se v eni sapi 
raztezajo na splošno problematiko, ki se 
nikakor ne more stisniti v en sam sklep 
(na primer: »izboljšali bomo vse naše 
delo«), če zasledujemo pri sprejemanj« 
sklepa resničen uspeh. Uresničevanje 
takšnih sklepov se tudi zelo težko kon
trolira. Temu seveda sledi to, da se na 
prihodnji seji ali sestanku kvečjemu ugo
tavlja, da »sklepi zadnjega sestanka niso 
bili izvršeni«, kar da sem in tja povod 
za novo sprejemanje sklepov; tako po
staja ponekod ugotavljanje neizvršenih 
sklepov nova točka dnevnega reda.

Dostikrat se na takšnih slabo priprav
ljenih sestankih sprejemajo tudi sklepi, 
katerih uresničevanje je že tako zajeto 
v osnovne dolžnosti sindikalnega član
stva in aktivistov, kot na primer »vestno 
izvrševanje dela«, »točno prihajanje na 
delo« itd. Koristni sklepi morajo vsebo
vati obveze, katerih izvrševanje ni zajeto 
že v osnovne dolžnosti, temveč pred
stavljajo zrelejšo delovno zavest sindi
kalnega članstva ter pomagajo k uresni
čevanju posebnih nalog v okviru naših 
osnovnih dolžnosti (predčasno uresniče
nje plana, uvedba brigadnega sistema 
tekmovanja itd.)

Sestanki s širšim dnevnim redom so 
sicer od časa do časa prav tako potreb
ni, vendar naj se vršijo le takrat, kadar 
je potrebno obravnavanje splošnih pro
blemov ali pa, kadar upravni odbor ali 
pododbor daje pred svojim članstvom 
obračun svojega dela. V vseh drugih pri
merih pa naj sestanki in seje obravna
vajo važne konkretne probleme. Tako bo 
odpadlo dolgočasenje članstva, ki bo 
lahko živo posegalo v diskusijo o zna
nem problemu; tudi sklepi takšnih se
stankov so življenjski, stvarni, njihovo 
izvrševanje se lahko kontrolira ter bodo 
zaradi vsega tega tudi uresničeni

na prihodnjem SESTANKU kEo Cf 
NAM JE NA BI? A tO OD ZADNJEGA
sestanka že toliko dopisov in ,
OKROŽNIC DA JIH MORAMO DANES^RE«

kako srni grafična industrija za strokovni dvig
SVOJEGA KADRA IN PROIZVODNJE

Naša grafična industrija ima 104 udar. 
nike. To število dokazuje, da so bile iz
kustvene norme vsekakor prenizko po
stavljene, ker so jih tako z lahkoto pre
segli.

Ker se v grafični industriji občuti po
manjkanje strokovno usposobljenih ka
drov, je bila nedavno v Mostah pri Ljub
ljani odprta industrijska grafična šola, v 
kateri se strokovno usposabljajo za lito- 
risarje, litostrojnike, tiskarske strojnike, 
knjigoveze in stavce. Pouk bo trajal eno 
leto.

K večji usposobljenosti grafičnih ka
drov je precej pripomogel tudi strokovni 
tečaj, ki je bil nedavno prirejen v Pro
svetni tiskarni v Ljubljani. Med temi te
čajniki se je izkaza! za strokovno najbolj 
usposobljenega mladinec Lojze Mugerle, 
ki je od ročnega stavca napredoval do 
strojnega. Med njimi se je doslej najbolj 
izkazala tudi De Corti Avrelija, ki je že

po treh mesecih pouka toliko pridobila, 
da je presegla vajeniško normo in je od 
priučenega ročnega stavca napredovala 
za strojnega stavca. De Corlijeva je zdaj 
zaposlena v tiskarni Ljudske pravice.

V grafični industriji je zaposleno ved
no več tudi ženske delovne sile tako v 
administraciji kakor tudi v proizvodnji 
sami V vseh podjetjih štedijo na vse na
čine, vendar se celotni grafični industriji 
doslej še ni posrečilo doseči s planom 
določenega znižanja proizvodnih stro
škov, čeprav je upravne stroške znižala 
za 17.50%.

Plansko določeno znižanje proizvod
nih stroškov so dosegla sledeča podjetja:

Kartonažna tovarna v Ljubljani, ti
skarna Slatner v Kamniku, tiskarna 
Brata Rode in Martinčič v Celju, Tri
glavska tiskarna v Ljubljani, Mariborska 
tiskarna in Prosvetna tiskarna v Ljub
ljani,

sedaj organizirajo čitalnico in rdeči ko
tiček, pri čemer imajo velike težave, sai 
je prejšnji odbor podružnice popolnoma 
zanemaril delo na tem sektorju. S strani 
starega odbora tudi mladina ni prejela 
nikake pomoči, njene vrste pa tudi niso 
tako strnjene in odločne, da bi sami po
živili kul t urno - pro s ve tn o udejstvovanje v 
svojem ko-lektivu. Sedaj si prizadevajo 
zlasti mladinci, ki so prišli v tovarno iz 
drugih ljudskih republik po delu na mla
dinski progi, da bi poživili delo svoje 
organizacije — kajti dobra mladinska or
ganizacija je nujno potrebna, če hoče 
tovarna izpolniti naloge in obveznosti, ki 
si jih je zadala za leto 1948.: zidanje sta
novanjskih blokov za delavce ter oskrbo 
vanje in opremljanje začasnih stanovanj
skih lesenih hiš

Prav kulturno-prosvetno delo bo str
nilo in pritegnilo mladince, pri študiju se 
bodo zgradili in visoko zavedni bodo, 
vključeni v svoje mladinske brigade, kos 
tudi najtežjim problemom.

V industrijski šoli je dovolj strojev, di 
se učenci po teoretičnem pouku sezna' 

ni jo tudi s praktičnim delom
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PRIPRAVIMO NOVE VZGOJNE KADRE 
ZA DOMOVE IGRE IN DELA

TAKŠNA JE »SKRB« 
ZA DELAVCE V TRSTU

0 sprejemu žena in deklet iz sindikalnih vrst 
v vzgojiteljsko šolo

Ko stopamo iz prvega leta petletnega 
Plana, polni izkušenj, v drugo leto Tito- 
Ve petletke in ko se naše žene iz dneva 
v dan v vedno večjem številu vključujejo 
v gospodarstvo, je nujno, da vzporedno 
® tem razširimo tudi mrežo domov igre 
® dela.

. Izredna važnost teh ustanov nalaga 
»lndiikalnim organizacijam dolžnost, da 
posvetijo tem ustanovam tisto pažnjo, ki 
j31* jo narekuje naša zavest in dolžnost 
do naših ženit in otrok.

Razbremeniti matere vsakdanjega ne
proizvodnega dela, omogočiti jim udej
stvovanje v kulturnem, gospodarskem in 
Političnem življenju, je namen in cilj do- 
niov igre in dela. Po drugi strani pa so 
domovi igre in dela zagotovilo, da bodo 
otroci z vsem preskrbljeni v tistem času, 
ko se njihove matere posvečajo družbe- 
n° koristnemu delu.
, Vzgojne ustanove, kot so domovi igre 
J® dela, so jamstvo zdravega duševnega 
In telesnega razvoja naših otrok, so tudi 
naiboljša priprava na šolsko dobo.

Da bodo naši domovi igre in dela živ
ljenjska radost naših otrok, naših mater 
ln vsega našega delovnega ljudstva, je 
Potreben zanje tudi nov vzgojni kader. 
2ato je dolžnost sindikalnih organizacij, 
. a iz svojih kolektivov izberejo žene, ki 
imajo veselje do vzgojiteljskega poklica, 
er da jim omogočijo usposobitev za 

vzgoiiteljice v domovih igre in dela.
I,, Zato vabimo vse tiste žene, ki se že- 
"!° Posvetiti vzgon otrok, da se prijavi- 
0 kot vzgojiteljice - praktikantke za 

VzSojno delo v domovih igre in dela, s 
Piavico, da bodo v začetku šolskega leta 
1948-49 spreiete v enoletno šolo za vzgo- 
nteljice v Liubliani alr pa v 3 mesečni 
vzgojiteljski tečai, ki se bo vršil letoš- 
11)0 pomlad v Mariboru.

Vzgojiteljica-praktiikantka bo v domu 
igre in dela pod vodstvom kvalificirane 
vzgojiteljice pomagala vzgajati otroke, s 
čimer se bo pripravljala tudi na sprejem 
v enoletno vzgojiteljsko šolo, oziroma 
vzgojiteljski tečaj, kjer bo prejela stro
kovno kvalifikacijo. Pokazati pa mora 
ljubezen do otrok in smisel za vzgojitelj
ski poklic Za svoje delo bo prejemala od 
ministrstva za prosveto 800—1000 din me
sečne nagrade, prosto hrano in stanova
nje v domu. Po doseženi kvalifikaciji bo 
sprejeta v državno službo.

Kandidatke naj vložijo prošnjo na mi
nistrstvo za prosveto, odelek za vzgojne 
domove. Prošnji naj priložijo:

1. izkaz o dovršeni šolski izobrazbi. 
Dovršeno naj ima popolno ali delno nižjo 
srednjo šolo ali vsaj popolno osnovno 
šolo, lahko tudi tečaje (politični, gospo
dinjski, bolniški tečaj itd.);

2. zdravniško potrdilo, da je duševno 
in telesno zdrava in primerna za zaposli
tev pri otrokih;

3. ) osebno karakteristiko, ki jo izda 
notranji odsek okrajnega ljudskega od
bora;

4. Kratek življenjepis.
Vse kandidatke iz vrst sindikalnih or

ganizacij, ki se bodo prijavile za vzgojno 
delo v domovih igre in dela, naj dosta
vijo po en izvod prošnje svojim KSS-om 
odnosno OSS-om. ti pa naj poročajo o 
kandidatkah socialno-pravnemu oddelku 
Glavnega odbora Enotnih sindikatov Slo
venije.

Pripominjamo, da naj se za kandidat
ke za vzgojo otrok prijavijo samo tiste 
žene in dekleta, ki imajo pravilen odnos 
m ljubezen do otrok in ki res čutijo ve
selje do tega poklica.

Glavni odbor ESS.

Kal odkrije ljudska kontrola
i Dopoldne dne 2. januarja 1948. so de- 
jfVc* gradilišča »Megrad« v Ljubljani tri- 

,r®|, sporočili Glavnemu odboru Enotnih 
Silikatov Slovenije, da je ekonomat 

T^egrad-a« 31. dec. 1947. prejel za svoje 
delavce meso, katerega ni razdelil med 
Delavce, pač pa samo med nameščence 
n se ostale, nečlane kolektiva. Na pod
ali1 te prijave gradbenih delavcev je 
..l*a takoj organizirana komisija, ki je na 
kcu mesta ugotovila, kaj je na tem res-

Ekonomat »Megrad-a« je v mestni 
klavnici dejansko prejel 538 kg mesa po 
jk din; razdeljevati ga je začel še isti 

ob 13. uri, O razdelitvi mesa so bili 
>r, Ve*teni samo nameščenci »Megrada«.

°3j. Hočevar izjavlja, da delavcev niso 
»ogu obvestiti, ker je bil pokvarjen te- 

.o.n. O izdaji mesa niso vodili nikakega 
Piska, niti ne pregleda, če so vsi kupo- 

. a*ci tudi uslužbenci »Megrad-a«, zato ga 
*e vsak dobil, kolikor ga je hotel.. De- 
?ar za meso je pobiral tov, Bajc; meso 
,e. prodajal po 50 din (2 din več za pa- 
Pir). Menze pri »Megradu« so prejele 
v„ kg mesa, do čim ga je bilo v skladi- 
Ec“ ob času pregleda še 23 kg; zabele- 
*e®i kalo pa je izkazoval 12.50 kg mesa 
Pzimanjkliaja. Ob času pregleda je imel 
Pomočnik skladiščnika tov. Bajc pri sebi 
‘6.693.50 din. Tega zneska ni oddal v 
ekonomatu, kar je dokaz skrajno malo
marnega in familiarnega poslovanja, 
končnega obračuna za prodano blago še 
61 kilo.
« Med sekanjem mesa so tudi pili. 
,‘ranke so prinesle 2 litra vina, v skla- 
‘sču pa se je ugotovilo, da je bilo pro- 
,an.° 40 botelj in 51 vina iz soda. Tud; 
so 16 ^0kaz malomarnosti, nad čemer so 

Se delavci upravičeno hudovali, poseb

no še, ker so ostali sami brez mesa.
Nikakor ne more držati opravičilo, da 

delavci niso prejeli mesa, le zaradi po
kvarjenega telefona, niti trditev, da je 
skladišče nehigiensko, ne more obveljati 
kot opravičilo, da se je razdelitev mesa 
vršila tako nepravilno in nenačrtno. Še 
posebno pa je neumesten izgovor, da je 
bil to izreden kontingent mesa, ki ni bil 
namenjen samo delavcem, ker je bilo me
so kupljeno iz prostih presežkov.

Inšpekcija dela pri MLO Ljubljana bo 
to zadevo še podrobneje preiskala. De
lavci »Megrada« pa so iz tega primera 
nazorno učijo in prepričajo, kako pravil
na je bila njihova pozornost za pravilno 
poslovanje ekonomata podjetja in kako 
koristno je tudi za njih same, če take 
napake pravočasno javljajo na pristojno 
mesto. S takšnim pravilnim sodelovanjem 
vseh članov kolektiva se napake ne sa
mo odkrivajo, temveč se tudi prepreču
je njihovo ponavljanje.

Glasilo Enotnih sindikatov STO-ja ob
javlja v 1. številki z dne 1. januarja t. 1. 
članek pod naslovom; »Opoldne pri de
lavcih Strojne tovarne pri sv, Andreju«, 
iz katerega objavljamo naslednje vrstice: 

»Če imaš čas, jo mahni okrog poldne 
z devetico proti Sv. Andreju! Tam boš 
videl, kako lepo se godi tržaškim delav
cem. Opoldanski odmor. Delavci so pri 
kosilu v svoji »menzi« na prostem — pod 
zidom tovarne. Če bi bilo poletje, bi se 
človek morda niti ne začudil. Toda sedaj, 
ob Novem letu?

Delavci strojne tovarne imajo 
svojo »menzo« pod zidom tovarne
Cele gruče jih je. Eni so še kar čr

nega obraza od dima in prahu pri delu. 
Ob zidu stoje ali čepe ob cesti ali vzdolž 
nasipa nad cesto. Pri marsikaterem sta 
tudi žena in otrok. Prinesla sta očku ko
silo. Majhno dekletce prav slastno po
maga očetu prazniti lonec. Na hitro 
zmeče delavec hrano vase. V nekaj mi
nutah je kosilo v kraju. Saj ni kaj dosti 
v loncu, čepeti na zemlji pozimi pa tudi 
ni prijetno. Še manj pa, da drugi zijajo 
vate in da se ti nabirata ves prah in 
smrad v »mineštri«.

Delavci ene največjih in najsodobnej
ših tovarn v Trstu morajo obedovati zu
naj, ob cesti, po tleh, pod zidom, kakor 
cigani in berači. Skoraj ne bi verjel, da 
je še kaj takega mogoče. Ko je vreme 
lepo in toplo, še gre, ko pa se ulije dež 
in zatuli tržaška burja, morajo pospraviti 
svojo borno mineštro kar pri strojih v 
delavnicah. To naj bi bila higiena in 
skrb za zdravje tržaškega delavstva.«

Pisec nadalje pripoveduje v svojem 
članku, da je bil pred kratkim na obisku 
v Jugoslaviji, kjer ga je presenetila topla 
skrb naše ljudske oblasti za čim hitrejše 
izboljšanje higiensko-tehnlčnih in sploš
nih življenjskih pogojev vsega delovnega 
ljudstva, kar je možno le v državi, kjer 
izvira oblast iz ljudstva in dela za ljud
stvo.

V Skoplji* so zborovali 
udarniki

28. decembra je bil v Skoplju prvi 
zbor udarnikov, novatorjev in racionali- 
zatorjev LR Makedonije, Na zborovanju 
je prišel do izraza heroizem delovnih 
množic Makedonije. Zbor udarnikov ni le 
velikega političnega, ampak tudi gospo
darskega pomena, bil je manifestacija te
meljnih gospodarskih, nacionalnih, poli
tičnih in družbenih sprememb v življe
nju makedonskega ljudstva.

V Skoplju se je zbral le del vseh 
2500 makedonskih udarnikov, novatorjev 
in racionalizatorjev, o katerih je delegat 
CO ES J Tomo Brejc med drugim dejal, 
da morajo postati udarniki tudi na poli
tičnem poprišču, da se morajo zavedati, 
da so del 32.000 udarnikov, novatorjev 
in raoionalizatorjev naše države, da se 
morajo zavedati teh priznanih naslovov, 
med katerimi zavzema LR Makedonija 
častno mesto.

Z delom bomo dokaza e, 
da smo enakopravne

V Litostroju delajo z veliko vne
mo. Pred vsemi je velika, odgovorna 
naloga; izpolnitev plana. Tovarne ča
kajo strojev. Tisoče delovnih rok. je 
pripravljenih za sprejem teh strojev. 
Prerojena domovina gradi nove hidro- 
centrale. V globokih rovih se ljudje 
bore z vodo in peskom, bore se, da bo 
življenje kmalu za vse boljše m lep
še, da bo elektrika gonila stroje v ti
sočih novih tovarnah, da bo v najbolj 
samotni kmečki hiši gorela električna 
luč. Hidrocentrale potrebujejo turbine. 
V peči Litostroja žari železo tudi. za* 
turbine. Da, ogromne naloge so zajete 
v plan Litostroja, Litostrojcj se jih za
vedajo — in so ponosni nanje. Da bi 
jih ne zmogli? Na to nihče niti ne po
misli.

V Litostroju dela dosti žena. Srečaš 
jih povsod, skoraj pri vsakem delu. 
Sposobne so, spretne, marljive. Tova
riši in mojstri so zadovoljni z njiho
vim delom. S svojimi storitvami vsak 
dan iznova potrjujejo, da za ženo, ki 
dela z voljo in veseljem, ni nobeno 
delo prenaporno, odnosno »nežensko«.

Delavke se uče voziti avtomatične 
vagončke, v livarni jih je okrog 20, ki 
izdelujejo jedra, Julka, Mara in^ So
nja pa že vlivajo. To so prve žene- 
livarke v Sloveniji in morda v vsej 
Jugoslaviji.

Spominjam se, da mj je nekoč ma
ma pripovedovala:

»Pred petimi desetletji pri nas 
sploh ni bilo livarjev-domačinov. Vsi 
so bili tujci, V redkih livarnah so ve
činoma vlivali zvonove in cerkvene 
svečnike, vse drugo smo dobivali iz 
tujine. Nekoč je stanoval pri nas li
var, k; je delal v Samassovi livarni. 
Bil je Nemec in se je držal strašno 
imenitno. Imel je čevlje »na škrip« in 
je vedno kadil viržinke. Z nami se ni 
dosti menil, še gledal nas je postrani, 
kakor da bi hotel reči: Kaj boste, vi 
revčki, ki nič ne znate in nikoli ne 
boste nič znali.

Kaj bj danes rekel ta Nemec, če bi 
stopil v naš Litostroj in bi se tam 
srečal z Julko, Maro in Sonjo?

»Z delom bomo dokazale, da snio 
enakopravne,« prav; Sonja, ki je naj
bolj zgovorna.

Naše prve livarke so še mlade. Naj
starejši, Julki, je komaj osemnajst let, 
Mara in Sonja sta pa še mlajši. Julka 
je najprej 2 meseca izdelovala jedra 
v livarni v Podsmreki, pri Litostroju 
so jo pa sprva zaposlil; v oblikoval
nim, ko pa so odkrili njeno sposob
nost, so jo premestili v livarno. Sku
paj z Maro sta prvič vlivali. O. to je 
bilo veliko doživetje. Resni Julki za
žari v očeh, kadar se spomni na to. 
Sonja je prišla v Litostroj nekaj po
zneje. Julka im Mara sta jo priučili 
izdelovati jedra in pozneje vlivanja. 
Najprej je treba delati mala jedra, 
Sonji pa to ni bilo všeč. Rada bi kar 
takoj začela z velikimi.

»Mene vleče vse, kar je veliko. 
Rada bi napravila nekaj velikega. In 
tudj bom!« pribije odločno, da ji mo
raš verjeti.

Pripovedovala je še o delu mladin
skega ativa. Približno sto članov šteje 
ta aktiv. Ustanovili so dve delovni 
brigadi. Skoraj vsako nedeljo delajo 
prostovoljno, da bo čimprej dosežen 
letošnji plan. Nedavno so kot najboljši 
tovarniški kolektiv prejeli od Mestne
ga ljudskega odbora prehodno zasta
vico, ki jo kolektiv hoče obdržati za 
vsako ceno.

Iz peči pa je teklo žareče že
lezo v vlivni lonec, ki ga je žerjav 
spretno dvignil in prenesel v drugi 
konec. Tam je bil pripravljen model: 
velik del stroja, ki je čakal, da se ža
reča lava vlije vanj.

Sonja mi je stisnila roko.
»Vidiš,« je rekla, »to bo nekaj veli

kega, O, tudi me bomo kmalu vlivale 
takšne velike reči. Kmalu!« je pono
vila s poudarkom. Njen glas je zvenel 
svečano, kakor prisega.

Livarna Titovih zavodov »Litostroj«

Otočanka Jela
^ Dež je Ul, kakor da so gori na 
n' °fe prestopile bregove ;

knnijo preplaviti. Rečina je
krl%CeZ mes1°’ Srda. umazano ; t da je izprala vso umazanost 

morje je bilo ob njenem izliv 
no Vfkoh PT- iuk° rjavo in ui 
buJna} P\Zd,a} ??Je zagnalo in 
s l ° D°balo‘ U<:k* se je bila tivomodrm^ meglenim plaščem
je v ,-prfnlcneS* .r™Položenja,
iULelTl°- p,°iRe,kl-Dse Um °d s, petnih nizkih his o starem r
j do nove modeme ceste Kantrii 
v? Bradi reška mladina. Delovne 
■ lc.e Rebe in Sušaka so slovesno 
bit drugo obletnico proglasitve 
nke in se pripravljale na voliti 

? pršile naslednji dan. Iz vse} 
j uličic so vreli ljudje z zastava 

ansparenti in se zgrinjali proti 
jjunemu trgu, kjer so imeli pro 
^aiijanska in hrvatska pesem je i 
umevala in se mešala med šui 

n« a,in dežja, ki mu ni bilo mar 
orodnih noš, v katerih je kor 

DjPtl trgu skupina mladink in n 
Prn°blek, ki so jih prav za ta 
Ulit oblekli mladi mornarji iz »: 
o ^Va«, ki je pred par dnevi p 
r. ponovljeno reško pristanišče, i 
olr?*ki žerjav je bil danes prir
hmtrV in S°ri na urhu so plal 

oatske in italijanske zastave.
D so na Narodnem trgu končale 
krn a°e se ie odadina zvrstila v r°g ter zaplesala kolo, je dež mahe 
Ponehal, kot da se je ustrašil le oe- 
jLj. uporne mladine, ki je vztrajala 
no • dežju, vetru in neurju. Pesem za 

ko/o za kolom, vzklik za 
7 f -I® Pohajal iz tisočeo mladih 

* *• L leve strani je prišla skupina de

klet in krenila proti morju. Po trans
parentu, ki so ga nosile, sem takoj 
uganila, da so to delavke iz tobačne 
tovarne• Največja, najmočnejša, ki je 
bila obenem tudi najlepša, je stopila 
pred skupino in nosila veliko Titovo 
sliko. Njene izredno velike in temne 
oči so se prečudno bleščale. Na njenih 
prsih sem opazila celo orstoo odlikovanj 
Otočanka Jela, tako so jo klicale to
varišice, je radostno korakala na slavje.

Zapustila sem rajajočo mladino na 
trgu in odšla za delavkami proti mor
ju. Dež je bil med tem docela prenehal, 
le veter je divjal vedno močneje in ose, 
kar ni bilo trdno pribitega ali prive
zanega, je pobral s seboj. Zdaj pa zdaj 
je prišumel po ulici kos papirja, za
stava, ki jo je odtrgal veter z bližnjega 
slavoloka, ali pa parola, napisana na 
papir. Delavka iz skupine pred mano, 
je privlekla iz žepa ruto, živo rdečo 
svileno ruto, da bi se pokrila. Pa je 
bil veter urnejši kot njeni prsti. Hu
domušno je iztrgal ruto in zaplesal z 
njo visoko o zraku. »Jao«, je kriknila, 
'uta pa je bila o hipu tako daleč proč 
°d nje, da je ni mogla več doseči. Pa 
niti ni poizkušala, ko je videla, da je 
ze visoko nad morjem in bo takoj, ko 
bo peter ponehal, padla o vodo in va
lovi jo bodo pokrili. Otočanka Jela pa 
se je samo malce nasmehnila, lakih 
prizorov je bila vajena, zato je krep
keje prijela za ročaj. Na tihem se ji 
zbala, da se tudi z njeno sliko ne bi 
zgodilo kaj podobnega. Veter je razsa 
tal bolj in bolj; pel. tulil, kričal in 
od časa do časa tako čudno zavijal, 
kot da se nekomu trga telo od žalosti 
in bolečine. Med stokanjem vetrn so se 
mešali glasovi pesmi, ki so jo prepe
vali mladinci:

»Pridi mi druže!
Dodji i ti amo, 
ono šta ja neznam 
oba če da znamo.
Prid ji mi druže/«

Skupina pred mano, kakor da je 
čakala, da nekdo začne peti Jela je 
zapela naprej, ostale pa so krepko po
prijele z njo:

»Još mnogo ima knjiga,
još mnogo treba znanja,
jer oiše znanja stoara manje muke.
Prid ji mi druže! t

Pa skoraj niso utegnile odpeti druge 
kitice do konca, ko je veter znova z 
oso silo zatulil. Kup, desk, zloženih ob 
obali, se je z ropotom prevrnil in sku
pina deklet pred menoj se je usta
vila. Tedaj šele sem opazila, da se je 
nekaj zgodilo. Dekleta so bila nemirna 
in Jela je začela metati obleko raz 
sebe, naglo kot da se je užgala na njej. 
Njene temne oči so gorele.

Približala sem se skupini in vpra
šala, kaj se je zgodilo. Pokazale so 
mi o oodo, kjer je plavala Titova sli
ka. Bila je tista, ki jo je še trenutek 
prej Jela tako zravnano nosila. Slika 
je plavala že kakih petdeset metrov 
od obale in se lagodno gugala na ne
mirnem morju. Kadar se je dvignil val, 
je docela izginila in se znova pokazala 
še bolj daleč. Šele zdaj šemi je vse zjas
nilo: Jela se je bila slekla zato, ker 
se je odločila, da bo plavala po sliko. 
Nekatere tovarišice so ji poskušale bra
niti, toda Jelo so dobro poznale. Čim se 
je ona za nekaj odločila, je to tudi 
izvedla. Vedele so, da je vsako prigo
varjanje zaman. Pa saj niti ni poslu
šala. V nekaj trenutkih je bila slečena 
in se pognala o morje. Prav tako ka
kor slika, se je zdaj pozibavala Jela na 
vodi. Na tihem sem se zbala zanjo, 
saj je bilo morje tako strašno o tej 
svoji besnosti.

Jela je plavala in se borila z valovi.

Le še par metrov je manjkalo in slika 
bi bila dosežena, tedaj pa je tam od 
otoka Krka prignal veter velik val, ki 
je v trenutku zagrnil oboje — sliko in 
Jelo. Dekleta, ki so se ves čas smeh
ljale, je zdaj rahlo zaskrbelo in začele 
so jo klicati. Jela pa se ni pokazala. 
Pa saj je vse to trajalo le nekaj se
kund, ki so se nam, ki smo čakali, zde
le neskončno dolge. Jelina glava se je 
spet prikazala nad vodo. Plavala je 
že proti obali s Titovo sliko. Vsi smo 
se oddahnili in njena dekleta so se spet 
zasmejala.

Medtem se je nabrala na obali že 
cela vrsta gledalcev, ki so drug druge
mu pripooedali o dogodku in vsi so na 
glas občudovali delavko Jelo. Ko je 
skočila iz vode in je kakih sto ljudi 
z burnim ploskanjem dalo priznanje 
njenemu junaštvu, se je samo rahlo na
smehnila. Tako se je smehljala samo 
še takrat, ko je s težkim mitraljezom 
sekala sovražnika, kot borka v 1. pro
letarski brigadi. To mi je povedala de
lavka iz tovarne, Jelina tovarišica, 
medtem ko se je ona oblačila Da, zato 
se je na njenih prsih blestelo odliko
vanje hrabrosti.

Stopila sem k njej in ji krepko stis
nila roko. Začudeno me je pogledala in 
se spet nasmehnila potem pa me je 
vprašala: »Si Slovenka?« »Da«, sem 
odgovorila? »Mar mi je to na čelu za
pisano?« No, to zdaj ni važno, važnej
še je to, da me razumeš«.

»Razumem te, kako ne bi sestra se
stro razumela« sem odgovorila. »Veš, 
jaz sem Otočanka, iz starega mesteca 
Dobrinja na otoku Krku. Neštetokrat 
sem se že poigrala z morjem in mor
je se je poigralo z menoj, danes pa 
to ni bilo za šalo Toda sliko sem ho
tela na vsak način rešiti. Slika je mo
ja last in mi je zelo drag spomin. Na 
ujej je obraz, ki me je vodil o naj
težjih, a obenem najoečjih trenutkih 
mojega življenja. No, saj ni nič po

sebnega, preprosta je, kakor je bil 
preprost tisti, ki jo je naredil.« Saj res, 
na sliko sem bila od Jelinem pripo
vedovanju skoro pozabila. Zdaj sem se 
ozrla nanjo in Jela mi jo je rade- 
volje pokazala. Izdelana je bila z oljem 
na močno domače platno in takoj sem 
opazila, da je bil umetnik zelo dober 
slikar. Iskala sem njegovega podpisa, 
pa ga ni bilo, le zadaj je bilo z drob
nimi črkami poleg datuma napisano 
»Ive«.

»»Ti je všeč?« me je vprašala po 
kratkem molku.

»Da, Jela, všeč mi je, zelo všeč in 
vredno je bilo, da si plavala po njo.«1

Prijela me je za roko.
»Znaš pisati?« me je vprašala.
»Znam,« sem ji odgovorila. Nasmeh

nila se je in mi povedala svoj naslov.
»Tudi jaz sem se komaj toliko na

učila, da pišem pisma tovarišem iz bri
gade, kolikor jih je še ostalo živih. 
Svojcev pa nimam, samo prijatelje; 
matere sploh nisem poznala. Vidiš, nih
če ni zame skrbe,l zato tudi ničesar 
ne znam,« je dejala Jela malce grenko.

»Da, Jela, nihče te ni razvajal, zato 
si zrasla tako močna, tako trdna in 
uporna,« sem ji popravila. Zdaj se je 
zasmejala na glas.

»Piši mi!« je še dejala in mi stisnila 
roko.

Delavke so se zvrstile v četverostope 
in Jela z maršalovo sliko, ki jo je 
zdaj nesla pod pazduho, je ponosno 
stopala pred njimi. Na Narodnem trgu 
je godba zaigrala koračnico. Od nekod 
je priletala jata galebov, ki so z dol
gimi belimi perutnicami, kakor golobje 
krožili nad morjem. Z Učke so se 
umaknile sive megle, veter pa je še 
vedno divjal in morje je šumelo ne
prestano. Skupina delavk se js zgu
bila za vogalom, od tam pa je še ved
no prihajala pesem:

» Još mnogo ima knjigaI«
-nič,
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Tone Seliškar;

Kulturnost delavskega razreda
III. PLENUM PROSVETNIH DELAVCEV JUGOSLAVIJE

Ljudsko-prosvetno izživljanje širokih 
ljudskih množic v Sloveniji ima svoje 
bogate tradicije zlasti v kulturno-umet- 
niškem udejstvovanju. Razumljivo je, da 
se je to udejstvovanje v predaprilski Ju
goslaviji razvijalo v povsem drugačnem 
merilu odnosov do vseh političnih in 
gospodarskih pojavov kot danes. Saj teh 
ocncso* sploh ni bilo, ker so imele vso 
ljudsko prosveto v zakupu politične 
stranke tedanjih režimov in so bila vsa 
prosvetna društva več ali manj odvisna 
od vsakokratnih režimov, Vsa ta pro
svetna društva niso imela nobenega prav- 
ca, niso vedela ne kod ne kam, zato je 
bila vsebina vse dejavnosti tedanje ljud
ske prosvete brez progresa, apolitična, 
brezidejna. Le napredne delavske orga
nizacije (»Svoboda«, »Vzajemnost«) so se 
že takrat zavedale ogromnega pomena 
kulturnega dela — kot vzgojnega sred
stva za ideološko prevzgojo delavskega 
razreda in kot eno od borbenih sredstev 
delavskega razreda v borbi za svoje 
pravice. Toda delavske kulturne orga
nizacije so bile tedaj od režimov stalno 
kontrolirane, preganjane ali pa sploh pre
povedane.

Pogoji, M smo sl jih postavili z zmago 
naše osvobodilne borbe, so danes povsem 
drugačni in tako ugodni, da nam nudijo 
možnost, zajeti izkustva, ki smo jih po
dedovali, v tok novega časa in zajeti 
kulturno-prosvetno delo najširših ljudskih 
množic v okvir vsesplošne borbe za plan, 
za izgradnjo novega, smelega, ustvarjal
nega, veselega in zadovoljnega človeka, 
za izgradnjo socializma. Vsi ki razumejo 
in ki občutijo plan kot vsebino in smisel 
vsega našega sedanjega in bodočega živ
ljenja, morajo to miselnost nositi daleč 
spredaj pred kulturno-prosvetnim delom 
v sindikatih, in če bomo znali to misel
nost vnašati med naše delovne množice, 
v naše tovarne, v naše rudnike in na 
naša gradilišča, bomo želi bogate uspehe.

Pogoji za uspešno kulturno-prosvetno 
delo v sindikatih so v Sloveniji bistveno 
drugačni kot v ostalih republikah. V 
Sloveniji se sindikatom ni treba bati za 
odpravo nepismenosti, ki je v drugih 
republikah zajela ogromne napore vseh 
kulturno - prosvetnih aktivistov vseh 
frontnih organizacij za to osnovno etapo 
vsega nadaljnjega kulturno-prosvetnega 
dela. V času okupacije je sicer naša 
splošna pismenost v pokrajinah, zasede
nih po okupatorju (Slovensko Primorje, 
Gorenjska. Štajerska, Prekmurje) neko
liko upadla, ker je okupator odpravil 
slovenske šole in sistematično uničeval 
slovenske knjige, toda v glavnein nas 
ta problem v Sloveniji ne tare. Pri nas 
je treba to, že zdavnaj priborjeno pisme
nost le dvigniti — ali z drugimi bese
dami; dvigniti moramo produkcijo naše 
pismenosti. Vsak naš rudar zna brati in 
pisati, prav tako vsak naš kmet. Toda, 
kaj mu koristi ta pismenost, če ne zna 
te svoje pismenosti uporabljati za na
daljnjo graditev svoje izobrazbe? Če ne 
zna drugega čitati, ko cenik pijač in 
mašne bukvice?

Kadar koli je govora o pismenosti in 
nepismenosti, se spomnimo Leninovih 
besed, ki jih je izrekel na II. Vseruskem 
kongresu oddelkov za politično prosveto 
in ki se glase: »Ni dovolj samo nepisme
nost odpravljati, treba je tudi še graditi 
sovjetsko gospodarstvo, pri tem pa s 
samo pismenostjo ne boš prišel daleč. 
Potreben nam je velikanski dvig kulture. 
Potrebno nam je, da bi človek, ki se je 
naučil brati in pisati, svoje znanje prak
tično uporabil, da bi. imel kaj brati in 
pisati, da bi dobival časopise in propa
gandne brošure ... Treba se je naučiti 
izkoriščati to malo, kar imamo!«

Na »Delavsko enotnost« je naročenih 
47.000 članov, na »Sindikalno knjižnico« 
ca. 4500 članov.

Pomembnost kulturno-prosvetnega de
la ESS je iskati zlasti v tem, kako se je 
napor tega dela spojil z napori v izva
janju plana. Že v začetku sem omenil, 
da obstoje pri nas stare tradicije ljudsko- 
prosvetnega dela in tudi že izkustva pro
gresivnega dela bivših delavskih kultur- 
nih^organizacij ter splošna pismenost že 
nekaj desetletij. Če je bilo v začetku 
kulturno-prosvetno delo ESS še pomanjk
ljivo, ker nismo znali iz tradicij izločiti 
slabo, ničvredno dediščino stare misel
nosti, ki se je krčevito odražala zlasti 
v naših kulturno-umetniških prireditvah, 
na katerih se je pelo in igralo ter pri
kazovalo mnogo malovrednega, ali pa 
celo sovražnega, se v tem letu, zlasti v 
zadnjem četrtletju, že močno pozna vpliv 
preorganiziranega dela kulturno-prosvet
nega oddelka pri Glavnem odboru ESS, 
ki usmerja kulturno-prosvetno delo v 
plansko stvarnost kot progresivno sred
stvo za uspešno borbo v izvajanju plana. 
Okrepitev ideološkega dela se kot rdeča 
nit vsega kulturno-prosvetnega dela ESS 
močno odraža v vsem ostalem kulturno- 
prosvetnem udejstvovanju naših delovnih 
množic. Agitacija, tisk, umetniške prire
ditve itd. se vedno bolj podrejajo prin- 
cipielnosti, idejni čistosti.

Toda vse to so samo šele začetki. S 
tem se nikakor ne bomo zadovoljili. 
Vzgojno ideološko delo bo vsekakor tra
jen in vedno bolj gibčen usmerjevalec 
vsega našega dela. Morda je ena najbolj 
šibkih strani kulturno-umetniškega dela 
ESS agitacija. Tisk je vse premalo raz
širjen. če premislimo, da je naročenih na 
»Delavsko enotnost« le 26 odstotkov vse
ga članstva, na »Sindikalno knjižnico« 
pa komaj 3 odstotki, tedaj vidimo, kako 
malo smo znali izkoristiti svojo pismenost.

Enotni sindikati Slovenije so v tej 
smeri prav gotovo mnogo storili, čeprav 
so sklepi IV. plenuma po smereh kultur
no-prosvetnega dela, zlasti kot. vzgoj
nega dela, še vse premalo utrjeni in še 
nad marsikatero našo podružnico visi 
velik vprašaj te nerešene naloge kot po
glavitne naloge sindikatov. Številke sa
me, ki jih tu navajamo, marsikaj govore 
o množičnem, vsesplošnem zaktiviziranju 
delovnih aktivov v širokem obsegu kul
turno-prosvetnega udejstvovanja. Oglej
mo si torej najprvo številke, ki so'zbra
ne za prva tri četrtletja 1947 od približ
no 80 odstotkov vseh podružnic, kajti 
poročevalsko dopisništvo naših podruž
nic še zelo šepa in nikakor še ni popolno.

Družbeno političnih krožkov je bilo 
v I. četrtletju 1805, v II. 1754, v HI. 1427.

Družbeno političnih predavanj je bilo 
v I. četrtletju 3064, v II. 3388, v III. 2943.

Poučnih predavanj na splošno je bilo 
v I. četrtletju 8587, v II. 3388, v IH. 3111.

Razne sindikalne tečaje je končalo 
v I. četrtletju 890, v II. 1599, v III. 614 
sindikalnih aktivistov.

V kulturno-umetniških društvih in 
skupinah je bilo sodelujočih v I. četrt
letju 8543, v II. 8867, v III. 8544.

Društva in skupine so naštudirale in 
priredile koncertov in ostalih kulturno- 
umetniških prireditev (dramatska dela, 
recitacije itd.):

v I. četrtletju 861, v II. 975, v III. 433
prireditev.

Turnej in gostovanj je bilo:
v I. četrtletju 722, v II. 66, v III. 698 

turnej.
V prvem četrtletju je obstojalo v Slo

veniji 519 registriranih sindikalno kultur
no-umetniških društev in skupin, v dru
gem četrtletju je ta številka narasla na 
576, v tretjem četrtletju pa je spet padla 
na 410. Vzrok tega padca za preko 160 
skupin pa je iskati v spajanju manjših 
skupin z večjimi.

Stanje sindikalnih knjižnic v Sloveniji 
je sledeče: V prvem četrtletju je bilo 331 
knjižnic s ca. 50.000 knjigami in 12.000 
bralci. V tretjem četrtletju pa smo že 
dosegli 482 knjižnic s ca. 63.000 knjigami 
in 17.000 bralci. V tem letu smo izvedli 
popolno deiašizacijo knjižnic in izločili 
iz naših sindikalnih knjižnic na tisoče 
knjia,

Prav na istem Vseruskem kongresu 
oddelkov za politično prosveto, kot sem 
ga že enkrat v tem članku omenil, je 
Lenin tudi dejal: »Kulturne naloge_ ni 
mogoče rešiti tako hitro, kakor politične 
ali vojaške naloge. Treba je razumeti, 
da so pogoji za napredovanja sedaj dru
gačni. Politično je mogoče zmagati v 
obdobju, ko se kriza zaostri, v nekaj 
tednih. V vojni je mogoče zmagati v ne
kaj mesecih, na področju kulture pa v 
takem roku ni mogoče zmagati, tu že 
sama narava stvari zahteva mnogo daljši 
rok in temu daljšemu roku se je treba 
prilagoditi s tem, da pokažemo svojo 
vztrajnost, žilavost in sistematičnost. Brez 
te lastnosti se politične prosvete ni mo
goče lotiti. Merilo za rezultate politične 
prosvete pa je edino izboljšanje gospo
darstva.«

Nedavno tega je bil v družbi poklic
nih kulturnih ljudi razgovor o planu, _o 
literaturi, o umetnosti. Nekdo od njih 
je dejal: »Nikakor mi ne gre v glavo, kaj 
ima na primer socialistično tekmovanje 
opraviti z literaturo?« Vsak naš zaveden 
delavec bo znal na tako vprašanje od
govoriti. Zakaj? Ker občuti naš zaveden 
delavec plan in z njim vred socialistično 
tekmovanje kot borbo, kot nadaljevanje 
osvobodilne borbe pod drugačnimi po
goji in z drugačnimi sredstvi. In eno ta
kih sredstev je socialistično tekmovanje. 
Plan je za našega delavca in za vse de
lovne ljudi vsebina in smoter vsega na
šega življenja. Zato bomo iskali za vzpod
budo v literaturi, v knjigi, na odru in v 
vsem kulturno-prosvetnem delu herojske 
like dela, like našega novega človeka, 
pota, ki k temu vodijo. Namen kulturno- 
prosvetnega dela je med drugimi seveda 
tudi dviganje zavesti za socialistično tek
movanje in vseh ostalih načinov in sred
stev za gradnjo poti v socializem. In 
tako je treba razumeti kulturno-prosvet
no delo v sindikatih; ne kot izolirano 
panogo nekega posebnega organizacijske
ga dela, temveč kot splošno nalogo vseh 
naših naporov, kot združitev vseh naših 
naporov za obvladanje strategije^ naše 
borbe. Da postanemo vsi zavestni, kul
turni borci za plan, borci za našo lepšo 
bodočnost.

Dosedanje delo in bodoče naloge
naših prosvetnih delavcev

Tretji plenum prosvetnih delavcev 
Jugoslavije se je vršil ob koncu našega 
prvega leta petletke in je pregledal 
uspehe, ki so jih dosegli prosvetni de
lavci od prvega do tega plenuma, V raz
dobju med II. in III. plenumom se je bila 
že odločna borba za dvig našega načrt
nega gospodarstva in kulturne izgradnje. 
V času med II. in III. kongresom so pro
svetni delavci posvetili največjo skrb 
dvigu strokovnega kadra. Pri vseh čla
nih se dviga zavest o pomenu in nalo
gah Enotnih sindikatov Jugoslavije v iz
vršitvi petletnega plana. Kot uspeh mno
žičnega dela se je izgradil nov odnos do 
dela; tekmovalni duh, volja in požrtvo
valnost so razporedili prosvetne delavce 
v iste vrste z delavskim razredom, v vr
ste borcev kulturne in gospodarske iz
gradnje,

Prosvetni delavci vršijo svoje naloge 
s takšnim poletom in požrtvovalnostjo, 
kakršen poprej ni bil poznan. Predvsem 
moramo naglasiti napore naših učiteljev 
po vaseh, kjer neutrudno delajo i v šoli 
i izven šole v vseh množičnih organiza
cijah, pomagajo našim oblastem, skratka, 
pokazali so lik pravega ljudskega učite
lja na vasi. Prosvetne organizacije so se 
okrepile, podružnice in pododbori so vse 
krepkejši sodelavci in pomočniki ljud
ske oblasti in množičnih organizacij. Za 
dosego takšnih uspehov je bilo potrebno 
prizadevanje vseh članov Zveze prosvet
nih delavcev, katerim daje plenum vse 
priznanje.

Vendar se je poleg doseženih uspe
hov pojavila v dosedanjem delu prosvet
nih organizacij tudi vrsta napak, katerim 
bi se lahko izognili z nekoliko večjimi 
napori in boljšo organizacijo. Glavni 
vzroki neuspehov po šolah in ustanovah 
tičijo pač v tem, da precejšnji del naših 
organizacij še vedno ne dela po planu, 
niti nimajo dovoljne evidence in kontro
le nad delom; premalo proučujejo učne 
programe, premalo delajo za sestavo no
vih, boljših učnih ipetod v naših šolah in 
tudi ne izmenjavajo izkušenj pri delu. 
Naše organizacije zlasti po vaseh niso 
zadosti vztrajne pri pritegnitvi prosvet
nih delavcev izven šole, kakor to zahte
va za strokovne kadre zakon o petlet
nem planu. Premalo se skrbi za ideolo- 
ško-strokovno izgradnjo članov Zveze 
prosvetnih delavcev ali se izvaja nena
črtno. Tudi delovni čas prosvetni de
lavci ne izrabljajo popolnoma, delovna 
disciplina ni na potrebni višini, prav ta
ko ni zadosti pobude za organizacijo 
tekmovanja in njegovo popularizacijo.

Ker ni zadostne povezave med viš
jimi in nižjimi forumi, prvi ne morejo 
nižjim nuditi pomoči, če pa je poveza
va, je marsikje zgolj administrativna. 
Prosvetne organizacije so posvečale pre
malo pažpje tudi dVigu naših stroko-vmh 
kadrov, kajti od vseh učencev v gospo
darstvu jih je obiskovalo strokovne šole 
komaj 60%, od teh pa jih je uspešno 
zaključilo šolo le polovica, to se pravi, 
komaj ena četrtina učencev. Ponekod so 
bili člani komisij zopet tako oddaljeni, 
da se niso mogli sestajati, v številnih 
podružnicah še do sedaj niso ustanovili 
potrebnih sindikalnih skupin, drugod 
spet se razvija delo preveč enostransko, 
predvsem za kulturno prosvetni napre
dek in delo v šoli oziroma ustanovi.

Organizacije prosvetnih delavcev so 
se premalo brigale za vsakdanje potre
be članstva. Do sprejema Uredbe o stro
kah m plačah državnih uslužbencev je 
poseben oddelek za delovne odnose 
omogočal, da so po šolah in ustanovah 
osredotočili pozornost na samo delo, 
vodje oddelka za delovne odnose pa na 
plače, ki so jih marsikje določali po gru

pah, kar smo podedovali iz stare Jugo
slavije; pri napredovanju pa so marsikje 
upoštevali službena leta, ne pa vrste 
dela, prizadevanja in uspehov pri delu. 
Z novci napredno uredbo, po kateri je 
sposobnost, prizadevanje in izboljšanje 
dela podlaga za dosego zvanja, napredo
vanje, nagrade itd., torej najtesneje po
vezani z delom na šoli odnosno ustanovi, 
se je pokazala potreba po združitvi teh 
dveh oddelkov v oddelek za napredova
nje dela in plače. Vodja tega oddelka 
mora skrbeti in pomagati upravi šole, 
podjetja ali ustanove, da se vsakemu 
članu pravilno določi plača po vrsti in 
uspehu dela. Povezava obeh oddelkov 
omogoča, da prosvetne organizacije po
magajo oblastem pri izvajanju načela: za 
večji uspeh pri delu, večja plača.

Ena najosnovnejših nalog za dvig ka
kovosti dela presvetarjev je strokovno 
usposabljanje, ki je tudi prvi pogoj za 
višjo plačo. V tem pogledu beležimo na
predek zlasti v LR Sloveniji v Hrvatski, 
dočim je v drugih republikah delo manj 
zadovoljivo. Izvršni odbor Centralne 
uprave je izdelal okvirni plan in pro
gram za strokovno izpopolnjevanje pro
svetnih delavcev. Republiški odbori bi 
se morali dogovoriti glede plana z or
gani ljudske oblasti. Največ pa so grešili 
v tem, ker so pozabljali, da so Enotni 
sindikati sestavni del Ljudske fronte, da 
prosvetne organizacije niso delale skup
no s fronto, niso iskale njene pomoči, 
zaradi česar je prišlo na terenu do v.eč 
programov, ni bilo evidence in kontrole 
in da je pri večini prosvetnih organiza
cij odpadla pomoč višjih forumov. Tam 
pa, kjer so vskladili svoje delo z delom 
frontovskih organizacij, so dosegli lepe 
uspehe.

Ker se je posvečalo vse premalo po
zornosti našemu tisku, so forumi, ki 
upravljajo s tiskom, dolžni razčlenjevati 
naloge iz našega življenja, postaviti tisk 
v službo izpolnjevanja nalog petletnega 
plana. Prosvetne organizacije morajo po
pularizirati prosvetni in sindikalni tisk, 
širiti krog naročnikov in čitateljev, or
ganizirati mrežo dopisnikov, da bo po
stal tisk z ozirom na sodelavce bolj mno
žičen.

REVIJA KULTURNO-UMETNIŠKIH DRUŠTEV V SRBIJI

dosedanje revije so pokazale, da je v glavnem
ODSTRANJENA BREZIDEJN0ST IZ DRUŠTEV

Maksim Gorki je od vseh pisateljev 
najbolj veroval v človeka. Ko je dejal, 
»da zmore človek vse na svetu«, se ni 
zmotil. Herojski dtelovni ljudje Sovjetske 
zveze nam to iz dneva v dan bolj do
kazujejo!

5. januarja so bile zaključene kulturno - 
prosvetne revije v vseh 17 središčih 
Srbije in Vojvodine, razen Beograda, kjer 
bo revija trajala do 11. januarja. Takrat 
se bodo začele revije kulturno -prosvet
nega dela v Nišu, Kragujevcu, Beogradu 
itd.; v Beograd bodo prišli tudi deveteri 
zmagovalci; ki bodo na republiški reviji

,S Titovimi brigadirji

0 nalogah
sovjetskega p satelja

Pokazati nove, visoke kako
vosti sovjetskih ljudi, pokazati 
naše ljudstvo ne samo na nje
gov današnji dan, temveč po
gledati tudi v njegov jutrišnji 
dan, pomagati osvetliti z žaro
metom po* naprej — taka je 
naloga vsakega vestnega sovjet
skega človeka. Pisatelj se ne 
more vleči na repu dogodkov. 
Njegova dolžnost je, da stopa v 
prvih vrstah ljudstva in da kaže 
ljudstvu pot njegovega razvoja. 
Držeč se metod socialističnega 
realizma, vestno in pazljivo pro
učujoč našo realnost, prizadeva
joč si prodreti globlje v bistvo 
procesov našega razvoja, mora 
pisatelj vzgajati ljudstvo in ga 
idejno oboroževati. Izbirajoč 
najboljša čustva in odlike so
vjetskega človeka, odkrivajoč 
pred njim njegov jutrišnji dan, 
moramo obenem pokazati našim 
ljudem, kakšni ne smejo biti. 
Bičati moramo ostanke včerajš
njega dne, ostanke, ki ovirajo 
sovjetske ljudi na poti naprej. 
Sovjetski pisatelji morajo po
magati ljudstvu, državi, Partiji, 
vzgajati našo mladino, da bo 
vedra, da bo verovala v svoje 
sile, da se ne bo bala nobenih 
težav.

Iz referata A. Zdanova o re
vijah »Zvezda« in »Leningrad«.

Izhajati bo začel 
nov časopis »Djelo«

Naloga prosvetnih delavcev je, voditi 
splošne akcije analfabetskih tečajev, še 
prav posebno pa se morajo brigati za 
pismenost delavskega razreda; prosvetni 
kadri morajo za svoje področje odgovar
jati za uspehe analfabetskih tečajev v 
delovnih kolektivih in pritegniti k temu 
tudi njihovo organizacijo in druge mno
žične organizacije. Ljudskim oblastem 
morajo prosvetni delavci pomagati pri 
izboljševanju življenjskih pogojev pro
svetnih delavcev, delati za odpravo po
manjkljivosti Socialne in zdravstvene za
ščite, čim bolje reševati vsa vprašanja, 
ki posebno pri prosvetnih delavcih otež- 
kočajo gmotno in kulturno življenje. Re
publiški odbori so dolžni, da že v ja
nuarju in februarju izdelajo plan letnega 
oddiha. Vsi forumi Zveze, predvsem 
okrajni in mestni odbori, morajo direkt
no voditi delo podružnic, ki so jih do 
sedaj upravljali potom odborov, oddel
kov in rajonskih odborov pri mestnih 
odborih.

Na ta način bo Zveza prosvetnih de
lavcev doprinesla k čim boljšemu in hi
trejšemu izpolnjevanju nadaljnjih nalog 
plana prosvete, kadrov in plana dviga
nja kulturnosti delovnih množic, k dvi
gu kulturne ravni članov prosvetne zve
ze; za nadaljnjo krepitev naše demokra
cije, obrambne moči naše države ter za 
popolno izgradnjo nove Titove Jugo
slavije.

V januarju bo pričel izhajati me
sečnik »Djelo«, ki bo prinašal aktualne 
članke o današnjih problemih pri nas 
in v svetu. Njegovi sodelavci bodo po
litični, kulturni in strokovni delavci 
Ljudske republike Hrvatske.

List »Djelo« bo izhajal vsak mesec 
na 60—80 straneh velikega formata.

V prvi številki bodo med drugim 
tudi naslednji članki:

Marjan Cvetkovič: Nekaj izkušenj 
prvega planskega leta v Ljudski re
publiki Hrvatski.

Nikola Rubčič: O zunanji politiki 
Jugoslavije.

Milan Stapič: Sovražna politika Va
tikana napram Hrvatski.

Miroslav Krleža: O našem dram
skem repertoarju.

Ljubo Bradic: Petnajst <jai v Italiji
Rihard Latrg: Ameriški monopola i* 

njihova vloga.
Omeljanovski: Lenin in fizika XX. 

veka (prvo poglavje) ter razni feljtoni.
Cena posamezne številke je 30 din, 

letna naročnina 300 din in polletna 
150 din.

ELEKTROTEHNIŠKI VESTNIK

Prizor iz kulturnega filma »S Titovimi brigadirji«, ki ga bodo predvajali paši 
kinematografi v »Tednu slovenskega filma«. Posnetke je izvršil »Triglav film'«.

pokazali naj višjo stopnjo umetniškega 
dela, ki ga je do sedaj dosegel delavski 
razred v Srbiji.

Zaradi izboljšanja vsebine prireditev 
je bilo povsod veliko zanimanje prebi
valstva za javne nastope kulturno-umet
niških društev. Vse vstopnice so bile raz
prodane že nekaj dni pred prireditvami, 
kar priča, da ljudstvo spremlja kulturno- 
umetniško delo, in zato so tudi uprave 
in aktivni člani društev vedno bolj od
govorni za svoje delo ljudskim množicam.

Dosedanje rajonske revije so pokazale, 
da so programi že očiščeni brezidejnosti, 
ki je bila poprej pogost pojav pri dru
štvih, pač pa se pojavlja brezidejnost 
drugače: pri razlaganju del, ki so idejno 
dobra. Borbene, množične in zborne pes
mi so na primer v Beogradu, Nišu in 
Kragujevcu — v največjih mestih — peli 
okorno ter brez občutka. Ker so tehnič
nim pripravam posvetili premalo pažnje, 
češ da je to nepotrebno, so prireditve 
marsikje vzbujale vtis nepripravljenosti 
in površnosti.

Na rajonski reviji v Kragujevcu sta 
nastopili dve društvi; najbolje se je iz
kazalo društvo »Toza Drago vič« iz pod
jetja »Crvena zastava«, kar pomeni, da 
razpolagamo danes s kakovostno dobrimi 
umetniškimi skupinami, To dejstvo mora 
biti obenem v vzpodbudo vsem velikim 
delovnim kolektivom, da bodo z večjo 
vztrajnostjo ustvarjali umetniške skupine 
in društva, ki imajo velike možnosti za 
pravilno in uspešno delo, ker razpola
gajo z bogatimi viri novih kadrov. Pro
grama obeh društev sta bila obsežna in 
raznovrstna in sta potrdila, da ni po
trebno imeti društvu samo mešanega 
zbora, temveč imajo lahko tudi manjše 
skupine; oktete, dvojne moške kvartete, 
sekstete, mladinske zbore itd.

V Valjevu, kjer sta nastopili kulturno- 
umetniško društvo »Dragojlo Dudič« iz 
Lajkovca in »Abraševič« iz Ljige, se je 
videlo, da je bil program društva iz Laj-

Izšla je 9. številka »Električnega vest* 
nika« s sledečo vsebino: Ing. Poženel: 
Konferenca republiških podjetij za elek
trifikacijo od 6. do 8. maja 1947 v Mari
boru. Ing. Gregofčič L.: Tipigiranje na
pajalnih daljnovodov 35 kW in razdelil
nih vodov 20 kW, Ing. Korošec V.: Grad
nja napajalnih daljnovodov 35 kW z že,- 
lezobetonskimi jambori. Prof. dr. Peter
lin A.: ENIAC - računski stroj na elek
tronike. Prof. ing. O san a M.: Za kulisami 
avtomatskega telefona (za mlade kadre). 
Referati. Drobci iz elektrotehniške prak
se. Zanimivosti iz tehnike in gospodar
stva. Nove knjige in časopisi. V Vajeniški 
prilogi nadaljuje prof, dr. Poniž Roman 
Osnove elektrotehnike.

Vsem sindikalnim 
kulturno-umetniškim društvom

Glavni odbor Enotnih sindikatov Sr
bije je izdal pesem »Ovdje je mladost« 
od M. Živkoviča in B, Čopiča. Skadbo 
lahko naročite pri sindikalni knjižnici 
»Dimitrije Trcovič«, Beograd, Maršala 
Tolbuhina št. 3, (Cena 4 din.)

Vsem sindikalnim kulturno- umetni
škim društvom priporočamo, da si na
bavijo to novo skladbo.

kovca slabo izbran; toda čeprav je Laj- 
kovač majhno mesto, ki nima povoljnih 
pogojev za kulturno-prosvetno delo, bi 
glede na to, da je važna prometna žila, 
z velikim številom delavcev, lahko bolje 
pripravil revijo, kakor jo je pripravilo 
društvo iz Ljiga, kjer obstoja sindikalni 
svet komaj tri mesece, pa je kljub temu 
predvajal dovršenejšo in vsebinsko boljšo 
prireditev. Primer Ljiga dokazuje, da so 
pogoji za uspešno kulturno-prosvetno 
delo povsod, le dobre volje je treba.

V Nišu sta 27. in 28 decembra nasto
pili društvi »Abraševič« iz Niša in »Abra
ševič «iz Pirota. Niško društvo spada 6 
svojimi 377 aktivnimi člani med najmno
žičnejša društva Srbije. Najboljši odsek 
je zbor, ki šteje 80 članov in je nastopi' 
ob spremljavi orkestra. Dramski odsek
pa je prikazal tretje dejanje Gorkijevih o---- x —----- ----- stii»Sovražnikov«. Ves program je zapust 
dober vtis, saj je bil dobro izbran in ie 
z izjemo nekaterih točk predstavljal po
vezano celoto,

Kulturno-umetniško društvo »Abraše
vič« iz Pirota je nosilec kulturnega živ
ljenja v Pirotu, vendar pa je bilo med 
izvajanjem programa opaziti, da nima do
brega vodstva.
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IZ SOVJETSKE ZVEZE I fizkulturaH

V rudarskem mestu
Rudarsko mesto Gorlovka oživi že 

v Prvih jutranjih urah. Skupine rudarjev 
* rudarskimi svetilkami na prsih, go* 
spodinje s cekarji, ki hite na trg in v 
Prodajalne, študente tehnikuma, razigra- 
ne otroke — srečujete zjutraj na senčnih 
Asfaltiranih ulicah Gorlovke.
_ Gorlovka je staro rudarsko mesto 
P^mbasa. V letih Stalinovih petletk se 
!e v njem razvila električna in težka 
'fdustrija, kljub temu so pa ostali ru- 
~*fji še nadalje glavni del njegovih pre
bivalcev. Mesto je od vseh strani ob- 
“&Oo z rudniki, Tu dela ogromen donski 
kombinat »Artemigolj«.

izjavili, da bodo še bolj dvignili proiz
vodnjo premoga ter s tem pripomogli, da 
se čimprej uresniči povojna petletka. 

Zdaj te obljube izpolnjujejo. V don- 
baškem bazenu je povsod opaziti pove
čanje proizvodnje premoga in hitrejši 
tempo tehnološkega procesa.

Nadarjen gorlovski rudar Nikita Izo- 
tov, ki je še leta 1931. delal v Donbasu, 
na tej veliki in neizčrpni sovjetski pre
mogovni bazi, je z izboljšanjem organi
zacije dela iznašel način, s {caterim se 
znatno poveča delovni učinek vsakega 
rudarja. Stotine in tisoči donbaških ru
darjev so takoj začeli delati po njego-

.

RUDARJI SE SPUŠČAJO V JAMO

j. Sedanja Gorlovka, ki živi polno živ- 
Jenje sovjetskega industrijskega sredi- 

a, je bila še nedavno po zaslugi nem- 
i. eSa okupatorja grobišče ruševin, skriv- 
‘lenih železnih konstrukcij in zdrobljenih 
2Pek. Zdaj pa se Stalinova, Hruščjova iti 
'rubova ulica in druge glavne mestne 
j .6 spet ponašajo z lepimi stavbam: 
urzavnih ustanov in gospodarskih orga- 
mzacij, s šolami, gledališčem, z dobro 
Rejenimi stanovanjskimi zgradbami de
dnih ljudi, zaposlenih v premogovni 
trojni in električni industriji.

Gorlovka ima danes več zdravstvenih 
j^tanov in otroških zavetišč, kakor jih 
t j. ° Pred vojno, Nedavno so zgradil) 
Odi velik, odlično urejen Dom matere

1,1 otroka.
Tu.* tem rudarskem mestu deluje danes 
no v . strojni tehnikum, desetine ob- 
v . in novozgrajenih srednjih šol
V v-mška šola in več tovarniških šol 
itflg estnem dramskem gledališču, ki nosi 
jal.i * * * v,vitkega sovjetskega pesnika Ma- 
Dv s*tega. je zelo delaven tudi rudarski 

kulture in osem klubov. Gradi- 
n ,l, Sorlov&klh rudnikov imajo svoja 
1 vj 0 tn plesno skupino. Velik uspeh 

Pri Gorlovčamih s svojimi go-

irfteče0vLeoadrnžavno glasbeno 
dramsko gledalce. Letos so v osmi 
sknrf C-*h ',mf- Sorlovski kinematogra 
kuRa) nad tri totiijone obiskovalcev 

Vsi okoliški rudniki so začeli ponov
Zavn^P,0 °^a, -al‘ , deloma obratovat svod, ki izdeluje stroje za premogovn
c -tnjo, m le obnovljen, temveč j 
zal Presegel predvojno proizvodnjo. T 
k0^,Q )e uvedel v proizvodnjo rudarsk
let?ba>"? m ,vrS n°Vt stro’ev V štirivtlh. odkar je bil Dombas osvobojen o 

emcev, so v zavodu že izdelali velik 
■nnožino težkih strojev, črpalk, rudarski 
entilatorjev itd. Gorlovski zavod popol 
°ma preskrbuje s potrebnim orodje! 
naten del dombaške premogovne in dr 

•trije.
i Začetkom septembra je prezidij Vi 
,°vnega sovjeta ZSSR ustanovil odli 
ovanje »Za obnovo dombaških preme 

8°vnikov« in uvedel praznik »Dan ru 
, arjev«, ki ga bodo praznovali vsak 
?to. Istočasno je uvedel odlikovanje rti 
ar)ev z redi in medaljami za dolgoletn 

p??tno delo. Ministrski svet ZSSR j 
v ,avll odlok o prednostih in ugodnosti 

. Premogovni industriji in o uvedbi na 
lva »častni rudar«.
, Te vladne določbe, o katerih so rv 
ar)i na sestankih precej in z navdušč 
,em govorili, so delovno vnemo še pc 
ecale. Rudarji iz vseh dombaških prt 

PtPgovnih kombinatov so kolektivno p 
j 'Predsedniku ministrskega sveta ZSS' 
v j Stalinu pisma, v katerih so izraža 
Roditelju sovjetskega naroda globok 
hvaležnost za njegovo veliko in nepre 
•lano skrb zanje. V teh cismih so rudar

vem načinu, s čimer so dosegli velik 
dvig proizvodnosti in znatno povečali 
proizvodnjo premoga. Po zaslugi don
baških rudarjev še danes delajo v rud
nikih po izpopolnjenem Izotovljevem na
činu.

Pri obnavljanju najstarejšega donba- 
škega rudnika »Kočegarke«, v katerem 
je dosegel Izotov svoje uspehe, so na
leteli na velike težkoče: nemški okupa
tor je ta rudnik divjaško uničil. Delali 
so podnevi in pohoči, da so odstranili 
tisoče kubikov vode iz poplavljenih ro
vov, da so obnovili desetine kilometrov 
porušenih in na pol porušenih premo
govnih področij, da so očistili zasuta in 
z eksplozijo porušena okna in obnovili 
naprave. Vse to gigantsko delo je bilo 
izvedeno v izredno kratkem času.

Zdaj »Kočegarka« spet daje premog. 
Po zaslugi sovjetske vlade je uvedena v 
rudniku skoraj popolna mehanizacija 
dela, ki znatno presega predvojno.

V rudniku »Kočegarki« tekmujejo med 
seboj sektorji in izmene, brigade in po
samezni delavci, kdo bo nakopal več 
premoga nad planom. Eden izmed šte
vilnih tekmovalcev, mojster prevmatič- 
nega kladiva Vasilij Šmatjko, bo skoraj 
končal tretjo letno normo. Pri doseganju 
visoke proizvodnje ne zaostajajo za njim 
Družin, Sevolev, Petrin, Nesmačni, Ko- 
lomljec in mnogi drugi rudarji. V pri
pravah za nova rudarska dela so se po
sebno izkazali brigadirji Alekseja Sirom- 
jatnikova, Ta brigada zaključi svoj me
sečni plan vedno osem do deset dni pred 
določenim rokom in ima precejšnje šte
vilo resnih tekmecev. Stotine rudarjev 
»Kočegarke« je že izpolnilo letne pro
izvodne norme in delajo na tem, da še 
višje dvignejo proizvodnjo, ker smatrajo 
svoje delo za svojo državljansko dolžnost. 
Strokovno najbolje usposobljeni rudarji 
dosezajo ne le po več norm, temveč svo
je bogate izkušnje prenašajo tudi na 
mlade rudarje-novince, ki jih navajajo 
na to, kako bi najlažje dosegli visoko 
proizvodnost dela pod zemljo.

Popravek
V zadnji številki »Delavske Enot

nosti« od 2. januarja 1948 je bila pod 
naslovom »Zaposlovalnice v Sloveniji« 
pomotoma vnesena zaposlovalnima pri 
sindikalnem svetu v Murski Soboti 
med tiste sindikalne svete, ki nimajo 
plačanih žaposlovalcev. Istotako sta bi
li vnešenj pomotoma tudi zaposloval 
tuci v Postojni in Solkanu.

Zaradi tega pojasnjujemo, tla bodo 
tflposlovalcl pri sindikalnih svetili v 
Murski Soboti, Solkanu in Postojni pla
čani tz sredstev odseka za zaposlitev 
tlelavcev pri Glavnem odboru Enotnih 
sindikatov Slovenije, Uredništvo.

Naloga fizkulturnih referentov sindikalnih forumov 
v zvezi s splošno telesno vzgojo

Dnevni kakor tudi drugi tisk je po
udaril sklepe IV. plenuma FlbAJ-a, 
predvsem pa plenarni setanek FISAJ-a, 
ki je bil 12. in 13. decembra v Beo
gradu. Težišče tega sestanka je bila 
splošna telesna vzgoja. Sprejeli so 
sklepe za leto 1948., v katerem bomo 
vključili v fizkulturno gibanje nove 
stotisoče delovnih ljudi, zlasti delav
ske in kmečke mladine ter ustvarili 
materialne pogoje za razvoj fizkulture 
in usposabljanje fizkulturnih kadrov.

O splošni telesni vzgoji smo pisali 
že v številki 48. »Delavske enotnosti«. 
Sindikalnim svetom smo poslali navo
dila v posebni okrožnici. Dostavili smo 
jim tudi referat tov. Branka Poliča, 
direktorja Državnega instituta za fiz- 
kulturo v Beogradu, o splošni telesni 
vzgoji. V sindikalnih fizkulturnih ak
tivih, ki delajo samostojno, bi morali 
po okrožnici št. 118 takoj formirati 
zbore inštruktorjev za splošno telesno 
vzgojo, ki jih tvorijo vodniki grup z 
desetarji oddelkov. Vsi drugi fizkul- 
turn.j aktivi, ki nimajo pogojev za sa
mostojno delo, se morajo še tesneje 
povezati s fizkulturnim društvom, mu 
pomagati in se tudi udeleževati sploš
ne telesne vzgoje. Tudi tu se je poka
zala slabost nekaterih fizkulturnih re
ferentov, da n liso kos svoji funkciji, da 
svojega dela ne obvladajo in da se 
razvija fizkultura mimo njih. Sindi
kalni sveti nam na okrožnici 118 an 
139 niso odgovorili in poročali, kako 
poteka organiziranje in kako se raz
vija splošna telesna vzgoja v njihovem 
območju.

V nekaterih podružnicah se splošna 
telesna vzgoja lepo razvija in so v 
tem pogledu dosegli lepe uspehe, o ka
terih pa podružnični fizkulturn; re
ferenti niso vedeli, kakor je to primer 
sindikalnega fizkulturnega aktiva pri 
Ljudski pravici v Ljubljani, v katerem 
se delaveci in nameščenci uspešno udej
stvujejo v splošni telesni vzgoji. Tudi 
sindikalni fizkulturni aktiv Mariborske 
tekstilne tovarne, ki ima svojo telo
vadnico in fiizkulturne potrebščine, je 
v tem pogledu dosegel zadovoljive 
uspehe, o katerih pa ni poročal.

Fizkulturno žiivljenjie ise uspešno 
razvija tudi na Jesenicah, kjer je v 
splošno telesno vzgojo vključenih nad 
700 članov, članic, mladincev in pio
nirjev. Največ uspehov pa so dosegli v 
Celju s svojo dobro mobilizacijsko 
taktiko. Organizirali so tečaj za vadi
telje, ki ga po seča 30 fizkulturnikov. 
Meseca marca bodo organizirali podo
ben tečaj tudi za okolico. Tudi v po
le du tekmovanja za fizkulturni znak 
eležijo lepe uspehe, saj so z ozirom 

na številčnost osvojenih značk na dru

gem mestu v Sloveniji. Med prijav
ljene! za značko v decembrskem roku 
je približno 80% delavcev. K tekmo
vanju za znak so se prijavili vsi vod
niki, kakor tudi nekateri upravniki 
podjetij, ki s svojim zgledom vključu
jejo v fizkulturno življenje še ostale. 
V teh podjetjih in ustanovah beležijo 
najboljše uspehe.

Na drugi strani pa vidimo, da v 
nekaterih krajih nimajo dovolj razu
mevanja za splošno telesno vzgojo- 
Takšen primer imamo v Trbovljah, 
kjer je udeležba pri splošni telesni 
vzgoji z ozirom na veliko zgoščenost 
delavstva v tem industrijskem bazenu, 
zelo nizka. Samo 40 fizkulturnikov red
no po seča ure splošne telesne vzgoja 
Kje tiči vzrok, da fizkultura v Trbov
ljah ne dosega tistih uspehov, ki bi 
jih morala? Vsekakor imajo v sindi
kalnem fizkulturnem društvu Rudar, 
kakor tudi v množičnih organizacijah 
relativno dovolj kadra, ako ga pri
merjamo s številom in kakovostjo v 
drugih republikah Samo, da ves ta 
kader nj vključen v delo; tako se tov. 
Ažman in tov. Faturjeva, fizknlturna 
učitelja na tamkajšnji šoli, še dosedaj 
nista vključila v zbor inštruktorjev zn 
splošno telesno vzgojo kljub dvakrat
nemu vabilu fizkulturnega društva.

Vsj fizkulturni referenti še niso pre
študirali referata tov. Poliča. Nekateri 
izmed njih so mnenja, da se splošna 
telesna vzgoja goji samo v telovadnici. 
Splošno vzgojo si predstavljajo kot ne
kakšno telovadbo. Iz referata pa je 
razvidno, da tvorijo fiizkulturo: telo
vadba, lahka atletika, igre, borbene 
vaje, predvojaška vzgoja in kulturno- 
prosvetno delo. V zimski sezoni bomo 
gojili splošno telesno vzgojo s smu
čanjem, sankanjem itd. ter drugimi 
fizkulturndmj športi, ki jih bomo ^iz
vajali v telovadnicah. Jedro splošne 
telesne vzgoje bo tvorila gimnastika, 
ki bo g svojimi metodami in bogastvom 
specialno sestavljenih vaj nudila* naj- 
solidnejišo osnovo za pravilno splošno 
telesno vzgojo.

Ne more biti vsestransko fizično 
vzgojen tisti fizkulturnik, ki ne zna 
plavati, smučati, skakati v višino in 
metati krogle, Začetnikmti pa je ne
mogoče, da bj obvladali vse te disci
pline, ker bi se morali samo spreha
jati iz ene športne panoge v drugo-

Zaradi važnosti splošne telesne 
vzgoje morajo člani sindikalnih orga
nizacij, predvsem pa sindikalni funk
cionarji, nuditi vso pomoč fizkultur
nim društvom za njihov uspešni raz
voj. Na ta način se bodo fizkulturniki 
pripravili na množične fizkulturne prih- 
reditve: cross, izlete, ljudske mnogo-
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boje, tekmovanje za fizkulturnj znak 
in druga tekmovanja v najvažnejših 
športnih panogah. Pouk za splošno te
lesno vzgojo bo postal podlaga in vir 
za množični razvoj in kakovostni dvig 
fizkulture. Sindikalne organizacije mo
rajo zato sodelovati pri ustvarjanju 
gmotnih pogojev: ureditev in vsestran
sko obvarovanje fizkulturnih objektov, 
popravilo dvoran in zaprtih prostorov, 
telovadišč, potrebnega inventarja in 
opreme. Odločno je treba napraviti 
konec večnemu izgovar janju, da ni po
gojev in možnosti za takšno fizkultur
no delo. Izkušnje z mladinske proge 
in zadn ji, vedno pogostejši primeri ure
ditve dvoran, preprostih terenov m 
objektov, uporabljanje krajevnih vi- 
rov ter sredstev za izdelavo fdzkultur- 
ne opreme itd. kažejo, kaj vse je mo
goče napraviti, če se pravilno razvi
jata delovni polet fizkulture, fizkul
turnikov ter fizkulturnih organizaciji 
če se takšne naloge pravilno zastavijo 
kot glavne.

Fizkulturni aktivi se morajo zaradi 
stvarne pomoči pri organiziranju sploš
ne telesne vzgoje čim tesneje pove
zati s fizkulturnimi društvi, kjer niso 
dani pogoji za samostojno delo.

Za uspešno izvajanje splošne te
lesne vzgoje naj večje sindikalne po
družnice, ki imajo za to pogoje, zgra
dijo manjša igrišča v bližini tovarne, 
kakor je to v Celju, kjer so se tri to
varne obvezale, da bodo letos med 
drugim zgradile tudi tri manjša igrišča 
pri tovarni.

Pri popularizaciji splošne telesne 
vzgoje se bomo posluževali raznih pro
pagandnih sredstev, zlasti sten časa, 
predavanj, razpravljanj itd-; fizkultur
ni aktivi in društva pa bodo organizi
rali tudi akademije in s tem popula
rizirali splošno telesno vzgojo, kakor 
bodo to organizirali 10. t. m. v Novem 
mestu.

Za čim uspešnejše delo splošne te
lesne vzgoje pa morajo vsi sindikalni 
fizkulturni referenti v zborih inštruk
torjev oziroma odborih za splošno te
lesno vzgojo, kjer bodo poleg drugega 
odgovarjali tudi za številčno udeležbo 
članov sindikatov v splošni telesni 
vzgoji, pomagati pri reševanju pro
blemov tistih podružnic, kjer se fiz
kulturno življenje še nj dvignilo na 
zadovoljivo višino.

Za številčno udeležbo in redno obi
skovanje splošne telesne vzgoje v do
ločenem kraju pa odgovarja zanjo po
leg fizkulturnega referenta sindikalne 
podružnice alj sindikalnega sveta tudi 
upravni odbor teh forumov, ki bo mo
ral-o svojtili uspehih alj neuspehih ter 
problematiki poročati GO ESS.

Kim Ir-Sen
VODITELJ KOREJSKIH PARTIZANOV

divizija. Vzpostavil je zvezo s kitajsko 
marodno-r evolucionamo armado, e katero 
so vršili skupne akcije.

Nova taktika
Kim Ir-Sen si je pridobil slavo v 

borbi proti Japoncem. Postal je vodja 
korejskih partizanov, Njegov odred, ki je 
v začetku štel vsega 30 borcev, je v teku 
nekaj let zrast el v pravo partizansko ar
mado, ki je štela 100.000 vojakov, Ime 
Kim Ir-Sena je ovenčano s slavo in je 
priljubljeno med ljudstvom, saj je znano 
vsakemu Korejcu,

Kim Ir-Sen ima danes 36 let. Njegovo 
nenavadno življenje in borba so ga na
pravili za junaka narodne pesmi,

Kim Ir-Sen se je rodil leta 1912. v 
vasi Man-Gin-Di, tri leta potem, ko so 
Korejo okupirali Japonci. Njegov oče je 
bil vaški učitelj in revolucionar. Leta 
1916. je odšel v Šanghaj, kjer se je po
vezal z organizacijo Kuk Min Hve (na
cionalna liga), Po povratku je ustanovil 
ilegalno organizacijo v Phemjanu, Japon
ska policija ga je kmalu ujela. Vrgli so 
ga v ječo, kjer je ostal do leta 1918,; 
potem je zbežal v Mandžurijo, kmalu pa 
se je vrnil in se udeležil znanega upora 
leta 1919. Tedaj so ga ponovno ujeli. Ko 
je bil izpuščen iz zapora, je odšel v 
Mandžurijo k svoji družini, vendar je 
kmalu umrl, izčrpan od posledic bolezni 
in ječ.

Kim Ir-Sen pripoveduje, da je v svo
jem življenju preživel pri očetu samo 
nekaj mesecev. Toda za Vselej si je za
pomnil besede, ki jih je cesto ponavljal 
v izgnanstvu; »človek brez domovine je 
podoben psu-brezdomcu«.

Sestanek v gozdu
Ko so Japonci zasužnjili Mandžurijo, 

so korejskim ubežnikom zopet pretila 
preganjanja in zapori. Po mandžurskih 
mestih in vaseh je zavladalo nasilje, 
sp ion až a in podkupovanje, Policija je pa
zila na vsako korejsko hišo. Tudi naj
vztrajnejši borci so izgubljali borbenost.

V tem času je bil Kim Ir-Sen sekre
tar Komsomola Vzhodne Mandžurije. S 
svojimi 30 tovariši je organiziral prvi 
partizanski odred. Čujmo, kaj o tem pri
poveduje An-Gir, eden najboljših Kim Ir- 
Senovifa vojnih tovariševi

»Ljudje so se zbrali v neprehodnem 
gozdu, pozimi pri ognju, Kim Ir-Sen je 
dejal:

»Bežati pred Japonci ni nikakršen 
način borbe, Tisti, ki je pobegnil v Man
džurijo, ve, da so Japonci prišli tudi sem. 
To pomeni, da je treba Japonce od tu 
pognati. Za borbo pa je potrebno orožje 
in glejte, kako ga bomo nabavili: sku
pinice od dveh do treh ljudi bodo napa
dale oborožene vojake in policaje, Spa
hi j e imajo starinske puške s kremenom: 
odvzeli jim jih bomo. Če bo orožje, bo 
udi moč.«

Tako je govoril Kim Ir-Sen, ki takrat 
še ni izpolnil 20 let

Kdo bo zaplenil prvo strojnico?
Kim Ir-Sen je razdelil svoj odred v 

nekaj manjših skupin. Postavil je koman
dante in določil sektorje za borbeno 
akcijo vsake posamezne skupine, Začel je 
izvrševati svojo nalogo. Borci, ki so bili 
oblečeni v kmečke obleke in oboroženi 
s kitajskimi kosami na dolgih ročajih, so 
hodili po mandžurskih cestah od vasi do 
vasi. Napadali so japonske policaje in 
vojake, jih ubijali ter jim odvzemali 
orožje. Ni se jim bilo težko skrivati, kajti 
ljudstvo je sovražilo Japonce in poma
galo partizanom.

Ko je Kim Ir-Sen po dveh mesecih 
zbral v gozdu pri Vancinu komandante 
na posvetovanje, so mu sporočili: vsaka 
skupina razpolaga z dvema do tremi re
volverji in puškami na kremen, posa
mezniki pa imajo tudi moderne vojaške 
puške. Kim Ir-Sen je uvidel, da je prišel 
čas za resne ukrepe, Odločili so se, da 
bodo izza grmovja napadali japonske ka
zenske ekspedicije. Navadno so se te 
ekspedicije sestajale iz 10 do 15 dobro 
oboroženih vojakov, pod vodstvom ofi
cirja.

Akcija je odlično uspela. Dobro po
znanje okolice je partizanom omogočilo, 
da so napadali sovražnika popolnoma ne
nadoma. Nekaj japonskih odredov je bilo 
popolnoma uničenih, Partizani so dobili 
orožje, m uničijo in uniforme. Prebival
stvo je navdušeno pričakovalo Kiim Ir- 
Senove ljudi. Čeprav so bili mandžurski 
kmetje zelo revni, so vendar rade volje 
oskrbovali borce z življenjskimi potreb
ščinami. V vsaki vasi so partizani lahko 
dobili zatočišče in počitek Vsak kmet- 
Korejec ali Kitajec je bil takoj priprav
ljen postati Kim Ir-Setiov Vodnik, pomoč
nik ali izvidnik.

Ko so Se partizani pripravljali na 
svojo drugo akcijo, so zvedeli, da ima 
japonski odred eno strojnico, do čim Kim 
Ir-Sen ni imel še nobene Pred bitko je 
Kim Ir-Sen rekel partizanom:

»Tisti, ki bo zaplenil strojnico, bo tu
di njen lastnik. Postal bo prvi častni 
mitraljezec našega odreda.«

Japonci so bili obkoljeni, začela se je 
krvava borba, prsi ob prsi. In ko je bit
ka dosegla višek, so videli, da je zaple
nil strojnico sam Kim Ir-Sen.

Od takrat so partizani imenovali ja
ponske kazenske odrede »odrede za pre
skrbo z orožjem«.

Partizanska divizija
Skupine korejskih partizanov so se 

leta 1934. združile V prvo partizansko di
vizijo pod komando Kim lr-Sena, Parti
zani in prebivalstvo je videlo v njem ne 
samo genialnega komandanta, ampak 
tudi pravega revolucionarja in vodjo, ki 
je ljudem v najtežjih trenutkih kazal pot 
Organiziral je sile odpora, ki so pozneje 
postale disciplinirana, dobro oborožena

Kim Ir-Senovi odredi, ki so jih se
stavljali najhrabrejši in najvztrajnejši 
ljudje, 60 začeli napadati večje japonske 
garnizije in so se po kratkih bojih vra
čali v hribe. Partizani so odnašali e seboj 
zaloge municije in življenjskih potreb
ščin. Pod pritiskom japonskih sil so iz
igravali umik, a umikali so se le med 
streljanjem. Če bi Japonci začeli z za
sledovanjem, bi jih zadaj zadel udarec 
glavnih Kim Ir-Senovih sil. V gozdnih in 
hribovitih predelih se je vse bolj zože
val partizanski obroč okoli njih.

Toda Kim tr-Senove akcije se niso 
omejevale samo na to Nepričakovan in 
silen udarec jih je doletel prav tam, kjer 
so ga Japonci najmanj pričakovali: parti
zani so napadali na samem korejskem 
ozemlju.

Korejska zastava in korejska pesem
Napad je bil prav tako hraber, kakor 

nepričakovan. Izbrani odred partizanov 
s Kim Ir-Senom na čelu se je po nekaj
dnevnem maršu po skrivnih stezicah pri
bližal mandžursko-korejski meji, na ob
močju korejskega mesta Hesandina. Ob 
jutranjem svitu so partizani vpadli v me
sto, V ogorčeni bitki so uničili celoten 
japonski garnizon Partizani so osvojili 
mesto in postali gospodarji položaja. Za
plenili so strojnice, puške, minometalce 
in municiijo ter uničili vojni plen, ki ga 
niso mogli vzeti e seboj Toda največji 
vojaški uspeh ni bil v številu trofej in 
mrtvih Japoncev; tudi politični pomen te 
operacije je bil ogromen. Tega se je naj
bolj zavedal Kim Ir-Sen.

Po bitki je Kim Ir-Sen razvrstil svoj 
odred in marširal z njim po glavnih uli
cah Hesandina. Borci so peli korejsko 
partizansko pesem, ki je bila sestavljena 
v njihovi diviziji, Kim Ir-Sen je korakal 
z razvito zastavo na čelu odreda. V ti
stem času so na Koreji celo v osnovnih 
šolah morali govoriti samo japonsko. Če 
bi kdo med odmorom kar koli govoril v 
korejskem jeziku,, bi bil takoj izključen 
iz šole. Korejci so bili prisiljeni, da so 
spremenili svoja rodbinska imena — v 
japonska. V prodajalnah niso smeli pro
dajati blaga tistim kupcem, ki so ga za
htevali v korejščini. Korejcem so pre
povedali, da bi. govorili, pisali in č it ali v 
svojem jeziku, zahtevali so od njih, da 
pozabijo svojo zgodovino: Japonci so na- 
živali Korejo »Polotok«, da bi Korejci po
zabili, kako se imenuje njihova domovina. 
In glej, našel se je neki Korejec, ki je 
sredi belega dne, pred očmi vsega prebi
valstva napadel e svojim korejskim od
redom Japonce in jih uničil. Vsi so vi
deli korejsko zastavo v rokah tega člo
veka. vsi so slišali borbeno pesem v sve
dra, koreiskem ieziku

Kim fr "'er -- bil f a k r r1 star 25 let. 
Ljudstvo ga je imenovalo general Kim 
Ir-Sen«.
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ZGODOVINA PAPIRJA
Kitajci iznajditelji papirja

Se preden je pergament izrinil iz upo
rabe papirus (močvirno rastlino, katere 
liste so Egipčani uporabljali za pisanje), 
se je pojavila nova snov, ki je zaradi 
svoje cenenosti in dobre uporabljivosti 
hitro nadkrilila pergament: to je bil pa
pir, ki je tako povezan z življenjem kul
turnega človeka, da mu je postal nepo
grešljiv.

Okoli tisoč let pred tem, ko se je po
javil papir v Evropi, so ga že izdelo
vali Kitajci; iznašel ga je okrog sto let 
pred našim štetjem, a po mnenju neka
terih zgodovinarjev tri stoletja poprej, 
ravnatelj carske tovarne orožja, manda
rin Tsaj Lun, k čemur so ga prisilili či
sto gospodarski razlogi, kajti svila, na 
katero so Kitajci tedaj pisali, je bila pre
draga, zato je bilo treba iznajti neko ce
nejšo snov za pisanje.

Še več; obstaja celo neka stara ki
tajska legenda, katera povezuje to ogrom
no iznajdbo z velikim, prav katastrofal
nim nezadovoljstvom, kitajskega naroda. 
Legenda pripoveduje, da so imeli nesreč
ni Kitajci v III, stoletju pred našo ero 
na oblasti zelo silnega in verjetno zelo 
nespametnega carja Šilmangtia, ki je s 
svojo nespametno in protiljudsko politiko 
izzval soglasno in zelo ostro kritiko vseh 
tedanjih kitajskih književnikov, filozofov 
in pesnikov Da bi se jim maščeval, je 
ukazal, da morajo zbrati vse knjige tedaj 
že zelo bogate kitajske literature — in 
Kitajska je bila najkulturnejša država 
tiste dobe — in jih zažgati. Ko so spre
videli vso tragedijo tega nespametnega 
in barbarskega carskega ukaza, — so 
pisatelji v želji, da bi za bodoča potom
stva ohranili dela kitajske literature z 
vsem ognjem kulturnih delavcev začeli 
literaturo obnavljati in so vztrajali na 
tem, da bi obnovili vse uničene dele po 
spominu.

V začetku so pisali na svilo, kakor 
do tedaj, ker pa so potrebe iz dneva v 
dan rastle, je samo od sebe nastalo vpra
šanje iznajdbe cenejše snovi za pisanje 
in takrat se je tega posla lotil mojster 
Tsaj Lun.

Tsaj Lun je torej prvi prišel na mi
sel in to 123 let pred našim štetjem, da 
je v kamnitem mlinu zmlel svilene bube, 
iz katerih je prej ostranil svileno predi
vo, trave, bambusova vlakna, stare ribi
ške mreže, riževo slamo in razne stare 
cunje; iz te snovi je s pomočjo vode in 
apnenega luga napravil kašo. To kašo je 
položil na četverooglata sita, ki so bila 
narejena iz tankega bambusovega protja 
in svilenih vlaken, — nato pa je z meha
ničnim gibanjem tega sita, tako kakor 
naše gospodinje sejejo moko, razprostiral 
snov enakomerno po celem situ. Na ta 
način so se vlakna prepletala, voda pa 
je pronicala skozi sito. Tako je dobil su
rov list papirja, ki ga je zelo pazljivo 
odstranil od sita, ga položil na posebne 
deske in potem posušil na soncu;' Potem 
je svežnje takšnih listov stiskal v lese
nih stiskalnicah, ki so jih namazalLz le
pilom, nato pa izgladil s slonokoščenim 
gladilom.

Ta preprosti način pridobivanja pa
pirja se je obdržal na Kitajskem celo 
do današnjih dni, čeprav so Kitajci s 
svojim iznajditeljskim darom in neskonč
nim potrpljenjem to obrt tako izpopol
nili, da s posameznimi vrstami njihovega 
papirja še danes, navzlic visoki ceni, ne 
morejo konkurirati na svetovnem tržišču 
niti najfinejši proizvodi sodobne tehnič
ne izdelave naših najmodernejših tovarn. 
Ta kitajski papir je nenadomestljiv za 
razne izredne namene, kahkor n. pr. za 
luksuzne umetniške mape, (lesoreze, ba
kroreze in podobno), kakor tudi za razne 
književne izdaje, recimo manjše zbirke 
pesmi. Kitajski papir je tudi zelo odpo
ren napram zobu časa. Mnogo tega pa
pirja iz davnih časov se je ohranilo tudi 
do današnjih dni. Pred kratkim časom so 
odkrili v neki tibeški puščavi pri Lo 
Nori večje množine takega papirja, ki se 
danes smatrajo za najstarejše, kar se 
jih je ohranilo. , , . .

Skrivnost izdelave papirja so tvitajci 
zelo ljubosumno čuvali in uspelo jim je, 
da so jo prikrivali polnih šest stoletij. 
Okoli leta 610. so zvedeli za to skrivnost 
Japonci in tako je ta umetnost prešla 
tudi na Korejo in Japonsko.

Japonci so proizvajali papir v glav
nem na isti način, kakor Kitajci, samo, 
da so za njegovo proizvodnjo začeli upo
rabljati tudi druge snovi, v prvi vrsti 
skorjo nekega posebnega murvinega dre
vesa, ki so jo razkrajali v navadnem pe- 
pelnem lugu. Znani japonski papir, ki se 
poleg kitajskega smatra kot najboljši na 
svetu, se še danes v glavnem izdeluje na 
način, ki je podoben prastaremu in iz 
istih snovi, samo, da je njegova cena ta
ko visoka, da sploh ne more biti govora 
o tem, da bi mogel konkurirati na stro
je izdelanemu papiriu. Ročno izdelani pa
pirji so vedno izredno trdni in odporni 
ter imajo vdelano ime delavnice, ki jih 
je izdelala, v obliki vodnega znaka.

ARABCI SO PRENESLI 
SKRIVNOST V EVROPO

Toda leta 751., ko so Kitajci z orož
jem napadli Arabce, je Arabcem uspelo 
ne samo napad odbiti, temveč so po 
zmagoslavnem vojnem pohodu zavzeli 
mesto Samarkand (današnjo Buharo) v 
Uzbekistanu v osrednji Aziji — in tukaj 
so prišli do skrivnosti izdelave papirja. 
Domnevajo, da so Arabci odpeljali med 
ujetniki s seboj tudi nekaj takih, ki so 
vedeli za skrivnost izdelave papirja rn 
ki so jo pozneje izdali, da bi tako olaj
šali svoj težki položaj ujetnika.

V tistem času se je začel.a arabska 
proizvodnja papirja, ki se je hitro razši
rila po vsej arabski državi. Do današnjih 
dni se je ohranilo nekaj rokopisov, za 
katere so učeniaki zanesljivo ugotovili 
da izhajajo iz devetega stoletja. Rezul
tati kemične analize so pokazali, da so 
bile glavna snov za izd.elavo papirja v 
arabskih delavnicah stare lanene; cunje.

Čez nekaj časa so začeli Arabci uporab
ljati v ta namen tudi lan, ki ga je mno
go v Horasanu, in druge vlaknate rast
line, Domnevajo, da so bombaž sicer 
uporabljali v ta namen, toda v zelo majh
nih količinah. Ohranjeni primeri tega pa
pirja iz vzhodnih delavnic imajo še da
nes zelo trdno in solidno strukturo in 
zelo dobro površino.

Arabcem je uspelo, da so skrivnost iz
delave papirja ohranili štiri stoletja in ga 
zelo drago prodajali kot svoj proizvod 
kakor so to napravili z dišečimi olji, po
prom in papriko. Tudi sama proizvodnja 
papirja se je pri Arabcih zelo cenila, z 
njo so se ukvarjali samo učeni ljudje: 
sodniki, pisarji, učitelji, duhovniki, znan
stveniki in književniki — in ti so proces 
prozvodnje papirja čuvali, kakor največjo 
skrivnost.
RAZVOJ PROIZVODNJE PAPIRJA 

V EVROPI
S svojimi mnogoštevilnimi vojnimi po

hodi, ki so jih Arabci podvzemali v na
slednjih stoletjih po južni Evropi, so ta 
izum celo proti svoji volji razširili na 
Grčijo, Italijo in Španijo. Na vseh teh 
ozemljih so kmalu začeli proizvajati pa
pir na isti način kakor Arabci — z roko. 
Ohranilo se je zgodovinsko poročilo, da 

j je še bizantinska carica Irena (780—802) 
uporabljala papir; a najstarejši papir z 
grškimi teksti, ki so se ohranili do da
našnjih dni, izhaja iz 8. stoletja.

Minulo je torej okoli 12. stoletij, pre
den je proizvodnja papirja prodrla iz 
Kitajske v Evropo.

V Rusiji se je začela ročna izdelava 
papirja v XVI. stoletju, a leta 1807. se 
je začela industrijska proizvodnja. V te
ku 90 let, t. j. od leta 1825. do 1914. se 
je dvignila proizvodnja papirja od 5800 
na 408.000 ton letno.

V naši državi je začel delati prvi mlin 
za papir v Goričanah v Sloveniji, v za
četku XVI. stoletja. Kmalu potem, sredi 
istega stoletja, je začel delati tudi drugi 
— in to na Fužinah pri Ljubljani, sredi 
XVII. stoletja in skoraj istočasno tudi v 
Vevčah, kjer so mlin za barve spremenili 
v mlin za papir. Sredi 18. stoletja je ste
kel še en mlin za papir — v Radečah pri 
Zidanem mostu in znano je, da je sredi 
17. stoletja obstajal še en mlin za papir 
blizu Novega mesta. Naša prva sodobna 
papirnica je bila ustanovljena na Sušaku 
leta 1880.

Rjav papir so začeli proizvajati okoli 
leta 1570., a papir za vpijanje, (pivnike) 
sto let poprej okoli leta 1465.

RAZVOJ PROIZVODNJE 
PO 17, STOLETJU

Ko je prišel papir v Evropo, je začel 
le polagoma izpodrivati pergament in če
prav je bil pergament zelo drag, se je 
bila ostra borba, preden je papir popol
noma prevladal v znaistvenih delavnicah, 
cerkvenih prepisovalnicah in na tržišču. 
Res, da je bil pergament zelo drag, toda 
papir je bil v začetku slabe kakovosti in 
slabo uporabljiv. Pergament se je kot 
odločilen in odporen material kljub te
mu, da je bil drag, obdržal, lahko reče
mo skoraj do današnjih dni in to zlasti 
za posebna dela, kakor n. pr. povelja, 
diplome, važne državne pogodbe in po
sebno dragocena književna izdanja. V 
novejšem času proizvajajo tudi v indu
striji posebno trdne vrste papirja, ki ima
jo več lastnosti pravega pergamenta in 
ki se tudi tako imenujejo.

Čim so prešli na tovarniško izdelavo 
papirja, se je ne le povečala njegova pro
izvodnja, ampak je postal tudi neprimer
no cenejši. Ogromne količine papirja so 
se hitro potem nagrmadile v Evropi. Ne
ki znani meščanski zgodovinar je dejal, 
ko je govoril o tem vprašanju:. »Niti naj
manj ne pretiravamo, če pravimo, da se 
mora Evropa prav papirju zahvaliti za 
svoj preporod .. . Namesto samo drobnih 
kapljic, ki so padale le na posameznike, 
se je to znanstveno življenje spremenilo 
v široko in hitro reko, ki je prinesla s 
seboj tudi vse več tisoč in sto tisoč ra
zumnikov.«

POMANJKLJIVOSTI 
SODOBNEGA PAPIRJA

Čeprav bi mislili, da predstavlja naš 
sodobni papir, ki je prešel skozi toliko 
stopenj razvoja, pravcato popolnost, ima 
še vedno eno veliko slabost, zelo je iz
postavljen vplivu »zoba časa« — kar po
meni, da sčasoma brezpogojno propada. 
Vsak izmed nas ima priliko, da pogleda 
star časopis, ki je star samo nekaj deset
letij in se prepriča, da je papir že poru
menel, krhek in nagnjen k razpadanju. 
Pred kratkim sem nekje čital, da je neki 
kemik izračunal, da bodo največ čez pet 
sto let vse naše današnje knjige propad
le, da o časopisih niti ne govorim in da 
se bodo spremenile v prah, ki je podo
ben pepelu.

Zaradi tega že danes v številnih kul
turnih državah tiskajo po nekaj izvodov 
časopisov na posebej izdelanem finem 
papirju — za muzeje.

Dopisi iz naših tovarn in ustanov
Kjer sta zavednost in volja do dela 

močnejši od težav, tam je plan izpolnjen
in presežen

IZ PODRUŽNICE ARMIJSKEGA ORTOPEDSKEGA ZAVODA
Začetkom 1947. leta so stale pred na

mi velike naloge. Čut in razumevanje do 
naših tovarišev invalidov je dalo naše
mu delu zagon, saj smo vedeli, da pri
čakujejo pomoči edino le od nas in da 
jim le naš zavod lahko pomaga, da se 
čim prej vključijo v delovni proces in 
v skupno borbo za plan, V prvem pol
letju smo prevzeli obvezo za izdelavo 
vseh ortopedskih pripomočkov, tudi za 
invalide dela od DZSZ, kar je v veliki 
meri povečalo naše naloge, A dela se 
nismo ustrašili.

Toda sredi leta plana, kljub odločni 
volji delavstva, nismo in nismo mogli 
doseči. Upravni odbor sindikalne po
družnice je s pomočjo sodelovanja vseh 
članov pričel resno proučevati vzroke, 
ki jih je tudi kmalu odkril. Prvo napako 
je delala uprava, ki ni vodila nobene 
evidence o dnevni proizvodnji in dnev
nem izvrševanju plana. Drugo napako je 
zagrešil sindikat, ki ni resno pristopil k 
uvajanju norm. Tretja pomanjkljivost je 
bila tehničnega značaja: zaradi povečane 
proizvodnje je postalo vprašanje delov
nih prostorov resen problem, transmisij- 
ski pogon strojev je bilo ptrebno preure
diti na posamezen pogon z vgraditvijo 
posameznih motorjev. Če smo hoteli na 
izpolnitev plana samo pomisliti, potem 
smo morali takoj prijeti tudi za delo in 
odpraviti vse tri pomanjkljivosti.

V mesecu septembru smo dobili no
vega upravnika in skupna skrb in pri
zadevanje je še bolj učvrstila povezanost 
med upravo in sindikatom. Dnevna evi

denca in postopno uvajanje norm je že 
prvi mesec izboljšalo proizvodnjo, nere
šeno vprašanje prostorov pa je še vedno 
oviralo vsako pospešeno delo. Zato je 
delovni kolektiv na množičnem sestanku 
meseca septembra sprejel obvezo, da bo
do to nalogo s pomočjo prostovoljnega 
dela in nadur do konca meseca uredili. 
Skupina mehanikov se je obvezala, da 
bo vgradila k posameznim strojem mo
torje, ostali delovni kolektiv je prevzel 
druge naloge in do roka smo obvezo 
polno izpolnili, ne da bi trpela proizvod
nja, nasprotno, v prejšnjem mesecu smo 
jo dvignili za 11%,

V tej akciji so se najbolj izkazali 
tov. Žirovnik Franc, mehanik, Bardorfer 
Srečko, kovinostrugar, Magdič Matija, 
železostrugar, Pavlin Janez, mizar.

Kljub tem uspehom je uspešni izvr
šitvi plana še vedno grozila nevarnost. 
Pristopili smo k individualnim obvezam, 
prav tako pa tudi k tekmovanju med po
sameznimi oddelki, kar je dnevno dvi
galo proizvodnjo,

21. novembra je bil naš trud popla
čan, Izvršili smo plan 40 dni pred ro
kom in 7 tovarišev je bilo proglašenih 
za udarnike. Delovni polet se po tej 
zmagi ni zmanjšal, nasprotno, uspeh nas 
je vzpodbudil le še k večjemu poletu. 
Najbolj pa moramo pohvaliti invalide,, ki 
so zaposleni v našem zavodu, prav ti so 
pokazali največ požrtvovalnosti pri iz
polnjevanju plana in obvez in prav njim 
gre tudi velik del hvale za to, da smo 
danes za 35% dvignili naš plan.

POSTAJA IN PODRUŽNICA ŽELEZNIČARJEV V ZAGORJU 
NISTA PRISTOPILI K IZBOLJŠANJU TEHNIČNO-HIGIENSKE

ZAŠČITE DELA
Tako je izjavil zastopnik podružnice 

železničarjev v Zagorju na plenumu tam
kajšnjega KSS-a, ki se je vršil v de
cembru.

Ker je v svojih poročilih o delu po
družnice omenjal še več nedostatkov in 
napak, me je stvar zanimala in s pred
sednikom KSS-a Zagorje tov. Bazeljem 
Ivanom sva nekaj dni nato obiskala po
družnico.

Podružnični odbor, zlasti nekaj od
bornikov, je zelo agilen, nima pa pri 
svojem delu nobenih vidnih uspehov, 
kajti o kakšnem sodelovanju z upravo 
postaje sploh ni govora. Že iz prvih po
govorov z delavci na postaji se vidi, da 
živijo tu nekako »po starem«.

To naju niti ni začudilo, kajti sličen 
pojav sva pričakovala, ko sva nekoliko 
prej zvedela, s kakšnim izgovorom za
pušča šef postaje progovne sekcije se
stanek, na katerem naj bi se podružnič
ni odbor in on pogovorili o delu na po
staji, o odnosih do dela in drugih pro
blemih vsega delovnega kolektiva. Eno
stavno je izjavil, da nima on, šef pro
govne sekcije, prav ničesar, o čemer naj 
bi se razgovarjal s podružnico.

To je ena napaka, druga pa je ta, da 
se tudi podružnica ne zanima preveč za 
svoje tajništvo, da bi iskala pri njem po
moči, tajnik sam pa tudi ne vodi dovolj 
skrbi za podružnico. Za obojno je naj
boljši dokaz to, da sam predsednik 
upravnega odbora podružnice niti ne ve, 
kako se piše tajnik njegove Zveze.

Ker me je zanimalo, kaj so v podruž
nici storili za tehnično-higienske izbolj
šave, sva stopila s predsednikom KSS-a 
in tajnikom podružnice v pisarno šefa 
progovne sekcije. Pomočnik šefa nas je 
kaj začudeno gledal in na vprašanje, kaj 
so podvzeli, začudeno vprašal, kaj je 
prav za prav ta akcija. Njemu stvar 
sploh ni bila znana, kar je slabo spri
čevalo ne samo zanj, temveč tudi za po
družnico, ki ni storila ničesar, da bi 
vzbudila vsaj pozornost za to akcijo, kaj 
šele, da bi našla sodelovanje in pomoč 
pri uspešni izvedbi akcije.

Zanimale so nas stvari, ki bi jih na 
postaji morali imeti, pa jih nikjer ni 
bilo. Niti omarice za prvo pomoč in kar 
je še bolj klavrno — niti nosilnic za pre
nos bolnikov nimajo. Ko si je pred dnevi 
nek delavec pri delu zlomil nogo, tako

so povedali delavci, so morali po nosil
nico k sosednjemu obratu apnenice. Iz
govor, zakaj jih nimajo v podružnici, je 
kaj enostaven — ni kredita!

Pisarna v skladišču pa je najbolj ža
losten primer zanikrnosti, tako podruž
nice, kakor tudi uprave. V mali zakajeni, 
že dolgo nepobeljeni sobici se stiskajo 
štirje tovariši za mizami, ki so si jih 
zbili sami iz desk. Okna in vrata so ta
ka, da ni prav nič potrebna ventilacija, 
razpoke so tako velike, da lahko pori
nemo vanje roke, šipe pa deloma tudi 
manjkajo. Ker smo v januarju, se tova
riši, ki delajo tu, upravičeno boje, kako 
bo, ko bo pritisnil mraz, ter po izjavah 
tovariša šefa ne morejo za tak primer 
pričakovati nikake izboljšave, saj ni kre
dita! Torej, kredita ni, sta pa dva mi
zarja v službi progovne sekcije, pa ven
dar niso popravljena niti vrata niti okna!

Pogled v prometno pisarno nas je 
spomnil temnih dni med okupacijo in 
stroge zatemnitve, kajti veliko število 
žarnic v tem prostoru sploh ne gori, ti
ste pa, ki dajejo vsaj malo svetlobe, so 
le 10 svečne. V stranišču pa je zaradi 
pomanjkanja kredita, kakor smo zvedeli, 
popolna zatemnitev. Ne vem v koliko se 
lahko pri vsaki stvari izgovarjajo na kre
dit, ki ga ni. Po tem, kar so nam po
vedali železničarji, bi mnogo bolj upra
vičeno dejali, da ni nikake volje za to, 
da bi se kaj izboljšalo. Železničarji so 
nam povedali, da so ob priliki čiščenja 
in beljenja postaje imeli plan, da naj bo 
to delo opravljeno do 23. oktobra. Zi
darji so bili gotovi z delom do 19. ok
tobra. Na stranišču so še sedaj zama
zane vse šipe z apnom in izgloda, kot 
da so z beljenjem šele sedaj končali. Kaj 
mislite, ali tudi za to, da bi se očistila 
okna, ni kredita?!

Take in še druge stvari lahko vidimo 
na postaji Zagorje, a podružnica o akciji 
za tehnično-higiensko zaščito ni imela 
česa poročati in uprava zanjo niti ni ve
dela.

Jasno je, da se take stvari v bodoče 
ne smejo več ponavljati. Če bo podruž
nica pravilno nastopila, bo našla prav 
gotovo odziv tudi pri upravi, vsekakor 
pa bi moralo tudi tajništvo Zveze neko
liko bolj zasledovati življenje v šibkej
ših podružnicah, da se taki primeri ne 
bi ponavljali. Kamnik.

Uspehi tehnično-higienske zaščite dela
V EDINIC6H ŽELEZNIŠKE DIREKCIJE

Najvažnejša naloga v akciji za teh
nično-higiensko zaščito dela je ta, da 
ustvari pogoje, kjer bo slednji delavec 
delal brez nevarnosti za svoje življenje 
in zdravje. V času te akcije je Zveza 
ZZPDNJ s pomočjo inšpekcije dela in 
Glavne direkcije eksploatacije železnic 
organizirala kratek tečaj, na katerem so 
prejeli delavski inšpektorji podrobna na
vodila za svoje delo. To so bili prvi ko
raki za živahno akcijo, ki se je razvila 
nato po vseh progah naše direkcije za 
izboljšanje pogojev dela. V nekaterih edi- 
nicah so sodelovali pri akciji celotni 
delovni kolektivi od upravnika do po
slednjega delavca.

Najbolj požrtvovalno je pristopila k 
delu za izboljšanje delavske zaščite ku- 
rilniška delavnica Šiška. Komisija za za
ščito dela je dvanajstkrat pregledala vso 
delavnico, organizirala je vse, kar je po
trebno za prvo pomoč, nabavila več 
skrinjic s potrebnim materialom za pri
mere pomoči v nesrečah in izvežbala v 
posebnem tečaju 15 tovarišev za dajanje 
prve pomoči. Uredili so kopalnice, name
stili po delavnicah in pisarnah pljuvalni
ke, ventilatorje in namestili, kjer je bilo 
to potrebno, pasti za podgane. Delavcem 
so razdelili varnostna očala, azbestne 
rokavice in usnjene ščetke za roke. Za

vajence je komisija uredila higienične 
šolske prostore ter zavarovala vse pro
store pred mrazom s tem, da so popra
vili vsa okna in vrata.

Člani delovnega kolektiva so se za 
toliko skrb oddolžili z vestnim in po
žrtvovalnim delom ter so že pred rokom 
izpolnili planske naloge za leto 1947. Šte
vilo obolenj pa se je znižalo od 8;5% na 
5.4%.

Za kurilnico Ljub-ljana-Šiška pa ne za
ostaja sekcija Ptuj, ki je že v novembru 
izpolnila svoj letni plan, število obolenj 
pa je znižala od 4.4% na 1.2%. Njihov 
tekmec je kurilnica Maribor.

Ker smo navedli nekaj najboljših edi- 
nic, navajamo še delovne kolektive, kjer 
se niso v do voljni meri zavedali važnosti 
tehnično-higienske zaščite. Med prvimi, 
ki niso poskrbeli dovolj za higiensko- 
tehnično zaščito, so: impregnacija Hoče, 
Delavnica Maribor in sekcija Novo me
sto, kjer se je število obolelih celo zvi
šalo od marca s 7.4% do novembra na 
16.3%! Takih primerov je še več.

Ti delovni kolektivi se bodo morali 
pridružiti tistim, ki so s svojim delom 
dokazali, da je petletni plan v resnici 
mogoče doseči le z zdravimi ljudmi, ki 
z veseljem prihajajo na svoja delovna 
mesta, Zupančič Stane,

NAPOVEDALI SMO 
PRVOMAJSKO TEKMOVANJE

Naše delo v .1 1948, mora biti usmer
jeno tako, da se bomo izognili vsem na
pakam, ki so ovirale dosedanje delo. Te
meljita izvedba dnevnih, tedenskih is 
mesečnih operativnih planov, tekmovanje 
med stavbišči in upravami, strokovna is 
politična predavanja, sodelovanje sindi
kalne podružnice z upravo — vse to nas 
bo pomagalo, da bomo pravilno izvedli 
naše naloge v tem letu.

Prav zaradi tega napoveduje podruž
nica pri Upravi voda, Ptuj, tekmovanje 
Glavni upravi regulacije rek in meliora
cije ter Upravi za regulacije in meliora
cije v Ljubljani.

Tekmovanje se je pričelo 1. januarja 
in bo trajalo do 28. aprila, da bomo dne 
1. maja že lahko objavili rezultate tek
movanja, ki obsega več točk. Tekmoval
na komisija bo določila za zmagovalca 
tisti kolektiv, ki bo dosegel najvišji 
odstotek pri izvedbi plana, normiranega 
dela, doseženih norm, pri prekoračenju 
norm, organiziranju članov sindikata, pri 
zbiranju naročnikov za »Delavsko enot
nost« in pri udeležbi na sindikalnih se
stankih. Pri tekmovanju bo odločevalo 
tudi najvišje število udarnikov, prosto
voljnih ur, predavanj, stenčasov in naj' 
nižje število izostankov.

Tekmovanje zajema i delavce i name
ščence, najboljša podružnica pa bo pre
jela na dan 1. maja prehodno zastavico.

Sindikalna podružnica pri 
Upravi voda, Ptuj

Množični zdravniški pregled 
rudarjev v Idriji

Rudarji v Idriji še dobro pomnijo, 
kako je bilo nekdaj. Delal si, delal in ko 
si zbolel in nisi bil več sposoben za delo 
v rudniku, hajdi na cesto — tak je bil 
zakon kapitalistov, ker lastniki podjetij,'; 
tovarn in rudnikov pač niso stremeli za 
tem, da bi očuvali zdravje zaposlenim 
delavcem, ko pa je delavec zbolel, se 
niso brigali za to. da bi nudili bolnikom 
kakršno koli pomoč. Brezposelnih, ki so 
bili pripravljeni delati za majhen denar, 
je bilo dovolj in postopek, da se odkri- 
žaš bolnega delavca, ni bil težak. To so 
vedeli delavci sami prav dobro in dokler 
so jim moči količkaj dopuščale, so hodili 
v jame, da vsaj odložijo neizprosno bedo, 
ki jim je grozila.

Sedaj se je spremenilo vse in seveda 
tudi tak način dela. Akcija za higiensko 
tehnično zaščito dela je bila izvedena 
samo zato, da se z možnostmi, ki so nam 
na razpolago, izboljšajo pogoji dela, da 
se preprečijo nesreče in obolenja, ki so 
zlasti v rudnikih zelo pogosta. Tudi za
vod za socialno zavarovanje delavcev iti 
nameščencev ne vodi računa le o bolnih 
in za delo nesposobnih delavcih, ampak 
posveča vso skrb tudi zdravim, da jih 
obvaruje obolenj.

Primer pravilnega dela DZSZ v teffl 
pogledu je ekspozitura DZSZ v Idriji, kjer 
so pred dnevi sklenili, da izvedejo mno
žični zdravniški pregled delovnega ko
lektiva rudnika živega srebra v Idriji. 
Glavni namen pregleda je bil, da ugoto
vijo začetna obolenja, opozorijo na paž- 
njo take bolnike ter jim pomagajo k 
okrevanju, še preden bi se bolezen raz
vila ter bi v kasnejšem stadiju zahtevala 
dolgotrajnega zdravljenja. Pri pregledu 
je sodelovalo 9 zdravnikov, 6 bolničark 
in bolničarjev, 1 zobozdravnik in 1 den- 
tist ter administrativno osebje zdravstve
ne stroke v Idriji. Zdravniki in drugo 
osebje je prišlo iz podružnice Vipav- 
Ajdovščina, Idrija ter en zdravnik iz po
družnice DZSZ Ljubljana.

Rudarji so se v veliki večini odzvali 
vabilu ter so bili s pregledom zadovoljni. 
V majhnem številu so se odzvali name
ščenci. Nedeljski pregled je izoliral ne
kaj kroničnih obolenj lažjega značaja, 
dočim težiih primerov ni bilo, kar je vse
kakor zasluga dobro urejene zdravstvene 
službe v Idriji. Jeran Janez.

VSEM SINDIKALNIM SVETOM
Na razna vprašanja, v katero zvezo so 

včlanjeni plačani uslužbenci OSS-ov in 
KSS-ov izdaja Glavni odbor ESS nasled
nje pojasnilo:

1. Vsi plačani funkcionarji in usluž
benci OSS-ov in KSS-ov spadajo v Zve
zo prosvetnih delavcev, kamor spadajo 
tudi funkcionarji in uslužbenci Glavnega 
odbora ESS.

2. Voljeni in neplačani funkcionarji 
OSS-ov in KSS-ov pa so včlanjeni še 
nadalje v podružnici podjetja, kjer so za
posleni.

3. Zveza prosvetnih delavcev ima na
sedežu okrajev svoj Okrajni odbor zveze 
ali okrajno podružnico, pri kateri naj se 
včlanijo funkcionarji in uslužbenci sin
dikalnih svetov. !

4. Kjer je plačanih funkcionarjev in 
uslužbencev več kot 15, imajo svojo po
družnico, tam kjer jih je manj kot 15 pa 
sindikalno grupo, ki je organizacijsko ve
zana na najbližjo podružnico Zveze pro
svetnih delavcev.

Po svojstvu dela se ta grupa lahko 
združi v grupo, ki jo sestavljajo plačani 
uslužbenci OF odborov, LMS in AFŽ, ki 
so včlanjeni v Zvezo prosvetnih delav
cev.

5. Kjer imamo primer, da so zgoraj 
imenovani funkcionarji in uslužbenci čla
ni drugih zvez, naj se v najkrajšem časti 
izvede prepis v Zvezo prosvetnih delav
cev.

Glavni odbor ESS.

Urejuje uredniški odbor. Glavni urednik 
T. Seliškar. — Uredništvo (telefon 45-38) 
in uprava (telefon 20-42) v Ljubljani, 
Miklošičeva cesta 22/11. — Izhaja vsak 
petek. Mesečna naročnina 12 din. Številka 
čekovne položnice 6-90603-9. Tiska Tiskar

na »Ljudske pravice« v Ljubljani;,


